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ZMAGA DEMOKRATIČNE 
IN EVROPSKE GORICE

G O R IC A  /  ODPRTJE S P O M IN S K E G A  PARKA

ZNAMENJA NAŠEGA DUHA
1 N edeljske b a lo ta žn e  

vo litve  za  novega go riškega  ž u p a n a  so 
ko n čn o  p rin e s le  zaže leno  zm ago  dem o
k ra tičn e g a  b lo ka  M a rje tice  in  d ru g ih  z a 
vezn ikov. Iz v o lje n  je  b i l  
n jen  k a n d id a t V it to r io  
B ra n c a ti in  s tem  p o s ta l 
n o v i p r v i  občan Gorice.
Tako se je  le n eka j b i
stveno p re m a k n ilo  in  
p red  n a m i je  ta dolgo  
zaželeni uspeh.

Ne b o m o  da n e s  n a  
dolgo ocenjeva li oz. vre
d n o t i l i  tega v o liln e g a  
uspeha. Vsekakor je  us
peh levosredinske k o a li- 
cije p o k a z a l na  o d lično  
v o liln o  ig ro  in  u v e lja v i
tev k o a lic ije  z  M a rje tico  
na čelu. Posebno sm o te
ga  veseli vs i s lo ve n sk i 
vo livc i in  o b čan i našega 
mesta, katerega tisočlet
n ico sm o nedavno  p ra z 
novali. S icer še posebej
na d,-ugem m esiu po-
ročam a  o v o liln ih  iz id ih . N aša v o liln a  

orba n i  b ila  zam an. Z adovo ljn i smo. da  
smo tu d i - k o t lis t - go tovo  d o p rin e s li svo j 
delež k  v o li ln i zm ag i.

Po desetih le tih  up rave  clesne sred ine z  
z npanom  G aetanom  Va lentijem  so se to
re j s tv a r i p reob rn ile . Res, zm aga  n i  zelo  
velika, a venda r je . Saj so tu d i za dn je  p red 
sedniške vo litve  v ZDA do za d n jeg a  in  
dolgo, [tredo lgo kaza le  na  negotov iz id. Po
tem p a  je  eden od  dveh ka n d id a to v  le z m a 
gal. In  n e ka j podobnega se je  sedaj v m a 
lem zgod ilo  v n a š i Goric i. K a rte  so se p re 
mešale in  ob rn ile , iz id  p a  je  na  d lan i.

K o t že p re j om enjeno, sm o S lovenci že 
k o t m a n jš in a  la h ko  p o n o s n i in  za d o vo lj
n i s tem  uspehom, h ka te rem u  sm o seve

da  tu d i  b is tveno  p r ip o m o g li. B rez naših  
• g lasov  b i se n a m re č  v o l i ln i  re z u lta t g o to 
vo ne p o k a z a l tak, k o t  je . In  p ra v  go tovo  
bodo vse to  m o ra li p ra v iln o  upoš teva ti 

vsi o d g o vo rn i d e ja v n ik i 
z  n o v im  ž u p a n o m  n a  
čelu.

K a j p a  v loga nekda 
njega žu p a n a  S ta rana?  
Vsekakor se je  p ra v  on 
p r i  teh v o litv a h  p re ce j 
opekel, s a j m u  n je g o v i 
v o l iv c i ,  h v a la  B o g u , 
sploh n iso  s led ili. Sam je  
h i t r o  p o  p rv e m  k ro g u  
v o lite v  n a m re č  s k le n iI  
p o d p re t i  ž u p a n s k e g a  
k a n d id a ta  desne sred i
ne. Sedaj p a  sm o videli, 
da  je  b ilo  to va b ilo  Sca- 
ra n a  čisto dem agoško in  
da ga je  p ra v  n jegov vo
l i ln i  z b o r zapustil. Ško
da, da  je  sploh šel v se
d a n ji v o l i ln i  boj...

G o riška  o b č in a  se se
d a j o d p ira  v nova  obzo

rja . Vsa p re jš n ja  le ta  je  b i la  nekje  s k o ra j 
h e rm e tičn o  z a p rta  do  Slovencev, do  ev
ropske odprtosti, do  s tv a rn ih  in  lo ja ln ih  
odnosov z  N ovo  G orico. Ob tiso č le tn ic i 
mesta je  desn ičarska  u p ra v a  hote p o n a 
re d ila  zgodov inske  lis t in e  cesarja  O tona  
I I I. P r i vseh svo jih  p ro s la  vah  p a  je  sploh  
p re z r la  Slovence in  to  mesto, k i  nos i s lo
vensko im e ! Z g o d o v in a  p a  se sp loh ne 
m ore  in  ne sme ta ko  a l i  d rugače  p o p ra v 
lja ti...

Ko se danes veselimo te zm age za  de
m okrac ijo , za  Evropo in  za  d ia log, la h ko  
iz ra z im o  predvsem  iskrena  voščila nove
m u  žu p a n u  s to p lim i ž e lja m i za  napredek  
in  ra z v o j naše go riške  občine.

AND REJ BR A TU Ž

I
NOVA OBZORJA ZA GORICO
Z a  2 8  glasov je  n o v i 

S orišk i žu p a n  V itto rio  B ra n c a ti p re m a g a l 
tekmeca desnicePettarina, k i  m u  n ip o m a -  
galo zavezništvo s Scaranom, da  b i se do
k o p a l do  županskega  sto lčka. S lovenci 
smo od loč ilno  p ris p e v a li k  zm ag i, sa j sm o  
Se k rn je n o  p o d a li n a  volišča tu d i v d ru 
gem krogu. N aši vo liv c i so pos luša li nasve
te svo jih  p o lit ič n ih  vod ite ljev  in  ra z u m e li 
važnost vsakega g lasu  za  zm ago  n a d  si
d rn i, k i  b i rade G orico  p o tis n ile  n a z a j za  
desetletja v dobo h la d ne  vojne. M očno  se 
le  uštel tu d i St a rano, k i  z d a jp o ž ira  grenke  
sline, po tem  ko  je  b i l  že n a  p ra g u  ve like  
Uveljavitve. Danes so m ed po ra že n c i tu d i 
°n  in  n je g o v i n e k d a n ji de m o kršča nsk i 
veljaki, k i  so se p o ve za li z  desnico sam o

zato, k e r  so b i l i  p ro t i  Slovencem (tis to  o 
k o m u n is tih  je  b ila  z g o lj p re tveza), misleč, 
da je  tu d i danes to zm a g o v ito  m erilo . Očit
no  so o s ta li n a z a j za  kakšno  desetletje.

Z m a g a la  je  to re j naveza, k i  hoče, da  
bo G o rica  p o s ta la  o d p rto  evropsko me
sto, v tesnem so d e lova n ju  z  N ovo  G orico  
in  S lovenijo , za  p re p o ro d  vsega Posočja 
in  d o lin , k i  se iz te ka jo  v n a ra v n i ob jem  
obsoškega mesta. H v a la  vsem vo livcem  
in  vo livka m , h va la  V itto riu  B ra n c a tiju  za  
ves t r u d  in  da lekovidnost, k e r  je  razum el, 
da  la h k o  zm a g a  sam o v tesn i p o v e z a v i s 
Slovenci.

V sa j v G o r ic i sm o p r ič a  n o v im  ob 
zorjem .

M IRKO ŠPACAPAN

DANIJEL DEVETAK

Vse življenje postavljamo 
znamenja. To so podvigi naše
ga duha in omike, umetniška 
dela in simboli, ki govorijo o na
ši preteklosti in stremljenjih za 
prihodnost. Znamenja nas spo
minjajo na naše korenine, v se
danjosti nas spodbujajo, po
vezujejo in hrabrijo v prizade
vanjih za boljši jutri.

Žlahtno znamenje sloven
ske prisotnosti na Goriškem je 
bilo postavljeno v nedeljo, 9. ju
nija, ko smo prisostvovali sveča
nemu odprtju  spominskega 
parka ob Kulturnem centru Loj
ze Bratuž na drevoredu 20. 
septembra v Gorici. Deževno 
vreme ni moglo skaliti praznič
ne slovesnosti, ki jo  je s pozdra
vom uvedla predsednica Centra 
prof. Franka Žgavec. V zelenem 
gaju ob vhodu v Center se je 
zbrala velika množica ljudi iz 
vsega zamejstva in iz Slovenije; 
med uglednimi gosti omenimo 
vsaj senatorja Miloša Budina, 
podpredsednika goriške pokra
jinske uprave Franca Sturzija, 
predsednika Sveta slovenskih 
organizacij Sergija Pahorja, 
predsednika Slovenske prosve
te iz Trsta Marija Maverja, prof. 
Sergia Tavana, nekdanjega slo
venskega ministra Petra Ven
clja ter zastopnike deželnega in 
pokrajinskega vodstva Sloven
ske skupnosti. Vsi ti in številni 
drugi so želeli biti prisotni ob 
odkritju dveh kipov, posvečenih 
dvema velikima možema, ki sta 
veliko naredila za narodni ob
stoj in kulturno rast goriških 
Slovencev. Kip skladatelja in 
žrtve fašističnega nasilja Lojze
ta Bratuža, po katerem nosi ime 
kulturni hram, je odkrila prof. 
Lojzka Bratuž; kip vsestranske
ga kulturnega delavca, organi
zatorja in glasbenika prof. M i
rka Fileja pa je odkril Zdravko 
Klanjšček. Dogodek je bil še 
slovesnejši, ker sta ga popleme
nitila Bratuževa in Filejeva pe
sem v odlični izvedbi moške 
skupine Akord pod vodstvom 
dr. Mirka Špacapana.

BLAGOSLOVITEV
Božji blagoslov na spomin

ski park, ki "simbolno in estet
sko izpolnjuje" veličastni pro
stor Kulturnega centra, je prikli
cal msgr. Oskar Simčič, ki je v 
molitvi izrekel Vsemogočnemu 
tudi te besede: "Polni zaupanja 
te prosimo, blagoslovi to zele
nico. Daj, da, kdor bo ob njej
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postal ter uprl pogled srca v po
dobi dveh pomembnejših oseb
nosti, Lojzeta Bratuža in Mirka 
Fileja, izmed mnogih, ki so zaz
namovali trpko in obenem lepo 
polpreteklo zgodovino sloven
skega goriškega občestva, utrdi 
v sebi zavest narodnih korenin 
in z vsemi ljudmi dobre volje v 
medsebojnem spoštljivem sode
lovanju gradi Tvoje kraljestvo za 
polnejše življenje našega sveta."

NAGOVOR DR. MARILKE 
KORŠIČ

Katoliški dom, današnji Kul
turni center Lojze Bratuž, so na
mreč pred štiridesetimi leti po
stavile pogumne in daljnovidne 
osebnosti, ki jim je bila skrb za 
kulturno rast naših ljudi nadvse 
draga. Poleg njih so nenadome
stljivo vlogo odigrali številni 
preprosti ljudje, ki so leta in leta 
s svojimi prihranki podpirali ve
liki projekt. Tako je zbrano 
množico prisrčno nagovorila 
dr. Marilka Koršič, Goričanka, 
ki je ob odprtju Katoliškega 
doma 25. februarja 1962 kot 
doraščajoče dekle skupno z dr. 
Damjanom Paulinom recitirala 
priložnostne stihe koroške pe
snice Milke Hartman. V glavnih 
odlomkih navajamo njene be
sede, ker je prav, da se vsaj z 
nekaj utrinki spomnimo časov 
izpred štirih desetletij: "Ljube
zen, strpnost, mesebojno spo
štovanje, širina duha in odpr
tost do drugih so gotovo pred
pogoj plodnega in neobreme-

1

njenega dela. Dokaz tega so ti 
lepi prostori, ki se nam danes 
kažejo v novi, sodobni preoble
ki, za kar ima predvsem zaslu
go g. Marjan Markežič. Da ima
mo danes tak dom, pa se mo
ramo iskreno zahvaliti vsem ti
stim, ki so postavljali pred 40 
leti njegove temelje in dali svoj 
dragoceni prispevek na kultur
nem, gospodarskem, upravnem 
in ne nazadnje podpornem pod
ročju (...). Ko sem doma prebira
la očetove zapiske (Ciril Koršič 
je kot upravitelj ogromno nare
dil za Katoliški dom v prvih de
setletjih; op.ur.), sem podoživ
ljala čase, ko se je Dom v pobož
nih željah na številnih sejah oko
li leta 1952 šele snoval, nato gra
dil in končno dogradil I. 1962. 
Odboru je predsedoval dr. An
ton Kacin, ki se ga moj oče Ciril 
Koršič v svojih zapiskih spomi
nja kot zelo preudarnega, mirne
ga, pokončnega in vljudnega 
moža. Znal je tudi pomiriti du
hove, če so se ti preveč razvneli 
ob kakem razhajanju. Dr. Kazi
mir Humar je bil tedaj vesten in 
skrben tajnik; veliko zaslug je 
imel tudi pri zbiranju finančnih 
sredstev, ker je pač imel vezi v 
zdomstvu, predvsem v Ameriki. 
Tu naj poudarim pomembno vlo
go dr. Karla Bonuttija. Moj oče 
seje pa kot upravnik ubadal naj
prej z reševanjem zapletenega 
nakupa zemljišča, nato pa je 
pobliže sledil gradnji Doma.
— — —  STRAN 10

Priznanje Borisu Pahorju

Tržaški pisatelj Boris Pahor 
je  prejel ugledno literarno 
priznanje za nemški prevod 
romana Nekropola.

(stran 7)
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O B Č IN SK E  IN  PO KR AJIN SKE V O LITV E  V ITA LIJI

RAHLA PREDNOST 
ZA LEVO SREDINO
V središču pozornosti italijanske javnosti so izidi pokrajinskih 

in občinskih volitev, ki so neposredno zadevale kakih dvanajst 
milijonov upravičencev, kar vsekakor ni zanemarljiva številka. V 
ponedeljek, 10. t.m., se je končal drugi krog volitev. Šlo je za ožje 
volitve (t.i. balotažo), na katerih sta tekmovala kandidata, ki sta v 
prvem krogu bila prejela največ glasov, a ne absolutne večine. 
Balotaža pa je po volilnem zakonu predvidena le v občinah, ki 
imajo več kot petnajst tisoč prebivalcev.

Glede na število volilnih u- 
pravičencev je izid teh volitev 
gotovo zanim iv pokazatelj 
trenutne politične stvarnosti 
v Italiji, četudi je  treba upo
števati, da je šlo za upravne 
volitve, na izid katerih vpliva
jo krajevne razmere in pred
vsem osebnost posameznih 
županskih kandidatov.

Kaj naj rečemo o teh volil
nih izidih? Če smo ob koncu 
njihovega prvega kroga (27. 
maja) lahko trdili, da seje tek

ma med desno in levo sredi
no v bistvu končala z neod
ločenim  rezu lta tom , lahko 
m irno rečemo, da je v dru
gem krogu še kar so lidno 
zmagala leva sredina. Če jem
ljemo v poštev občine, ki so 
hkrati sedež pokrajin - tak
šnih je bilo skupno 28 -, je bila 
pred zadnjim i upravnimi vo
litvami v sedemnajstih obči
nah na oblasti desna sredina, 
v enajstih pa leva sredina. Na 
zadnjih  volitvah pa je  leva

sredina zmagala v petnajstih 
občinah (plus 4), v trinajstih 
občinah pa desna sredina 
(m inus 4). Ta pa ima rahlo 
prednost na pokrajinski rav
ni, saj je  zmagala v šestih po
krajinah, medtem ko je leva 
sredina bila uspešna v štirih.

Zanim ivo in politično po
membno utegne b iti dejstvo, 
da se je leva sredina uveljavi
la predvsem na severu drža
ve, pri čemer omenjamo pred
vsem Verono, ki je veljala za 
trdnjavo desne sredine, sled
nja pa je v drugem krogu ob
činskih volitev doživela pekoč 
poraz in bo to pom em bno 
mesto v Venetu odslej vodil 
župan iz vrst leve sredine. Ta 
je premagal svojega tekme
ca, čeprav je slednjemu med 
volilno kampanjo priskočil na 
pomoč sam ministrski pred
sednik Berlusconi.

Zlobneži ugotavljajo, daje 
bil poražen kandidat desne 
sredine tudi v mestu Frosino-

ne, kjer je prav tako imel volil
ni shod predsednik vlade Ber
lusconi, iz česar bi lahko upra
vičeno sklepali, da kot "volilni 
boter" očitno nima sreče.

Kljub nepovoljnim izidom 
ne moremo seveda trd iti, da 
je desna sredina, ki v Ita liji 
vlada od državnozborskih vo
litev 13. maja lani, zdaj v glo
boki krizi. Resje, da kaže nje
na politična zgradba nekate
re globoke razpoke, vendar 
slejkoprej ostaja politična sila 
s krepko večino v parlamen
tu, predvsem pa lahko še ved
no računa na privlačno moč 
svojega nespornega voditelja 
Silvia Berlusconija.

Pozitivni volilni izidi za o- 
pozicijo (levo sredino) na se
veru države kažejo predvsem 
na nadaljnjo ošibitev Severne 
lige, medtem ko je tudi v Ber
lusconijevi stranki Naprej Ita
lija opaziti notranje spore, ki 
seveda kvarno vp liva jo  na 
volilne rezultate.

DL /  STRAN 3

PRIŠLO JE DO REŠITVE

POBOTANJE MED TRŽAŠKO 
IN KOPRSKO LUKO

ALOJZ TUL

S 1. februarjem 2001 je Luka 
Koper po dogovoru s tržaško 
Pristaniško ustanovo prevzela 
upravljanje kontejnerskega pro
meta na sedmem tržaškem po
molu. V ta namen seje ustano
vila mešana družba Tict, v ka
teri je bil koprskemu terminali- 
stu priznan 49% delež glavnice 
z vsemi ustreznimi pravicami in 
dolžnostmi. Do lanske jeseni je 
sodelovanje med obema prista
niščema potekalo redno, po
tem pa se je začelo zatikati. Tr
žaška pristaniška oblast je zače
la Kopru očitati, da se ne drži 
dogovorov oz. da jih izvaja po 
svoje. Proti družbi Tict je for
malno sprožila disciplinski po
stopek, ki naj bi ugotovil, ali 
omenjena družba korektno za
sleduje cilje, ki so ji bili postav
ljeni. V lastno obrambo je Tict 
sprožila tožbeni postopek pro
ti Pristaniški ustanovi za ugoto
vitev škode, ki jo  povzroča 
njeno obnašanje.

Skratka, odnosi so se zelo 
zaostrili, tako da so se mnogi 
spraševali, kdo je za takšno 
stanje odgovoren oz. kdo podi 
iz tržaškega pristanišča edine
ga prijavljenca pri mednarod

nem natečaju za upravljanje 
kontejnerskega prometa na se
dmem pomolu. V ozadju so 
skoraj gotovo bili politični deja
vniki, povezani s prevlado de
snosredinskega pola v tržaških 
upravah. Prišlo je tudi do dokaj 
ostrih javnih polemik med pre
dsednikom tržaške Pristaniške 
ustanove Maresco in ravnate
ljem Luke Koper Koreličem.

Minuli teden pa je prišlo do 
nepričakovano hitrega in pozi
tivnega razpleta omenjenega 
spora. Obe strani sta namreč 
po intenzivnih pogajanjih dose
gli sporazum o premostitvi na
stalega položaja in se dogovo
rili za skupno upravljanje kon
tejnerskega prometa, za na
daljnje in razširjeno sodelo
vanje ter ustavitev vseh medse
bojnih disciplinskih in sodnih 
postopkov. O doseženem okvir
nem dogovoru sta obe strani 
izdali tiskovni sporočili, v kate
rih poudarjata voljo po nada
ljevanju in razširitvi sodelovanja. 
Postavili sta si tudi rok 1. julija, 
ko morajo biti definirane vse 
podrobnosti okvirnega dogovo
ra, kot so vprašanje organizacije 
dela in organika delovnih mest, 
interpretacija koncesijske pogo
dbe, vlaganje v delovne napra

ve in druga, do 1. julija priho
dnjega leta pa realizirane.

Slovenska stran ocenjuje do
seženi dogovor za zadovoljiv, 
ker naj bi nudil boljše razmere 
za delovanje. S tem se je tudi 
končalo obdobje negotovosti, 
ki je vladalo v medsebojnih od
nosih od lanske jeseni in je nu
dilo priložnosti za polemike in 
pravne spore.

Tržaška pristaniška oblast pa 
ob novem dogovoru z Luko 
Koper pravi, da bo prišlo do o- 
krepitve sodelovanja med pri
staniščema prek skupne upora
be naprav na sedmem pomolu 
in da se bodo s tem v zvezi 
sprejemale skupne odločitve. V 
novem okviru sodelovanja naj 
bi Pristaniška oblast na en ali 
drug način vstopila v samo 
družbo Tict.

Dolgoročni cilj tesnejšega 
sodelovanja je povečanje kon
kurenčnosti kontejnerskega 
terminala, okrepitev operativ
nih naprav, kot so žerjavi, ter 
gradnja medpristaniške želez
niške povezave. Po dosedanjih 
načrtih gre za šest kilometrov 
proge med Orehom in Anka
ranskim zalivom. Hkrati naj bi 
se na delu območja škedenjske 
železarne zgradila logistična

ploščad, kamor bi se stekali peti 
evropski koridor, koridor sever- 
jug in bodoča jadranska avto
cesta. Kot vidimo, gre za dolgo
ročne načrte, ki se bodo mogli 
uresničiti le ob najtesnejšem 
sodelovanju tako na krajevni 
kot mednarodni ravni.

Ostaja pa odprto vprašanje, 
kaj je vplivalo na tržaške mero
dajne kroge, da so se odločili 
urediti večmesečni zaplet med 
Pristaniško ustanovo in Luko 
Koper. Odločilno je bilo verjet
no dejstvo, da bi se v primeru 
izgube koprskega koncesio
narja za sedmi pomol tržaško 
pristanišče znašlo v težavnem 
položaju, ker trenutno ni na vi
diku konkurenčnih partnerjev 
za prevzem kontejnerskega 
prometa.

R IM  /  VRH FAO O BOJU PROTI LAKO TI

VEČ DEJSTEV, MANJ 
PRAZNIH OBLJUB!

Na vrhu Organizacije za 
km etijs tvo  in prehrano pri 
Združenih narodih, ki se je 
začel v ponedeljek, 10. junija, 
v Rimu, so predstavniki števil
nih držav slišali poročila  o 
(ne)napredku boja proti lako
ti v svetu. Podpisali so novo 
deklaracijo, s katero bodo po
trd ili obveze, ki so jih  sprejeli 
že na zadnjem vrhu leta 1996, 
in sicer da bodo skušali do le
ta 2015 razpoloviti število la
čnih v svetu.

Številke pa govorijo jasno 
in so neizprosne. Napredek v 
boju zoper lakoto je prepoča
sen: od zadnjega vrha je pote
kla že ena tretjina časa, ki so 
si ga zastavili za dosego cilja, 
število lačnih pa so zmanjšali 
le za šest m ilijonov vsako le
to. Ostaja še celih 800 m ilijo 
nov lačnih, kar pomeni, da bi 
za dosego zastavljenega cilja 
s tem ritmom potrebovali ve
liko več časa in bi ga uresničili 
šele leta 2035. Tega pa si ci
vilizirani svet ne more dovoli
ti, saj vsak sedmi prebivalec 
sveta nima dovolj hrane, med 
temi je  kar 300 m ilijonov o-

trok; dnevno umre zaradi la
kote 24.000 ljudi.

Strokovnjaki FAO so pre
pričani, da nosijo glavno od
govornost vlade držav, ki se 
srečujejo z lakoto, saj gre ve
činoma za manj razvite drža
ve, ki dajejo prednost razvoju 
mest in vojske, podeželje pa 
zanemarjajo.

Odgovornost nosijo tudi 
bogate države, ki si polnijo 
usta z obljubami, potem pa 
jih  ne uresničujejo. Dokaz za 
to je bila že odsotnost na vrhu 
vseh predsednikov glavnih ra
zvitih držav (izjema sta bila le 
Berlusconi za Italijo in Aznar 
za Španijo). Pa tudi častna iz
jema, predsednik italijanske 
vlade, je sicer obljubljal, da si 
zastavlja za cilj to, da bi razvi
te države namenile za revne 
1 % bruto domačega proizvo
da, Italija sama pa je med naj
manj radodarnimi državami 
na svetu. Po izračunih OCSE 
nam enja revn im  državam  
samo 0,13% BDP, kar je več 
samo od ZDA, ki za ta namen 
odštejejo le 0,10% BDP.
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POVEJMO NA GLAS JANEZ POVSE

GORICA JE ZMAGALA
Gorica je  zmagala, Gorica je  zmagala v vsem 

svojem sijaju; ker je  tudi upravno postala tisto, 
kar v bistvu je: enkratno bogastvo mnogoterih 
različnosti in zibelka dragocenega spomina sil
ne in vendar ne vedno le lepe preteklosti. Gorica 
pa je  še več od tega, predvsem je  prijetna in 
prijazna, vedno pripravljena navezati stik z vsako
mer, tukaj in zdaj ter vselej v prihodnje. Takšna 
je  po duši ta naša Gorica in kot da je  ob sedanjih 
volitvah za novega župana in novo mestno upra
vo prav ta njena duša povedala svoje in si izbori
la svoj prostor.

Gorica je  povedala svoje in se izrekla za 
spoštovanje, za večje spoštovanje na vseh rav
neh: za večje spoštovanje vsakršnega svojega 
meščana, za večje spoštovanje vsakršne in s tem 
seveda tudi slovenske narodnosti, za večje 
spoštovanje vsakršne sosednje demokratične 
države, v tem primeru Slovenije. Za spoštovanje 
torej, za večje spoštovanje nasploh. Takšna Go
rica naj dobi več prostora, pustimo ji, da bo 
lahko zares polno iz sebe zaživela. In če so se 
Goričani odločili, naj bo novi župan Vittorio 
Brancati, so se odločili za njegov program ter 
za odprta načela vseh njegovih po litičn ih  
somišljenikov, čeprav politična matematika po 
prvem krogu ni dajala preobrazbi Gorice velikih 
možnosti. Drugi krog pa je  b il globlji, marsik
do je  prepoznal temeljno razliko med dose
danjo upravo in smernicami sedaj že novega 
župana. Marsikdo je  prepoznal, da se je  prejšnja 
smer znašla v povsem slepi ulici.

Dobro vemo, da se lepe stvari ne uresničijo 
zlahka in na hitro. Pa vendar si vsi predvsem želi
mo več medsebojne prijaznosti. Da bi lahko ve
selo in iskreno pozdravili vsakogar, ki ga v tem 
našem mestu srečamo, in se ne bi več dogajalo, 
da enako iskrenega odzdrava ne bi bili deležni. 
Da hi bili vsi veseli vsega, kar bomo v mestu le
pega in dobrega ustvarili, in bi vabili na svoje praz
nike vse druge in se nikomur ne bi več zgodilo, 
da na to ali ono slovesnost sploh ne hi bil va
bljen. N/ v naravi Gorice, da bi bila vrata komur 
koli zaprta, to preprosto ni v njeni naravi. In da 
se ne bi nikdar, toda zares nikdar več zgodilo, 
da bi bila navzočnost drugačne narodnosti za 
koga v mestu težava, problem, nelagodnost. Za 
božjo voljo, kaj se zavedamo, kaj pomeni nela
godnost v odnosu do drugačne narodnosti so
meščana? Se res dovolj zavedamo, kako je  tak
šna miselnost popolno nasprotje vsakršnega 
resničnega in srečnega razumevanja ljudi do
bre volje? Popolno nasprotje svetli in s re č n i  
prihodnosti? Mirno lahko odgovorimo, da se 
tega zavedamo in smo zato pripravljeni storiti 
vse, da bi v kar največji meri uresničili resnično 
srečno razumevanje vseh, kar nas je. Ker v tem 
in takšnem razumevanju je  ne nazadnje smisel 
človeka, v razumevanju, razumevanju in še en
krat v razumevanju. In če rečemo, da je  te dnf 
Gorica zmagala, potem imamo v mislih praviUJ 
razumevanja, ki je  edini srečni smerokaz za nase 
mesto ter vsa mesta in kraje tega sveta.
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VLOGA ZENSKE V NAŠEM KMETIJSTVU
MATJAŽ RUSTJA

Pogovor naj začnemo 
z  vprašanjem o tem, 
zakaj ste se odločili, 
da ustanovite Združenje 
slovenskih kmečkih 
in podeželskih žena.
V naši stvarnosti je bilo že 

dalj časa zaznati potrebo po kva
litetni obliki združevanja žen
skega sveta na kmetijskem po
dročju. Ni naključje, daje prav 
kmečki svet pogosto pobudnik 
novih procesov v družbi. Na tem 
področju nismo iznašle nič no
vega, saj je zlasti v srednjeev
ropskih državah tovrstno delo
vanje prej praksa kot izjema. 
Jedro, ki je dalo pobudo za us
tanovitev združenja in ki je pri
pravilo statut in volitve, si je kot 
glavni cilj zadalo delovanje v ko
rist kmetic in podeželskih žena 
z organizacijo izobraževalnih, 
kulturnih in rekreacijskih dejav
nosti s prireditvami, predavanji, 
tečaji, poučnimi izleti, ekskurzi
jami itd. Posebno pozornost pa 
smo ustanoviteljice želele po
svetiti sodelovanju s sorodnimi 
organizacijami doma, v Sloveniji 
in v tujini. Ne nazadnje pa sodi 
v prvenstvene naloge združe
nja spodbujanje in osveščanje 
odjemalcev in širše družbe z v- 
prašanji smotrnega kmetijstva, 
vrednotenja narave in okolja.

Zavedale smo se in zaveda
j o  se, da je žensko vprašanje 
zal še prepogosto enačeno sa
mo s praznovanjem 8. marca. 
yse lepo in prav, vendar izha
jamo iz prepričanja, da je tre
ba delovanje usmerjati čez vse 
teto, s posebnim posluhom za 
poklicno rast in etično dosto
janstvo.

Po daljšem obdobju upadanja kmetijske dejavnosti na Krasu beležimo v zadnjem 
petnajstletju stalen, pa čeprav minimalen porast poklicnih kmetov. Spodbuden pro
ces, ki nam daje upati, da začenja kmetijstvo na Krasu dihati s polnimi pljuči, vključuje 
vse več mladih in upravičeno lahko zremo v prihodnost z zmernim optimizmom. 
Osveščenost o pomenu urejenega in plodnega teritorija si iz dneva v dan utira 
prijaznejšo pot, ki mora nujno skozi valorizacijo kmetijstva in iskanja njegovega pra
vega mesta v družbi. Združenje slovenskih kmečkih in podeželskih žena, ki je nastalo 
leta 1998, je zapolnilo še eno šibko točko našega kmetijstva. S hvalevrednimi cilji in 
zanimivim programom želi namreč vrednotiti prisotnost in delo žensk v primarnem 
sektorju, jim nuditi najširšo izobraževalno ponudbo, ob vsem tem pa ne zanemarja 
družabnih trenutkov. Delo Združenja je naletelo v našem prostoru na veliko zanimanje 
in odobravanje. O društvu, o stanju kmetijstva na Krasu, o pogledih na kmetijstvo in 
še o marsičem smo se pogovorili s predsednico Združenja slovenskih kmečkih in po
deželskih žena dr. Suzano Lovrečič, ki živi v Šempolaju.

To združenje vodite od 
začetka in v teh letih ste 
tudi izvedli vrsto 
zanim ivih in aktualnih  
izobraževalnih in 
rekreacijskih pobud, 
k i pomenijo zanimivo 
obogatitev zlasti za  
ženske, ki se poklicno 
ukvarjajo s kmetijstvom 
oz. vrtnarstvom, a tudi 
za vse ostale, ki se 
s tem ukvarjajo le 
na ljubiteljski ravni. Bi, 
prosim, izpostavili nekaj 
bolj odmevnih pobud, 
ki ste jih  izpeljali!1 
Delujemo na področju, ki je 

glede razpoložljivosti kmetij
skih površin sorazmerno majh
no, je pa po svoje izredno zani
mivo in raznoliko. Po svojih mo
čeh skušamo pomagati našim 
članicam s strokovnimi sreča
nji, organizacijo družabnih sre
čanj in podobnim.

Nadvse pozitivno pa ocenju
jem dejstvo, da smo marsikje 
prebile zid nezaupanja, kar je 
mogoče, če se ljudje srečujejo

in pogovarjajo med sabo. Te
žnja združenja je tudi ta, da bi 
z razbitjem medsebojnega ne
zaupanja ustvarili pogoje za 
večjo profesionalno osvešče
nost in da bi kmetijska podjetja 
vlagala predvsem v kvaliteto.

Pobud, ki smo jih organizi
rale v tej perspektivi, je kar pre
cej, omenila bi jih le nekaj. Plo
dno pletemo stike s sorodnimi 
organizacijami v bližnjih deže
lah in državah. Priredile smo po
učne in razvedrilne izlete v Av
strijo (npr. v Salzburg in Gra
dec), Slovenijo (v Prekmurje na 
povabilo Zveze kmetic Slove
nije) in Italijo tna sejem Euroflo- 
ra v Genovi), v lanskem oktobru 
smo sodelovale na svetovnem 
dnevu kmečkih žena v Krminu, 
na posvetu na temo: Žene ob 
meji treh dežel razpravljajo, zad
nji izlet (21. maja letos) pa nas 
je vodil v Belo krajino. Na po
vabilo in v spremstvu inž. dr. 
Helene Mrzlikar s Kmetijskega 
zavoda iz Novega mesta smo 
obiskali čebelarja, vrtnarsko 
kmetijo, razstavo vezenin s pri-
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FRAN CIJA  /  PRVI KROG P O L IT IČ N IH  V O LITEV

ZMAGA CHIRACOVE 
DESNE SREDINE

BREDA SUSIČ

Po pretresu, ki ga je dožive
la Francija 21. aprila na pred
sedniških volitvah, se je na ne
deljskih političnih volitvah po
kazala volja po stabilizaciji in po 
vrnitvi k tradiciji. V prvem kro
gu volitev je močno zmagala 
desno-sredinska stranka, ki je 
nastala nalašč v podporo pred
sedniku države Chiracu (na 
sliki). Chirac je namreč tokrat 
vložil vse napore v to, da bi se 
1 •''ognil ponovni uveljavitvi skraj
nih Le Penovih desničarjev, 
predvsem pa sobivanju z le
vičarskim parlamentom oz. 
Predsednikom vlade, v kar je bil 
Prisiljen zadnjih pet let.

Rezultati - 43,5% za desno
sredinsko koalicijsko stranko, 
36% za socialiste in 12,6% za 
Le Penovo stranko - so zapeča
tili uspeh, ki ga je Chirac dose- 
§ej že v drugem krogu predsed
niških volitev. Opazovalci oce
njujejo, da bodo prihodnjo ne
deljo na balotažah kandidati 
Chiracove stranke zmagali v ve- 
C|ni okrožij in tako zasedli od 
^87 do 446 sedežev v parla
mentu od skupnih 577.

Jokrat torej Francozi niso 
vol'li proti svojim političnim vo- 
diteljem, kot se je zgodilo v pr- 
Vern krogu predsedniških voli- 
ev. Nacionalna fronta je moč

no nazadovala, saj je pred dve
ma mesecema za Le Pena zbra
la 19,2%. Tudi levica je kot na
povedano nazadovala, čemur 
je botrovala predvsem razcep
ljenost in pomanjkanje kariz
matičnega voditelja. V parla
mentu bo verjetno sedelo od 
127 do 192 poslancev, ki bodo 
zastopali francosko "gauche", 
od katerih bo velika večina so
cialistov.

Prav socialisti računajo na 
tistih 36% Francozov, ki niso 
odšli na volišča, da bi v drugem 
krogu volitev ostali kljub po
razu z dvignjeno glavo. Odsto
tek tistih, ki so se odločili za 
abstinenco, je bil najvišji v zgo
dovini francoske demokracije. 
Ta podatek je treba prišteti 
rezultatom volitev drugih držav, 
ki so v zadnjem letu dokaz ne
zadovoljstva in nelagodnosti, ki 
vlada med evropskimi volilci.

FO TO  KR O M A

Z  2. STRANI

RAHLA 
PREDNOST
Pri tem nekateri opazoval

ci še ugotavljajo, da ta stran
ka premalo skrbi za politične 
kadre, verjetno v prepričanju, 
da je dober podjetnik tudi do
ber politik. Zanimivo bi bilo 
dalje proučiti volilne rezulta
te Nacionalnega zavezništva, 
vendar je že iz izjav njegove
ga predsednika Gianfranca 
Finija razvidno, da ga izidi ni
kakor ne zadovolju je jo , še 
manj pa navdušujejo. Zato 
zahteva n jihovo natančno 
analizo.

Se nekaj besed o vo liln i 
udeležbi. V prvem krogu se je 
občinskih volitev udeležilo 
75,8 odstotkov upravičencev, 
pokrajinskih pa 65,2 odstot
kov. V drugem krogu se je 
občinskih volitev udeležilo 
66,4 odstotkov upravičencev, 
pokrajinskih pa 51,1 odstot
kov. Udeležba je bila rahlo 
manjša od prejšnjih volitev. 
Kot znano, smo letos lahko 
volili dva dni (v nedeljo in po
nedeljek do 15. ure). Izkazalo 
pa se je, da ta ugodnost ni
kakor ni vplivala na volilno 
udeležbo, saj je bila v obeh 
krogih manjša kot na prejšnjih 
volitvah, ko so bila volišča od
prta le en dan, to je v nedeljo. 
Zato v Rimu že napovedujejo 
spremembe, to je vrnitev k že 
uveljavljeni praksi.

kazom predenja in tkanja ter pi
sanja belokranjskih pisanic, 
tako da smo res doživeto in po
globljeno spoznavale ta delček 
Slovenije.

Veliko važnost polagamo 
na poučne tečaje in preda
vanja, ki jih redno prirejamo. 
Med temi bi rada naštela tečaj 
agriturizma v sodelovanju s 
tržaškim Zavodom za poklic
no izobraževanje, tečaje kuha
nja, predavanja o zdravi pre
hrani, o biodinamičnem kme
tovanju, o kemičnih neznan
kah v sodobni prehrani, o cep
ljenju sadnega drevja in večer
o alternativnem zdravljenju z 
Bachovimi rožami.

Kako je  z  ženskim 
podjetništvom p r i nas ? 
So p r i javnih  skladih 
predvidena sredstva 
za take pobude?
Žensko podjetništvo je pri 

nas, vsaj kar zadeva kmetijsko 
dejavnost, šele v povojih. V 
glavnem gre za družinska pod
jetja, ki so se prilagodila času. 
Velika večina se ukvarja posre
dno ali neposredno z agrituriz- 
mom, delno pa gre za tradicio
nalno kmetijsko dejavnost: ne
kaj glav živine, poljščine in ze
lenjava, predvsem za družin
sko rabo. Sele v zadnjih letih 
je prišlo do nekaterih pobud 
pri javnih skladih (beri Trgovin
ska zbornica, Dežela), vendar 
so resnici na ljubo ta sredstva 
tako pičla, da s tem ne bo nihče 
zlezel na zeleno vejo. Vtis i- 
mam, da se zaradi raznoraznih 
razlogov še vedno ukrepa na 
tak način, da se skuša po eni 
strani zadovoljiti vse, po drugi 
strani pa je na razpolago tako 
malo sredstev, da od teh pri
spevkov za nikogar ni učinko
vite koristi.

Vi se na svojem posestvu 
ukvarjate z biološko

pridelavo povrtnine in 
s turistično ponudbo 
na kmetiji. Zakaj ste se 
odločili za tak biološki 
a li mogoče celo 
biodinamični način 
pridelave po vrtnin?
Z možem (op. ur. to je prof. 

Igo Radovič) sva se za tako ob
liko pristopa do kmetijstva od
ločila predvsem iz spoštovanja 
do narave in človeka. Na tak na
čin kmetujeva že dvanajst let.

Pravljica o kraljični, k ije po
jedla strupeno jabolko, je na 
žalost danes postala resnica. 
Predvsem se mi zdi pomemb
no, da človek, kar dela, dela s 
prepričanjem. In tu ni niti tako 
pomembno, če si zaslužil več 
ali manj. S kmetijstvom pa je 
najbrž le malokdo obogatel.

Zadovoljna sem, da z našim 
delovanjem, čeprav v minimal
ni meri, prispevamo k spoštlji
vejšemu odnosu do narave in s 
svojim zgledom utrjujemo pre
pričanje, da je taka oblika dela 
mogoča in smiselna, pa čeprav 
nedvomno zahtevnejša.

Je na trgu dovolj 
zanim anja za tako 
pridelano zelenjavo ? 
Tržišče bioloških pridelkov 

je v stalnem razmahu. Biološke 
hrane, zlasti tiste domače, pa 
bo najbrž kar precej časa še 
vedno premalo. Razlogi: bio
loško kmetovanje ni le moda, 
zahteva namreč drugačen, bolj 
dinamičen in odprt odnos do 
izzivov, ki se vsakodnevno po
javljajo. Pod določenim vidi
kom je ta miselni sistem bolj 
podoben orientalskemu siste
mu, pojmovanju zdravja in bo
lezni: bolezni ali škodljivci na
stopijo, ko se poruši ravnove
sje. Torej je treba ukrepati prej, 
da do tega ne pride.

Bi nekoliko podrobneje 
orisali razliko med 
biološkim oz. 
biodinamičnim  
načinom obdelave tal?
Če je biološki način pridelo

vanja zahteven (v glavnem gre 
za ročno obdelovanje, kolobar
jenje, naravno gnojenje, prepo
vedana je uporaba kemičnih 
sredstev itd.), je biodinamični 
sistem še zahtevnejši, ker upo
števa kozmične sile, ki vodijo 
kmetovalca pri setvi, presaja
nju, obdelovanju in pobiranju 
poljščin. Cilj biološko - dinamič
ne metode je proizvodnja naj
odličnejše kakovosti hrane za 
človeka. Hrana, ki hrani tudi du
šo in ne samo telo.

Pri tem pridelovanju igrajo 
glavno vlogo homeopatski pre
parati, ki spodbujajo rastline k 
boljšemu ravnanju s silami 
sonca, lune in zvezd. Stvar se 
zdi na prvi pogled enostavna, 
vendar se v praksi srečuje s 
konkretnimi problemi. Dejav
nik, ki nam v kozmično ugod
nem dnevu prekriža račune, je 
lahko vreme, vse bolj pogosto 
pa nam žal delo usmerja naša 
časovna razpoložljivost oz. ča
sovna stiska.

Kaj mislite o sedanjem 
stanju kmetijstva na 
področju Krasa?
Vtis imam, da živimo dana

šnji čas v kmetijstvu kot neko 
prehodno obdobje. Mešana 
kmetijska dejavnost, ki je bila 
pred nekaj desetletji tako tipič
na za naše področje, se je po
polnoma spremenila. Priča smo 
racionalizaciji dejavnosti in 
ustrezni specializaciji v razne

smeri. Vodilna panoga je zlasti 
v našem predelu postalo vino
gradništvo. Prav pa je, da ob
stajajo tudi druge usmeritve. 
Vse to bogati našo stvarnost. 

Opaziti je , da se kljub 
splošnemu staranju 
med kmeti vendar 
pojavljajo tudi mladi 
ljudje, ki so se odločili, 
da ostanejo na kmetiji. 
Kaj mislite o tem, 
je  še možen razvoj 
vsaj določenih panog 
na Krasu?
Prepričana sem, da obstaja 

še cela vrsta možnosti na tem 
našem koščku zemlje. Ne
dvomno pa je potrebna dobr
šna mera iznajdljivosti in vztraj
nosti. Je pa obenem to izziv, ki 
mlademu prinese veliko oseb
nega zadoščenja.

Ta pojav je viden tudi pri nas, 
ko se za kmetijsko dejavnost 
odločajo mladi, ne toliko iz 
nuje, ampak iz prepričanja. V 
tem oziru je tudi pomembno, 
da seje stopnja izobrazbe krep
ko dvignila.

Vprašanje 
izobraževanja vseh, 
ki se ukvarjajo s 
proizvodnjo živil, 
je  torej osnovnega 
pomena za razvoj 
in predvsem 
za pridobivanje 
zdrave hrane.
Kaj lahko kot združenje 
naredite v tem smislu? 
Hote ali nehote se človek, ki 

deluje v proizvodnji živil, vsako
dnevno srečuje z najrazličnej
šimi pojavi in spozna to stvar
nost z več zornih kotov. Med 
drugimi cilji smo si pri združe
vanju zastavile tudi smoter, da 
bi v okviru svojih zmožnosti in 
pristojnosti delovale v smeri 
večje poštenosti oz. poklicne 
etike v odnosu do odjemalcev. 
To delo ni lahko, ker še ob
stajajo "prebrisanci", ki naiv
nim kupcem prodajajo le dim. 
Proces osveščanja odjemalcev 
je neustavljiv, čeprav ni za vo
galom.

Ukvarjali ste se tudi s 
športom in to na kar 
visoki tekmovalni ravni. 
Kakšne spomine imate 
na tisto obdobje in kaj 
vam pomeni šport?
Svoj čas sem se aktivno uk

varjala z veslanjem in to kar ne
kaj let. Najprej kot športnica, 
kasneje pa kot trener, kar me je 
zelo veselilo in mi dajalo veliko 
zadoščenja.

To je bila zame edina mož
nost, da sem si z velikim trudom 
in žrtvovanjem omogočila po
tovanja po svetu. Lepih spomi
nov na tiste trenutke je veliko, 
vanje se zatečem takrat, ko po
trebujem  spodbudo za na
daljnje delo.

Prepričana sem, da je vsak 
šport šola za življenje, s tem ko 
se mu predajaš, kuješ svoj zna
čaj in se pri tem utrjuješ.

Kaj načrtujete v tej 
delovni sezoni?
V prejšnjih dveh letih sva si 

z možem nakopala še dodatno 
delo s preureditvijo kmetijske
ga poslopja v agriturizem oz. 
prenočišča. Danes so ta dela 
zaključena, dejavnost je stekla, 
to pa predstavlja še dodatno 
delo. Upava, da bova prej ali slej 
le dobila nekaj več časa zase in 
za družino.

Hvala lepa za pogovor.
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KRISTJANI IN DRUŽBA

PATRIARH JERNEJ I. V RAVENNI IN BENETKAH O S U P LJIV I P O D A TK I R AZISKAVE O ZN

NOV POMEMBEN KORAK DRI O M  A l  IH S I J 7 N I I F V  NAPOTI EKUMENIZMA U t : l X J  J V l / t L i n  3 U Z . I N J t V
MATJAŽ RUSTJA

Vse kaže, da ima romanje, že 
kot samo dejanje, važno vlogo 
na poti iskanja ekumenskih sti
kov in izmenjav. Če to lahko trdi
mo za vrsto prelomnih papeže
vih obiskov v pretežno pravoslav
nih državah, kot so po vrsti Ro
munija, Gruzija, Grčija, Ukraji
na in pred kratkim Bolgarija, 
lahko od minule nedelje trdi
mo tudi za obisk konstantino
pelskega patriarha Jerneja I. v 
Ravenni in v Benetkah.

Kot znano, je bila Ravenna 
dolga stoletja pomebna vez 
med zahodnim in vzhodnim 
rimskim cesarstvom in stičišče 
za vzhodne in zahodne cerkve
ne učitelje in dostojanstvenike. 
To je veljalo do leta J 054, ko je 
prišlo do ločitve med Zahodno 
in Vzhodno Cerkvijo, med pra
voslavnim in katoliškim svetom. 
Patriarh Jernej I. je priplul v Ra- 
venno z grško potniško ladjo 
Festos Palače, na kateri je kon
stantinopelski patriarh priredil 
enotedensko ekumensko kri
žarjenje po Jadranu, na kate

rem so predstavniki pravoslav
ne, katoliške in protestantskih 
cerkva ter izvedenci raznih strok 
in področij razpravljali na temo 
"Vera, znanost in okolje". Pripra
vili pa so tudi posebno sklepno 
listino, ki so jo nato v nedeljo,
9. t.m., podpisali v Benetkah. 
Beneška listina je postala tako 
nekakšen dokument o skupnih 
teoloških pogledih na zaščito 
vsega stvarstva. Listino sta pod
pisala že omenjeni patriarh Jer
nej I. in novi beneški patriarh 
Angelo Scola med posebno sve
čanostjo, ki jo  je s pomočjo so
dobne tehnologije in video re
gistracije v živo spremljal tudi 
papež Janez Pavel II. Pravo eku
mensko doživetje za patriarha 
Jerneja I. pa je bila nedeljska Li
turgija sv. Janeza Zlatousta, ki 
jo je lahko daroval v sloviti ba
ziliki sv. Apolinara in Classe, ki 
s svojimi bogatimi bizantinski
mi mozaiki še danes priča o te
snih stikih in izmenjavah Bizan- 
ca-Konstantinopla z Italijo.

Mednarodni urad za delo 
(IOL) pri Organizaciji združe
nih narodov je pred kratkim ob
javil podatke o prisilnem delu 
in izkoriščanju otrok ter mlado
letnih v svetu. Podatki so narav
nost srhljivi. 246 milijonov o- 
trok in mladincev od 5. do 17. 
leta starosti, torej kar eden na 
šest, je v primežu prisilnega de
la. Še najbolj pretresljivo pa je 
dejstvo, da je od teh kar osem 
milijonov pravih sužnjev brez 
kakršnekoli pravice, s katerimi 
gospodarji popolnoma razpo
lagajo.

Srhljiva stvarnost, ki je še naj
bolj razširjena v Aziji, pa prihaja 
na dan tudi v Italiji, kjer je nad 
30 tisoč otrok v okovih prisilne
ga in izredno slabo plačanega 
dela. Po podatkih državnega u- 
rada Istat in OZN je še največ 
takih primerov v severo-vzhod- 
nem predelu države, ki slovi do
ma in po svetu z bogato industrij
sko proizvodnjo in nadpovpreč
nim življenjskim standardom.

Revščina in pomanjkanje raz
vitega šolskega sistema sta glav
na vzroka znašanja nad otroki 
in mladinci, ki ne vidijo izhoda 
iz mračnega socialnega položa
ja, da se pogosto še sami odloča
jo za korak v brezupno stanje.

Otroci so žrtve najrazličnej
ših prisilnih del. V kmetijskem 
sektorju je stanje zelo zaskrblju
joče predvsem v nerazvitih drža
vah, kjer skoraj tretjina otrok o

pravlja težaška dela med zidovi 
kmetijskih objektov in na planta
žah. Naravnost nečloveški je po
datek, ki prihaja iz Bangladeša, 
kjer je kar 80% otrok na prisil
nem delu v kmetijstvu.

V svetu je 300.000 mlado
stnikov vključenih v vojna žari
šča. Večina jih ima od 15 do 18 
let, iz leta v leto pa srednja sta
rost "malih vojakov" strmo pa
da. Nekateri so na fronti, drugi

pa opravljajo težaška in nevar
na dela za bojno črto (prenaša
nje streliva, straženje objek
tov...). Stanje pa je še najbolj za
skrbljujoče v Afriki, kjer nosi vo
jaško suknjo okoli 120.000 mla
dih pod osemnajstim letom.

Milijon in več otrok v Paki
stanu, Indiji in Nepalu plete pre
proge do dvanajst ur na dan, ve
liko jih je takih, ki so privezani 
na statve.

Zaradi nevzdržnega eko
nomskega stanja in družinskih 
finančnih dolgov pa starši v zgo
raj omenjenih državah (k tem bi 
lahko dodali še Brazilijo, Peru in 
Haiti) otroke tudi prodajajo. V 
Pakistanu, ki ima 20 milijonov 
prebivalcev, je takih primerov 
kar za osem milijonov.

Pa še delo v rudnikih, javah, 
kotlarnah, v smetiščih velikih 
mest, na cestah, v tovarnah čev
ljev in žog... Še in še bi lahko na
števali, saj seznama izkoriščanja 
mladoletnih še zdaleč ni konca. 
12. junij je letos postal svetovni 
dan boja proti delu otrok in mla
doletnih, rešitve vsekakor ni za 
vogalom, vse razvite države pa 
se morajo v najkrajšem času o- 
stro in jasno angažirati v tej smeri.

U G IBANJA IN PRIČAKOVANJA MSGR. GIUSEPPE LEANZA PRIŠEL V SLOVENIJO

KDO BO NOVI MILANSKI 
NADŠKOF?

Milanski nadškof Carlo Ma
ria Martini, ki je v letošnjem fe
bruarju dopolnil 75. leto staro
sti, zapušča po triindvajsetih 
letih odgovorno in prestižno 
mesto v lombardski prestolni
ci. Vatikan še ni sicer uradno 
imenoval nadškofa v Milanu, 
vse pa kaže, da bo od sredine 
julija na njegovem mestu kar
dinal Dionigi Tettamanzi, da
nes nadškof v Genovi.

Kard. Tettamanzi se je rodil 
14. marca 1934 pri Milanu (Re
nate) in dokončal semenišče v 
kraju Venegono Inferiore, ko je 
bil leta 1975 tudi posvečen v 
duhovnika. Dve leti kasneje je 
na Gregorijanski univerzi v

Rimu zagovarjal doktorsko na
logo o vlogi in pomenu laikov 
v Cerkvi. Preučevanju slednje 
tem atike je  ostal še naprej 
zvest, čeprav se je v naslednjih 
letih posvetil predvsem pouče
vanju morale prav v semeni
šču, kjer je sam doštudiral (ob 
tem je učil tudi v Milanu in 
bližnji okolici). V dolgih letih 
profesorskega dela se je odli
koval po bistrem razmišljanju, 
enostavnem posredovanju, ne
izmerni zvestobi Cerkvi in ži
vem pastirskem delu, globoko 
problematiko morale pa je rad 
preučeval tudi v luči kulture, 
sociale in politike. Je človek 
dialoga in odprtega značaja, ki

zelo dobro pozna rimsko, mi
lansko in na splošno italijansko 
stvarnost, da lahko postane 
njegov doprinos v italijanski 
Cerkvi tretjega tisočletja nad
vse zanimiv.

Poleti 1989 je bil izvoljen za 
nadškofa v Anconi-Osimu (po
svetil ga je kardinal Martini v 
Milanu), kjer je opravljal pastir
sko službo poldrugo leto.

Leta 1991 je bil imenovan 
za generalnega tajnika Italijan
ske škofovske konference, le 
štiri leta pozneje pa mu je pa
pež Janez Pavel II. poveril zah
tevno mesto nadškofa v Geno
vi. Leta 1995 je postal pod
predsednik državne škofovske 
konference. V začetku leta 
1998 pa ga je sveti oče imeno
val za kardinala.

1 MR

NOVI APOSTOLSKI NUNCIJ
V Slovenijo je v sredo, 12. ju

nija, prispel novi apostolski nun
cij, nadškof Giuseppe Leanza.

Papež Janez Pavel II. je Le- 
anzo, dosedanjega apostolske
ga nuncija v BiH, imenoval za 
apostolskega nuncija v Sloveniji 
15. maja letos (prejšnji apostol
ski nuncij v Sloveniji, nadškof 
Marjan Oleš je odstopil zaradi 
zdravstvenih razlogov).

Nadškof Leanza seje rodil 2. 
januarja 1943 v kraju Cesaro 
(Messina). V duhovnika je bil po
svečen 17. julija 1966. Po konča
nem študiju, ko je postal doktor 
cerkvenega prava, in usposab
ljanju na Papeški cerkveni aka
demiji je leta 1972 stopil v di
plomatsko službo Sv. sedeža. 
Opravljal je različne službe na

S V E T O P I S E M S K A  R A Z M I Š L J A N J A

V L I T U R G 1 C N E M L E T U  A

1
•  •  •  •  1

ŽLAHTEN IZBOR BOŽJE BESEDE, 
NEDELJO ZA NEDELJO

VILJEM ŽERJAL |
11. NAVADNA NEDELJA

“Če boste... izp o ln je va li m o jo  zavezo” (2  M z  19, 5).
“Služite Gospodu z  veseljem” (Ps 100, 2).
“Je K ris tu s ... u m r l za  brezbožne, slabotne, grešnike, so

v ražn ike " (R im  j ,  6. 8. 10).
“Nebeško kra ljestvo se je  p r ib liž a lo ” (M t 10, 1. 7. 8.).

Središče Jezusove blagovesti ali evangelija je usmiljenje 
našega Boga (Ef 2, 4). Je nebeško kraljestvo. To se nam je pribli
žalo v Jezusu. Njemu se zasmilijo množice, izmučene in razkropljene 
kakor ovce, ki nimajo pastirja (M t 9, 36). Zato oznanja nebeško 
kraljestvo z usmiljenjem. Ozdravlja namreč bolnike, obuja mr
tve, očiščuje gobave, izganja hudobne hudove.

Isto moč usmiljenja ali ljubezni daje apostolom (M t 10,1. 8). 
Tudi Judežu Iškarijotu. Čeprav apostole, tako tudi Iškarijota, ne 
imenuje pastirje, pač pa delavce (M t 9, 38). Pastir je namreč 
samo on, učenci in apostoli ter papež, škofje, duhovniki so samo 
sodelavci. Samo on je nedolžen, neomadeževan, ločen od gre
šnikov, svet, pravičen, brez greha (Heb 4,15; 7, 26-28).

Navedeno nam lahko pomaga, da se ne pohujšamo zaradi 
slabega življenja kakega božjega služabnika, ki je bil v zgodovi
ni lahko celo papež, marveč da prosimo za svetost duhovnikov 
in škofov ter papežev. Prositi moramo tudi za zadostno število 
delavcev v Božjem vinogradu (M t 9, 38).

Kruhu pa se ne odpovemo zaradi kakega grešnega peka, če
prav si želimo uslužnega tovrstnega delavca. A vsi kristjani, brez 
izjeme, smo poklicani, da oznanjamo nebeško kraljestvo, ne

sebe. Saj vemo, da je Jezus za to kraljestvo umrl, ko smo bili 
ljudje še brezbožni, slabotni, grešniki, sovražniki (Rim 5, 6. 8. 
10). In to smo lahko tudi danes.

Bog je tisti, ki je sklenil zavezo z ljudmi. Njej se ne izneveri. 
Nas pa vabi, da zavezo izpolnjujemo (2 Mz 19, 5; 2 Tim 2, 13). 
Po njegovem zgledu naj postajamo tudi mi zvesti: "Zakaj Go
spod je dober, na veke traja njegova dobrota, od roda do roda 
njegova zvestoba" (Ps 100, 5).

Poleg tega se moramo vedno zavedati, da je vse od Boga, je nje
gov dar, saj pravi: "Zastonj ste prejeli, zastonj dajajte" (M t 10, 8).

Pred izvolitvijo dvanajstih apostolov je Jezus "šel na goro mo
lit in (je) vso noč prebedel v molitvi k Bogu (Lk 6,12)".

Tako uči tudi nas, da najprej molimo za nove duhovnike, ki 
jih lahko pošlje samo Bog. Uči nas, kako naj molimo in kaj (Mt 
6, 5 ss). A obenem ozdravlja. Je sočuten.

Apostolom daje oblast nad nečistimi duhovi, da lahko ljudi 
osvobajajo in tudi ozdravljajo od bolezni, da celo mrtve obujajo 
(Mr 6, 7 ss; Mr 6, 7 ss; M t 10, 8 ss; 11, 4. 5).

Gotovo bo uslišal tudi naše nenehne prošnje. Zato moramo 
vztrajati v molitvi in se ne naveličati moliti in prositi (Lk 11,1-13; 
18,1 ss). Avguštinova mati Monika je premolila celo življenje za 
vero in poštenje sina Avguština. Ni odnehala. Vztrajala je v 
prošnji in bila uslišana.

Vsa Cerkev mora prositi usmiljenja. Do konca. Ker se ji mo
rajo ljudje smiliti. Že v SZ Bog spodbuja: "Tolažite, tolažite moje 
ljudstvo, govori vaš Bog" (Iz 40, 1).

Vprašati se moramo, najprej duhovniki, ali in kako molimo, 
ali vztrajamo v molitvi za vse, posebno starši za hčere in sinove 
ter za sozakonca; za mlade in družine, za več otrok, za bolnike in 
osamljene, za vse ljudi, za neverne, za velike grešnike.

Če smo prepričani in če verujemo, da je Božje kraljestvo že 
med nami, potem smo tudi prepričani, da nas je Bog že uslišal. 
Kako, to je njegova ljubeča skrivnost. A gotovo že ustvarja boljše

čase, da nam bo poslednji čas razodel novo nebo in novo zemljo.
Savel, poznejši sv. apostol Pavel, "je bil med tistimi, ki so odo

bravali ta (Štefanov) u bo j... je zatiral Cerkev, vdiral v hiše, vlačil 
iz njih moške in ženske ter jih pehal v ječo ... je še naprej besnel 
in grozil s smrtjo Gospodovim učencem" (Apd 8, 1. 3; 9, 1). 
Njegovo spreobrnjenje je gotovo sad molitve vse Cerkve. Kot 
spreobrnjenec pa začne goreče in neutrašeno dokazovati: "Jezus 
je Mesija!". "A vsi so se ga bali in mu niso verjeli, da je (Jezusov) 
učenec" (Apd 9. 22. 26). Sam piše: "Slišali ste namreč, kako sem 
nekoč živel v judovstvu, kako sem zagrizeno preganjal Božjo 
Cerkev in jo  skušal uničiti" (Gal 1,13; Apd 22, 2-5; 26, 10-11).

Poleg omenjenih Avguština in Pavla je še nešteto mož in žena, 
ki so doživeli Božje usmiljenje in njegovo dobroto kot neza
služeno, po usmiljenju pač. Berimo spise Tatjane Goričeve ali 
katerega koli spreobrnjenca. Vsi pričajo o pobudi samega Boga, 
saj to delo ni človeško. V ozadju pa je vedno molitev, ki je tista 
skrivna moč, ki premore vse (Lk 4, 36). Hudobni duh pa se lahko 
izžene le z molitvijo (Mr 9, 29).

Jezusa dobesedno nadlegujemo z vsemi mogočimi pro
šnjami. Zato osvobaja obsedence, hrome; poučuje, pokliče za 
seboj carinika, obudi mrtvo deklico, ozdravi slepe, celo grehe 
odpušča... A predvsem moramo prositi za močno vero, ki pre
stavlja gore: "Imejte vero v Boga! Resnično, povem vam: Kdor 
bo rekel tej gori: 'Vzdigni se in se vrzi v morje' in ne bo dvomil v 
svojem srcu, temveč verjel, da se bo zgodilo, verjemite, da ste 
že prejeli, in se vam bo zgodilo. In kadar vstanete k molitvi, odpu
stite, če imate kaj proti komu, da vam tudi vaš Oče, ki je v nebe
sih, odpusti vaše prestopke" (Mr 11, 22-25).

Prosimo ga tudi za nove in dobre duhovnike.
Smisel in cilj vsega moledovanja je ustvarjanje edinosti, skup

nosti, ljubezni in usmiljenja. To bo ustvaril on, a ne brez našega 
sodelovanja (M t 9, 1-34; Mr 1, 40-45).

apostolskih nunciaturah v Para
gvaju, Ugandi, ZDA in na od
delku za odnose z državami v 
državnem tajništvu v Vatikanu. 
Msgr. Leanza je bil 3. julija 1990 
imenovan za apostolskega nun
cija na Haitiju, 4. junija 1991 za 
apostolskega nuncija v Zambiji 
in Malaviju in 29. aprila 1999 
za apostolskega nuncija v BiH.
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hajajo iz najrazličnejših pasto
ralnih izkušenj; s to zakladnico 
in z različnimi darovi so oboga
tili gibanje, ki postaja vse bolj 
prava skupnost, posebno obču
tljiva in odprta za sprejemanje 
t.i. zapostavljenih in zadnjih. 
Njene člane veže trden, in ven
dar zelo svoboden odnos, je po
vedala mlada mama s Krasa. 
Mladi mož iz Fiumicella pa je 
dodal, da je vsako srečanje živ 
kisik, ki ga potem poneseš do
mov med svoje drage. Kdor na 
tak način deli življenje z drugi
mi, je dodal, postane sposoben 
pomagati in služiti drugim.

Skupina zaročencev in mla
dih zakoncev deluje tudi v Ro- 
mjanu, kjer v okviru župnije po
glabljajo zlasti zakonsko du
hovnost. V Tržiču pa obstaja tu
di skupina, ki je posebno pozor
na do zasvojencev z mamili.

Po srečanju so prisotni kre
nili v vedno očarljivo oglejsko 
baziliko, kjer je ob g. Centom u 
in p. Peliconu vodil somaševa
nje nadškof De Antoni. Prisot
nih je bilo veliko ljudi, zlasti 
otrok, ki so tudi prepevali. Ču
dovito je bilo, ko je nadškof s 
svojo nežno očetovsko dobro
hotnostjo povabil malčke, da 
so med homilijo sedli k njego
vim nogam. Prisotnim je zaupal 
nekaj zelo živih in prodornih 
misli. "Danes potrebujemo žive 
ikone upanja," je rekel in vse 
pozval, da bi živeli svoje življe
nje kot pristno poslanstvo in 
dar. V moči Svetega Duha se 
lahko rodijo  in rastejo lepe 
stvarnosti, ki jih je v naši nad
škofiji veliko. Iz Njega črpajte 
ljubezen in čuvajte jo v veri tudi 
v trenutkih težav in preizkušenj, 
je še položil na srce navzočim. 
Upajte proti upanju kot očak 
Abraham! Srčika nadškofovih 
besed pa je bil poziv: "Posredo
vati moramo evangelij v svetu, 
ki se spreminja."

Po maši se je skupno praz
novanje nadaljevalo pod šoto
rom v bližini župnišča, kjer so 
se prisotni lahko srečali v prija
teljskem vzdušju. Ob skupni 
mizi so lahko z veseljem ugo
tavljali, da je vera, ki se je pred 
skoraj dva tisoč leti začela širiti 
v Srednjo Evropo prav iz Ogle
ja, v naši škofiji še kako živa tudi 
zaradi družin, ki so jo do danes
- in jo  še bodo - posredovale iz 
roda v rod.

Današnji evangelij nam govo- 
ri' da se "mesto, ki stoji na gori, 
ne more skriti" (M t 5,14). Ko
gar je Gospod postavil na goro, 
mora svetiti, kakor sveti luč, ki 
Jo postavljamo na "podstavek, 
da sveti vsem" (Mt 5,15). Vzve- 
stobi Jezusovim besedam zato 
danes, ko se zahvaljujemo za 
^se, kar j e Družina v tem pol sto- 
etJu storila dobrega, tudi pro- 
jj'mo Gospoda, da bi še naprej 

'la ljudem svetilnik na poti Bo- 
§0 in opora pri ljubezni do so- 
o oveka. Prosimo, da bi v času, 
o ljudem tako primanjkuje upa

nja, Družina mogla posredova- 
. bralcem vedno novo upanje 
'n navdušenje za življenje. Po- 
p°Joi ljubljanski nadškof Jožef 
°gačnik je dejal, da je naloga 

• erskega tiska, da je ogledalo 
o svetilnik. Tudi družina naj bo,

poleg tega, da je luč, ogledalo 
Cerkve, njenega delovanja, nje
nega prizadevanja v Sloveniji. 
Naj s takim poročanjem med 
bralci vzbuja zavest pripadno
sti Cerkvi in povezuje verne lju
di, nevernim pa nudi pravo 
podobo o Cerkvi in vernih. Kajti 
žezgodnjekrščanski mislec Ter- 
tuljan je zapisal: "Ne obsojaj kr
ščanstva, če ga ne poznaš". 
Kdor bo bral Družino, bo bolje 
spoznal krščanstvo in ne bo 
brez razloga obsojal kristjanov. 
Naj časopis Družina s svojo be
sedo ostane luč in svetilka na
šim družinam, po katerih je do
bil ime. Koliko nerazumevanja 
in skritega trpljenja je v njih. Na 
to osnovno celico družbe in Cer
kve se zgrinjajo številni temni 
oblaki in priče smo, kako bi ne
kateri iz nje naredili laboratorij

za poskuse. Naj tednik Družina 
s svojimi številnimi izdajami po
maga staršem in otrokom, mla
dim in starejšim članom druži
ne k medsebojnemu spošto
vanju in pomoči, da ne bo dru
žina samo osnovna celica druž
be, ampak tudi kraj ljubezni in 
razumevanja, od koder bodo 
izhajali srečni ljudje, ki bodo 
pripravljeni drugim pomagati, 
delati dobro in se nesebično da
rovati v službi Cerkve. Seveda 
pa ni dovolj, da je Družina sve
tilnik, ki sveti. Tudi mi moramo 
biti odprti za svetlobo in iskati 
luč. Kajti lahko se zgodi, da se 
človek tako navadi na temo, da 
ga luč draži in svetloba moti. 
Kdor noče luči, je ne bo iskal, ali 
jo bo vsaj zanemarjal in ostal v 
temi (prim Jn 1,5). Mi, ki smo 
se tukaj zbrali, smo v Kristusu 
prepoznali Luč sveta (Jn 12,46). 
Zato o tej luči pripovedujmo 
drugim in skrbimo, da svetilke 
naše vere nikoli ne ugasnejo 
(prim Mt 25, 8). Poglabljajmo 
svojo vero in svojo povezanost

s Kristusom tudi s pomočjo ver
skega tiska. Kupujmo verske 
knjige in bodimo naročeni na 
verske časopise. Namesto daril, 
ki propadejo, podarimo člove
ku versko knjigo, h kateri se bo 
lahko večkrat vračal in jo  vzel 
v roke tudi v težkih trenutkih 
in času preizkušenj. Naročimo 
verski list mlademu človeku, da 
mu bo pomagal pri iskanju pra
ve smeri v življenju, ali pa na
ročimo Družino ob poroki mla
demu paru, da mu bo poma
gala na skupni življenjski poti. 
Nesimo jo bolnemu in ostare
lemu, da mu bo krajšala ure tr
pljenja in osamljenost, pošiljaj
mo jo svojim rojakom po sve
tu. Bratje in sestre, naj nam na 
priprošnjo nebeške Matere 
Marije, ki jo  na tem kraju ča
stimo kot svetogorsko Kraljico, 
v nas nikoli ne zamre hrepe
nenje po Kristusu, ki je "prava 
luč, ki razsvetljuje vsakega člo
veka" (Jn 1,9) in naj o tej Luči 
pričujemo sodobnemu svetu.
— 11 ■' KONEC

SVETNIK TEDNA

17. JUNIJ

SILVESTER CUK i
1 GREGORIJ BARBARIGO, 

ŠKOF
Papež Janez XXIII., "župnik sveta" in pastir božjega ljudstva 

z vsem srcem, je  kot mlad zgodovinar proučeval življenje in delo 
Gregorja Barbariga, ki je  bil sredi 17. stoletja škof v Bergamu, 
Janezovi rojstni škofiji. Občudoval je  tega svetniškega nadpasti- 
rja in želel ga postaviti našemu času za zgled posnemanja. Prav 
s tem namenom je  končal postopek njegove poti do oltarja in 
ga je  leta 7960 prištel med svetnike katoliške Cerkve ter določil, 
naj se njegov spomin obhaja 77. junija.

Beneška plemiška rodbina Barbarigo, ki je  dala današnjega 
svetnika, izvira iz Istre. V Benetkah si je  pridobila ugled z 
velikodušno podporo Cerkvi. Gregorij se je  rodil 76. septembra 
1625 kot prvi od štirih sinov v družini, ki je  zgodaj ostala brez 
matere: ko je umrla, je  imel Gregorij komaj šest let. V družini je  
bila navada, da je otroke versko, moralno in politično vzgajal oče; 
po smrti matere je  bilo to tudi nujno potrebno. Svoji nalogi je  bil 
Gregorijev oče dorastel, saj je  bil zelo pobožen mož. Sam ga je  
pripravljal na prvo spoved in prvo obhajilo, ki sta ga potem vsako 
nedeljo skupaj prejemala. Oče je  bil Gregoriju tudi temeljit učitelj 
filozofije in matematike, drugih predmetov pa so ga učili najboljši 
beneški strokovnjaki. Njegova izobrazba je bila tako temeljita, da 
je  mogel že pri osemnajstih letih prevzeti službo tajnika pri 
beneškem poslaniku Contariniju na mirovnem kongresu v Mun- 
stru na Vestfalskem. Odločilnega pomena zanj je  bilo srečanje s 
papeževim nuncijem, kasnejšim papežem Aleksandrom VII.

Ta je  videl, kako pobožen je  Gregorij, zato ga je  nagovoril, 
naj postane duhovnik. Ko mu je  bilo petindvajset let, se je  Gre
gorij vrnil v Benetke in se vpisal med duhovniške kandidate. V 
Padovi je  napravil doktorat iz cerkvenega prava in b il pred 
Božičem leta 7655 posvečen v duhovnika. Že nekaj mesecev za
tem je novoizvoljeni papež Aleksander VII. Gregorija poklical v 
Rim v službo v papeški pisarni. Tam je  ostal le poldrugo leto, 
kajti že aprila 7657je  bil imenovan za škofa v Bergamu v severni 
Italiji. Pred seboj je  poslal pastirsko pismo, ki razodeva vso njego
vo ljubezen do Gospodove črede, ki mu bo zaupana. Svoje delo 
je  pričel pri sodelavcih - duhovnikih. Vsakega je  spoznal osebno 
in mu pomagal v duhovni ali materialni stiski. Hotel je  in je  tudi 
dosegel, da so mu vsi zaupali kot bratu. Srečeval se je  tudi z 
verniki: v dveh letih je  obiskal vseh 279 župnij svoje škofije, na
tančno preučil stanje v njih in odstranjeval ugotovljene napake. 
Leta 7660je  pripravil zelo uspešno škofijsko sinodo in papež Alek
sander VII. ga je  imenoval za kardinala ter ga za nekaj časa po
klical v Rim. Gregorij je  od tam pisno vodil bergamsko škofijo in 
trdno upal, da se kmalu vrne med svoje duhovnike in vernike.

Toda leta 7664 je  bil imenovan za škofa v Padovi. Škofija je  
bila veliko težja kot bergamska, vodil pa jo  je  triintrideset let. 
Ob nastopu nove službe je  vernikom dejal: "Kristus je  prvi pastir 
in škof vaših duš, jaz pa ne smem dopustiti, da bi vaše duše, 
odkupljene za ceno božje krvi, postale plen pekla." Duhovnikom 
je  naročal, naj bodo ljudem vzor: "Vaši župljani nimajo druge 
knjige, da bi se iz nje učili, kakor da vaš živi zgled." Ko se mu je 
neki župnik potožil zaradi slabih navad med farani, mu je  mirno 
odgovoril: "Pravijo, da riba smrdi pri glavi. Če boste vi storili svojo 
dolžnost, jo  bodo tudi ljudje. Dokler nisva tega napravila midva
- škof in župnik -, se ne smeva pritoževati."

Ko so njegove moči pojemale in mu je  zdravnik priporočal 
počitek, ga je  zavrnil z besedami sv. Karla Boromejskega: "Škof 
moram umreti od utrujenosti ob naporih za Cerkev." Umrl je  18. 
junija 1697. Med svetnike ga je  prištel papež Janez XXIII. in po
stavil njegov spomin na 17. junij.

SPOMINSKA SLOVESNOST NA LAJSAH 
V NEDELJO, 30. JUNIJA

Vsesloven- Š k o fja  Loka

Sv. Lucija
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L A JŠ E

Želin

ska spom in 
ska slovesnost 
na Lajšah pri 
Cerknem bo v ib im in

nede ljo , 30. 
junija, ob 16. 
uri. Križev pot
se bo začel že N o' (7orim idnja
pol ure prej.
Pri maši, ki jo  bo vodil koprski škof Metod Pirih in pri kateri 
bodo somaševali še drugi slovenski škofje, se bodo spomnili 
vseh žrtev okupacije in revolucije na Primorskem pred drugo 
svetovno vojno, med njo in po njej, kakor tudi piše na spome
niku ob breznu.

Naj spravni slovesnosti dajejo ton besede koprskega škofa 
Metoda Piriha: "Naši bratje in sestre, katerih se danes spominja
mo, so stopali po poti trpljenja. Trdno verujemo, da jim  je Bog 
že namenil prelepo plačilo. Naša današnja molitev naj izzveni 
v gorečo prošnjo: 'N ikoli več vojne, nikoli več revolucije!'"

SLOVENSKI DAN BOLNIKOV
Že 34. romanje invalidov, bolnikov in starejših na Brezje 

bo 22. junija. Ob 10.30 bo romarska maša na trgu pred cer
kvijo, ki jo  bo daroval ljubljanski upokojeni škof msgr. Kvas.

Prijave sprejema do petka, 7. junija, pisarna Ognjišča v 
Ljubljani (Poljanska 4a, p.p. 2027,1001 Ljubljana).

nosti družin Sončnica. Prisotne, 
med katerimi so bili tudi nad
škof in nekateri duhovniki, je 
pozdravil v slovenščini, italijan
ščini in furlanščini. Povedal je, 
da je prvi zametek skupine na
stal pred več kot desetimi leti, 
da so postajala srečanja vse bolj 
pogosta in redna in da so ude
leženci skupno rastli ob branju 
Besede in izmenjavi izkušenj. 
Počasi se je porodila želja, da 
bi kot skupina naredili kaj tudi 
za druge. Zato so leta 1999 us
tanovili Skupnost družin Son
čnica, da bi lahko razširili krog 
ljudi, ki bi si izmenjavali družin
ske izkušnje in se podpirali tudi 
v vsakdanjem življenju. Danes 
šteje skupnost nad 140 članov 
in veliko simpatizerjev, ki se radi 
udeležujejo raznoraznih pobud 
Sončnice. Med temi so namreč 
skozi celo leto pedagoška in 
duhovna predavanja, duhovne 
obnove, izleti, trenutki družab
nosti in poletno središče.

Živa stvarnost obstaja, kot 
smo slišali, tudi v Sesljanu, kjer 
je februarja letos nastala deka
nijska družinska skupina. Nekaj 
zakoncev je izrazilo svojo raz
položljivost in izkušnja že roje
va prve sadove, saj se na pobu
de skupine odziva lepo število 
ljudi. Nekaj posebnega je sku
pina, ki jo  duhovno spremlja 
mladi in dinamični duhovnik 
Andrea Bellavite. Nastala je že 
pred leti okrog dveh mladih 
zakoncev iz kraja San Martino 
na Krasu. V skupino se je z leti 
vk ljučio  kar nekaj parov in 
družin, ki v zadnjih časih pri
hajajo zlasti iz Furlanije in iz

nih družin in tudi župnijskih 
skupnosti. Tako lahko postane
jo prav družine, sta še rekla za
konca, protagonistke družinske 
pastorale.

Sledila je predstavitev neka
terih družinskih skupin oz. 
skupnosti, ki skušajo - sredi 
vsakdanjih težav in upov - žive
ti veselo oznanilo in ga pričati 
tudi drugim. Najprej se je pred
stavila skupina iz Tržiča, ki je 
sicer nastala pred kratkim, a si 
z veliko vnemo prizadeva, da bi 
stkala mrežo plodnih razmerij 
v Laškem. Tudi v furlanski vasi 
Aiello je pred nekaj meseci na
stala skupina, ki si je za cilj za
stavila zlasti vzgojo otrok, pa 
tudi skrb za ostarele.

Mauro Leban iz Gorice je 
nato predstavil delovanje Skup

DANIJEL DEVETAK

V senci velikega oglejskega 
zvonika so se v nedeljo, 9. ju
nija, zbrale številne družine iz 
goriške nadškofije, da bi skup
no z nadškofom msgr. Dinom 
De Antonijem sklenile pasto
ralno leto. To je bila tudi odlič
na priložnost, da so se številni 
posamezniki, pari in skupine 
srečali, si izmenjali poglede na 
skupna prizadevanja in s kan
čkom upanja več načrtovali 
pot za prihodnost.

Dvorana ob župnišču se je 
popoldne kmalu napolnila, ko 
je odgovorni za družinsko pa
storalo v goriški nadškofiji 
msgr. Adelchi Cabas uvedel sre
čanje in izrazil upanje, da bi 
navzoče družine postajale ved
no bolj os v župnijskih skupno
stih. Nato sta zakonca Bernt v 
krajšem poročilu prikazala de
javnosti v letu, ki se končuje. Za 
sabo imamo niz zanimivih for
mativnih srečanj o zakonski 
duhovnosti, pa tudi o vzgoji v 
veri. Tudi za naslednje leto se 
že pripravljajo bodisi srečanja 
formativnega značaja bodisi 
srečanja, kjer bi se poglobili 
nekateri vidiki družinskega živ
ljenja. Pomembno je zlasti, da 
se med pari in sploh družinami 
splete gosta mreža osebnih 
stikov, takih odnosov, ki lahko 
nudijo oporo in podporo pri 
vsakdanjem življenju posamez
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\ A  GRADU KROMBERK

NOVI DIREKTOR 
GORIŠKEGA MUZEJA

Magistra Slavica Plahuta je po enaj
stih letih vodenja Goriškega muzeja v 
gradu Kromberk zaprosila za razre
šitev Mestni svet občine Nova Gori
ca, ustanovitelja zavoda. Njeno željo 
je Mestni svet sprejel in na zasedanju 
5. t.m. imenoval novega direktorja. To 
je postal diplomirani etnolog in so
ciolog kulture Andrej Malnič (na sliki), 
ki je že doslej delal v muzeju in ga pri 
nas poznamo kot odličnega poznaval
ca naših razmer in tudi tesnega sode
lavca.

Po svojih prispevkih o raznih vidikih 
in razsežnostih delovanja Goriškega 
muzeja, ki jih je objavljal tudi v našem 
časniku, je znan tudi v slovenski jav
nosti v zamejstvu v Italiji. Andreju 
Malniču kot strokovnjaku uspeva zdru
ževati znanje z nagovarjanjem prepro
stega človeka, kar je odlika, saj se 
Malnič zaveda, da se znanstvenik ne 
more zapreti v slonokoščeni stolp, 
ampak mora svoje poznavanje stvar
nosti deliti z ljudmi.

V našem prostoru in še posebej na 
Goriškem je bil Malnič večkrat priso
ten tako s strokovnimi predavanji o 
vinogradništvu, o goriškem mestu in 
navadah v njem; s študenti ljubljanske 
fakultete za etnologijo pa je Gorico in 
slovenske ustanove v njej ter seveda 
naš teritorij obiskal na več celodnev
nih delovnih ekskurzijah. Sad razisko
valnega dela na terenu so slovenski 
študentje prikazali v osemnajstih stro
kovnih esejih na ljubljanski univerzi. V 
dogovoru s predstojnikom fakultete za 
etnologoijo v Ljubljani bo Andrej Mal
nič v prihodnjem akademskem letu na
daljeval z delom na terenu na Goriškem 
in tokrat ho s svojimi študenti skušal 
narediti celovit prikaz slovenske prisot
nosti v mestih Gorica in Nova Gorica.

V svojem dosedanjem strokovnem 
in javnem delu je Malnič dokazal, da 
ga zanima polpretekla zgodovina 
našega prostora, predvsem pa je stro
kovno opisal naše navade in običaje, 
pripravil pa je tudi več razstav ter so
deloval pri pripravah na nekatere sku
pinske in to na obeh straneh državne 
meje. Ne nazadnje moramo tudi po
vedati, da je v maju letos Andrej Mal
nič sodeloval z organizatorji pobude 
Naj, naj, naj goriški mlaj in si je torej 
skupaj z Rumitarji zastavil cilj, da se 
kultura mlaja v prihodnje ohrani, poži
vi, predvsem pa razširi.

Magistra Slavica Plahuta je Goriški 
muzej zelo uspešno vodila. Poglobila 
je stike z muzeji in drugimi kulturnimi 
ustanovami in posamezniki čez mejo 
v Gorici, posebej pa je zaslužna za 
izdajo številnih knjig in drugih publika
cij, s katerimi je muzej v gradu Krom
berk obleležil tisočletnico prve pisne 
omembe Gorice, Solkana in območja, 
kjer se je v davnini pričela oblikovati

dežela Goriška. Za prispevek k delo
vanju in razvoju Goriškega muzeja je 
Ministrstvo za kulturo Slovenije magi
stri Slavici Plahuta podelilo naziv mu
zejske svetnice, kar je eden najvišjih 
slovenskih nazivov na področju mu
zejske dejavnosti.

Mag. Slavica Plahuta je vedno ime
la odličen posluh za naše potrebe, pred
vsem pa jo je na našo stvarnost v za
mejstvu vedno vezala iskrenost znan
stvenika, ki se zaveda pomembnosti 
slovenske prisotnosti v Italiji. Kot vo
diteljica Goriškega muzeja je zgledno 
skrbela za stike s slovensko narodno 
skupnostjo v Italiji, navezala stike s 
sorodnimi ustanovami pri nas in v Go
rici in kot voditeljica Goriškega muzeja 
tudi vedno skrbela, da je bila njegova 
prisotnost vidna in razpoznavna tudi 
v Gorici. Pod njenim vodstvom je bilo 
prirejenih veliko razstav, v katerih je 
odigral Goriški muzej pomembno, če 
že ne odločilno, predvsem pa enako
pravno vlogo s sorodnimi italijanski
mi ustanovami na Goriškem.

V imenu našega uredništva in naših 
bralcev se zato mag. Slavici Plahuta 
iskreno zahvaljujemo za vso pozor
nost, ki nam jo je namenila, in seveda 
za vso strokovno pomoč, njeno in 
njenih sodelavcev. Istočasno si seve
da želimo, da bi še prihajala v našo 
sredo, saj ima med nami hvaležne 
prijatelje.

Novemu direktorju Andreju Mal
niču želimo pri odgovornem delu vo
denja ene najbolj uglednih slovenskih 
ustanov na Goriškem veliko uspeha. 
Goriški muzej je ena temeljnih sloven
skih ustanov, ki bo imela še večjo vlo
go ob bližnjem vstopu Slovenije v EU, 
in zato želimo novemu direktorju, naj 
to vlogo Goriškega muzeja v prihodnje 
še okrepi, predvsem pa naj tudi tesno 
sodeluje z nami, Slovenci, ki živimo v 
Italiji.

Obema gredo iskrene čestitke in 
dobre želje naših bralcev!

It \  Z STAN N ODRTA DO 15. JI MJA

VALENTIN OMAN 
V GALERIJI SKERK

Do konca tedna, do 15. t.m., bo v 
lepi likovni galeriji domačije Skerk v 
Trnovci na Krasu še na ogled likovna 
razstava slovenskega koroškega sli
karja Valentina Omana, ki je gotovo 
eden najpomembnejših, predvsem pa 
najbolj poznanih slovenskih slikarjev 
v srednjeevropskem kulturnem pro
storu.

Tudi tokrat sta zakonca Skerk po
skrbela, da je ob razstavi izšel ličen 
katalog in tudi tokrat v treh jezikih, 
saj si odvetnik Jože Skerk in slikarka 
Zora Koren Skerk prizadevata, da bi 
njuna galerija dobila srednjeevropski 
pomen, ki si ga že po dosedanjem

delu gotovo zasluži. Razstavno dejav
nost v galeriji Skerk namreč odlikuje 
prvovrstna izbira odličnih umetnikov, 
med katerimi najdemo samo velika 
imena sodobne likovne umetnosti s 
posebnim ozirom na predstavljanje 
odličnih slovenskih likovnikov, kar 
daje galeriji posebno mesto v pred
stavljanju slovenske kulture. Če k 
temu dodamo še dejstvo, da sta 
zakonca Skerk umestila likovno gale
rijo v naravnost razkošen kraški bor- 
jač in na preprosto, a čudovito oh
ranjeno in z okusom za pristnost re
stavrirano kraško domačijo, potem 
lahko brez pretiravanja zapišemo, da

gre za enega najlepših razstavnih pro
storov v naši deželi.

Tudi tokrat je v katalog razstave 
svoje videnje Omanovega umetni
škega dela prispeval starosta sloven
skih likovnih kritikov Zoran Kržišnik, 
ki je med drugim tudi zapisal, da je 
"Omanova poglavitna tema človek in 
njegove sledi. Človek, misleče, de
lujoče bitje, ki mu je odmerjen trenu
tek, da kot zvezdni utrinek začrta 
svojo pot na firmamentu in se utrne, 
s tem svojim trenutkom nekje za
pušča sled.... Oman se izraža v bar
vah zemlje in neba. Zatišano prsteni 
toni njegovih zgodnjih del - siva, 
peščeno rjava, bledo sinjkasta - so 
postali živahnejši, z dozorevanjem let, 
doživetij, spoznanj in priznanj, je po
stal trenutek, ki bo zapustil sled, moč
neje občuten, dragocenejši, bolj 
poln... razmišljanje o človeku, o tem, 
kaj konec koncev pušča za seboj, kot 
organizem, kot delovanje in misel, je 
pripeljalo umetnika do sintetiziranja 
situacij in pogledov. Zaokroženi cikli 
razodevajo smer razmišljanja in fiksi
rajo vsakokratni pogled. S časom po
staja vse svobodnejši, drznejši in 
vedrejši. Vekotrajnost v minljivosti. 
Umetniški zapis, prisoten v vsakokrat
nem "Danes", ki bo zapustil neminlji
vo sled."

Krajša zapisa o Omanu in njego
vem likovnem delu sta v katalog raz
stave Ecce homo prispevala še Rober
ta Perfetti in Kristian Sotriffer v ita
lijanskem in nemškem jeziku.

Vsekakor gre za razstavo, ki jo je 
treba videti, saj nam predstavlja zad
nja Omanova dela, s katerimi je poz
nan po vsej Evropi.
— — —  i u p

OB SREDAH PO RADIU TRST A

NAŠA POT V 
PRIHODNOST

Naš redni sodelavec in pisatelj, 
gledališčnik Janez Povše ima na valovih 
Radia Trst A niz 13 oddaj v dolžini okrog 
pol ure, in to vsako sredo ob 14.10.

Na radijskih valovih (v mesecu apri
lu, maju, juniju, zadnja oddaja bo 3. 
julija) je namreč vsako sredo na spore
du oddaja iz niza Naša pot v prihodnost, 
v kateri Povše na njemu lasten način 
razmišlja o tem, kaj nas čaka jutri, a pri 
tem ne pozablja na sedanjost. Navi

dez zapletena 
misel, ki smo 
jo zapisali, pa 
skriva v sebi 
resnico o tem, 
da gre za zapi
se izobražen
ca, ki iskreno 
iz p o v e d u je  
svoje poglede 
na prihodnost 
in se pri tem 
opira na lastna 

opažanja in razmišljanja v sedanjem 
trenutku, družbi in svetu.

V vsaki oddaji nastopajo prvi in dru
gi bralec ter bralka in je zato vsaka od
daja zelo razgibana, saj se Povšetove 
misli glasovno dopadljivo prepletajo. 
Radijsko izvedbo niza je pripravil reži
ser Sergej Verč, berejo pa odlični 
dramski igralci: Aleš Valič, Minu Kju- 
der in Janko Petrovec. Jasno je, da je v 
oddaji glasba; Verč se je odločil za 
Mozartovo glasbo, predvsem pa mu je 
uspelo navidez "neotipljiv" tekst raz
gibati z odličnim podajanjem igralcev. 
Povšetova razmišljanja, v katerih naj
večkrat ni konkretnih imen in dogod
kov, ampak je v njem ogromno mi
selnih preobratov in idejnih resnic, je 
zelo težko "radijsko obdelati", vendar 
je to Verču uspelo, igralci pa so pri tem 
dejavno sodelovali. Radijski nižje Pov- 
šetovo globlje razmišljanje o vsem, kar 
danes doživljamo v misli na prihod
nost. Prihodnost je lahko naša sreča, 
naše pričakovanje, vendar tudi tisto, 
česar še ne poznamo in bi se lahko 
zgodilo, je torej nepoznana in nego
tova. Prihodnost nam bo lahko zato pri
nesla lepe, a tudi manj lepe stvari. Pri
hodnosti se zato veselimo, obenem se 
je tudi bojimo, skrivnostna je in mno
gokrat nedoumljiva. Kakšna bo torej 
naša prihodnost in od česa je odvisna? 
Je naša prijateljica ali nam včasih ni 
naklonjena in nam celo grozi? Ima po
vsem svojo voljo ali je odvisna tudi od 
človeka? O vsem tem se na glas spra
šuje Janez Povše, njegova razmišljanja 
so poštena in iskrena. Poslušalca na
govarja, naj tudi sam danes razmisli o 
lastni in skupni prihodnosti.

Avtorja radijskih oddaj Naša pot v 
prihodnost smo zaprosili, naj nam po
ve, zakaj se je odločil za tako snov; od
govoril je takole: "Prav je, da se spra
šujemo o prihodnosti, ker jo hočemo 
lepo in nam naklonjeno. Prihodnost je 
pač naše življenje, ki se iz sedanjosti na
daljuje naprej in še dlje. Vsi si želimo še 
lepši svet in vanj verjamemo, vsi si to
rej želimo srečno prihodnost zase, za 
svoje bližnje in zakaj ne za vse ljudi in 
svet v celoti. Prihodnost je torej naša 
velika priložnost, prav za človeka, ki je 
enkratno bitje, edino, ki na prihodnost 
lahko vpliva in jo soustvarja. Resnično 
sem prepričan, da človek svojo skupno 
prihodnost lahko soustvarja in jo  dela 
prijaznejšo, le verjeti mora v to svojo 
sposobnost. Bistven je npr. naš odnos 
do narave, s katerim že oblikujemo 
svoje prihodnje dni. Še bolj bistven je 
naš odnos do sočloveka v okolju, v ka
terem živimo, pa tudi v najširšem, sve
tovnem smislu. Največ gorja nam lahko 
prineseta sovraštvo in nerazumevanje, 
največ sreče in sam mir nam prineseta 
razumevanje in spoštovanje sočloveka. 
Zato je vedno prav, da se vprašamo, 
kam gremo in kaj pravzaprav hočemo. 
Odgovor bo vedno: hočemo srečo in 
mir. Napravimo torej vse, da bo kar 
največ sreče in kar največ miru. In v pri
hodnosti bomo želi, kar sedaj sejemo." 
■ IUP

NAPOVEDNIK

RADIO SPAZIO 103, 
SLOVENSKE ODDAJE (OD 14.6. 
DO 20.6.2002)

Radijska postaja iz Vidma oddaja na 
RžDIOSPSZiŜ  ultrakratkem valu s frek- 
"I Z N  ""S  vencami za Goriško 
-LV—/  J Z l 97.5,91.9,90.9 Mhz; za 

Furlanijo 103.7, 103.9 
Mhz; za Kanalsko dolino 95.7 Mhz; za 
spodnjo dolino Bele 98.2 Mhz; za Kar- 
nijo 97.4, 91, 103.6 Mhz). Slovenske 
oddaje so na sporedu vsak dan, razen 
ob nedeljah, od 20. do 21. ure. Spored:
- Petek, 14. junija (v studiu Anka Čer
nič): Prisluhnimo zborovski glasbi: Mla
dinski in dekliški zbor Carmina slo- 
venica. - Svetnik tedna: sv. Vid. - Za 
prijeten konec tedna: slovenska naro- 
dno-zabavna in zabavna glasba. 
-Sobota, 15. junija (v studiu Jan Leo- 
poli): Glasba za prijeten konec tedna. 
-Ponedeljek, 17. junija (vstudiu Andrej 
Baucon): Glasbeni mozaik z Andrejem: 
slovenska lahka in narodna glasba. 
-Torek, 18. junija: (v studiu Matjaž Pin
tar): Ali veste da... glasbena oddaja 
z Matjažem.
- Sreda, 19. junija: (v studiu Danilo 
Čotar) Pogled v dušo in svet: Ivan Jug 
v fašističnih ječah. - Izbor melodij.
- Četrtek, 20. junija: (v studiu Niko 
Klanjšček) Zvočni zapis: Cecilijanka 
2001. - Glasba iz studia 2.

R A D IO  OGNJIŠČE
Osrednja informativna oddaja je 

vsak dan ob 15. uri. Med 
novicami so tudi take, ki jih 
drugi "neodvisni" mediji 
izpuščajo.

Vsako soboto je ob 17. uri 
oddaja Slovenci v Italiji, ki jo ureja in vodi 
Martina Slavec. Oddaja sledi aktualni 
problematiki v zamejstvu z zanimivimi 
pogovori. Uro pred oddajo so čestitke 
in pozdravi naših poslušalcev, kjer 
lahko svojo čestitko brezplačno po
šljete v eter. Telefon: 00386 56281114.

Dokumentarna oddaja Graditelji 
bo prikazala življenje in delo gori- 
škega slavčka Simona Gregorčiča v 
nedeljo, 16. junija, ob 9.15. Prisluh
nite zanimivemu živjenjepisu, poeziji 
in uglasbenim pesmim Simona Gre
gorčiča.

Tema tedna v četrtek, 20. junija, 
ob 17. uri, bo posvečena beneškima 
duhovnikoma Mariju Qualizzi in Bo
žu Zuanelli, ki sta pred kratkim go
stovala v Kopru in govorila o mrač
nih letih Benečije po drugi svetovni 
vojni. Njuna knjiga je doživela svoj 
epilog na sodišču, kjer sta se morala 
zagovarjati, ker sta objavila resnico.

Vsak petek ob 17. uri lahko pri
sluhnete politično satirični oddaji Ob 
petih pospravljamo podstrešje, ki jo 
pripravlja Zlata Krašovec.

Radio Ognjišče lahko poslušate na 
UKV frekvencah 107,5 - Sveta Gora 
(Goriška in Furlanija) in 91,2 -Tinjan 
(Trst). POZOR: Oddajnik na Tinjanu 
je po novem močnejši, tako daje sliš-

RADIO
OGNJIŠČE

nost na Tržaškem boljša kot prej!

ODLIKOVANJE
ZASLUŽNI
KOROŠKI
SLOVENKI

Vesela vest za koroške Slovence: 
gospa Marija (Marinka) Inzko, žena 
znanega narodnopolitičnega delavca 
in šolnika, dr. Valentina Inzka, je 
prejela lepo odličje. Avstrijski mini
ster za izobrazbo ji je namreč nedav
no podelil časten naslov profesorja, 
in to za njene zasluge na kulturnem, 
prosvetnem in vzgojnem področju. 
Odlikovanka je v glavnem delovala 
oziroma še deluje v kulturnih dru
štvih in pri slovenskem koroškem ti
sku. Njena velika skrb je zlasti Gor- 
šetova galerija v Svečah.

Gospe Inzkovi, ki ima (kot vsa 
njena družina) veliko prijateljev v Go
rici in Trstu, k imenovanju prav iskre
no čestitamo!
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MISLI OB BRANJU POEZIJ MAJDE ARTAČ STURMAN

NAŠE HREPENENJE 
PO RESNICI

IVAN ARTAČ: NEBO JE ŽARELO

SPOMINI NA BRIDKE, 
A TUDI LEPE DNI

IVAN ŽERJALRAFFAELLA PETRONIO

Včasih se zgodi, da se nam med 
naglico in hrupom vsakdanjega živ
ljenja utrne svetel, tih trenutek miru. 
Kot žarek v temni hosti, kot globok 
vdih, ki nam prinese novega kisika. Ta
krat se nasmehnemo samim sebi; kljub 
skrbem in delu se imamo spet radi in 
imamo radi svet. In se 
nam zdi, da bi lahko ob
jeli skrivnost Absolutne
ga. V takih trenutkih mi
losti se v človeku prebudi 
iskrica neskončnosti, ki 
drugače spi v njem.

Nekateri ljudje imajo 
dar občutljivosti in smisla 
za realnost, ki nas obda
ja, za življenje in človeka, 
za čustva, ki premikajo 
svet. Ti ljudje znajo po
vedati stvari, ki jih drugi 
zaslutijo, a jih ne morejo 
izraziti. To je umetnost in 
skrivnost poezije. Piše jo ena oseba, a 
je za vse, ker poet napiše nekaj svo
jega, a uspe biti univerzalen, dotakne 
se duše vseh ljudi, ki v njegovih bese
dah najdejo del sebe. Ta čar imajo tudi 
poezije prof. Majde Artač Sturman, ki 
sem jih resnici na ljubo začela brati v 
naglici, a so me tako prevzele, da sem 
se potem med dnevnimi opravili več
krat ustavila in si darovala trenutek 
miru ob branju. Njene pesmi so mi po
magale, da sem šla v svoj notranji svet.

Knjižni prvenec prof. Majde Artač 
Sturman nosi naslov Žejni oleander in 
gaje izdala pred kratkim goriška Mo
horjeva družba. Prof. Majda Artač 
Sturman poučuje na tržaškem liceju 
France Prešeren in je vrsto let sodelo- 
vala pri Novem listu, zdaj pa pri No- 
vem glasu. Knjigo so že predstavili v 
dvorani kulturnega centra Lojze Bra
tuž v Gorici in v Tržaški knjigarni v Tr
stu. O avtorici in knjigi je spregovoril 
časnikar in poet jurij Paljk. V knjigi je 
objavljenih 49 poezij, ki jih je avtorica 
razdelila v sedem sklopov in ki za
objemajo večji del njenega življenja, 
saj so nekatere tudi izpred dvajsetih 
let, vse pa so jasen prikaz njenega pe
sniškega dela. Poezije preprosto opi
sujejo trenutke iz vsakdanjosti. Že na
slov pove, kakšen vonj bo vsakemu 
pričarala ta pesniska zbirka. To so pe
smi z vonjem po Sredozemlju, kjer ra
ste to elegantno drevo - oleander, pe
smi dišijo po našem Krasu in morju in

so obenem intimne izpovedi, slike, na
slikane z nežnimi barvami pritajenih 
občutkov, ki jih človek ne izrazi na 
glas. To so sodobne pesmi, ne toliko 
zaradi prostih verzov, s katerimi so 
zgrajene, a bolj zaradi tega, ker si 
upajo govoriti o pravih čustvih, o lju
bezni, o hrepenenju, o želji po spoz
nanju, o žalosti - vse na zares avten

tičen način. Tega je da
nes vedno manj, če se 
ozremo po tako imeno
vanih umetniških stva
ritvah zadnjih let. Pre
prosti človek se večkrat 
ne prepozna v novih de
lih, ki jih bere ali gleda 
ali posluša. Ne razbere 
njihovega pomena, ker 
ne govorijo o pravem 
življenju. Danes se pa
radoksalno mnogi izo
gibajo pogovoru o živ
ljenju, ljubezni, smrti, 
zdi se, kot da te teme 

postajajo tabu. Mnogi sodobni umet
niki se ne zavedajo, da je avtentičnost, 
ko jo nekdo izbere, vedno sodobna, 
vedno aktualna in vedno sporna. Gre 
vedno proti toku tistega, kar je v modi, 
kar "se splača". Resnica se mora ved
no bojevati proti miselnosti sveta, ki 
živi materialno, in za katerega je poezi
ja nesmiselna. Ko beremo peozije Žej
nega oleandra, se nam odpre ta nepo
kvarjeni svet, ki ga vsakdo ima v sebi, 
ki je resničen, ne varljiv. Svet, ki se ga 
vsi bojimo, kot se bojimo življenja in 
smrti. Če bi večkrat pogledali v ta svet, 
bi se lahko naučili živeti bolj v skladu s 
tistim lepim, ki ga nosimo v sebi in ki 
ga skrivamo in branimo pred svetom. 
Žato so tako zaželjena dela, knjige, ki 
govorijo s tako govorico, in pa avtorji, 
ki si upajo biti preprosti in avtentični.

Vedno več ljudi išče neko duhov
nost, ki bi jim osmislila življenje. Zakaj 
iskati daleč čudne in komplicirane for
mule, če imamo sami v sebi toliko bo
gastva? Včasih je dovolj dvigniti se iz 
vsakdanjih skrbi in prisluhniti sebi. 
Nekateri so v sebi našli resnico in jo 
darovali drugim kot žarek. Poezije 
prof. Majde Artač Sturman so tak ža
rek. Ne prezrimo ga, ko je tako malo 
priložnosti, ki nam darujejo lepoto in 
prinesejo malo resnice.

"...iztezam roke v neskončnost/ 
Rada bi stisnila v dlan samo en njen 
drobec..."

Že pred časom smo zabeležili izid 
knjige šolnika in kulturnega delavca 
prof. Ivana Artača Nebo je  žarelo. De
lo je izšlo letos pri založbi Mladika v 
Trstu (oblikoval ga je Paolo Magna- 
ni, tiskala pa tiskarna Graphart), doži
velo pa je tudi že več uspelih javnih 
predstavitev. Gre v bistvu za avtor
jeve spomine na leta doraščanja in 
brezskrbne, a tudi težke mladosti. To 
je obdobje druge svetovne vojne, ki 
je v Sloveniji potekala v znamenju 
osvobodilne borbe, a tudi revolucije 
in ki je težko prizadelo celotno Ar- 
tačevo generacijo. To so tudi leta ne
gotovega povojnega časa, ko je Slo
venijo zapustila množica političnih 
beguncev, na Primorskem pa so se 
po zlomu fašizma obnavljale sloven
ske šole. V tem času je bil viden ne
navaden nebesni pojav - polarni sij. 
Mnogi so v tem zaslutili napoved 
težkih dni, ki so sicer tudi prišli in 
težko prizadeli tudi avtorja. Slednji je 
na koncu vselej doživel vesele trenu
tke, ko je v povojnem času pomagal 
pri obnovi slovenskega šolstva in kul
turnega življenja na Primorskem. Bri
dek spomin na pokojne sošolce in 
prijatelje, ki jih je vzela vojna vihra, 
pa je ostal. Prav njim prof. Ivan Ar
tač poklanja svojo knjigo.

Knjiga se deli na dva dela. Prvi 
del, ki nosi naslov Naš mali svet, opi
suje mlada leta Naceta Goričnika 
(psevdonim za avtorja Ivana Artača) 
v Brezovici pri Ljubljani. Živ je spo
min na šolanje na Klasični gimnaziji 
v Ljubljani, ki so ga zaznamovali liki 
profesorjev, med katerimi ni manjka
lo znanih in spoštovanih imen tak
ratnega kulturnega življenja: to so 
bili M irko Rupel, Ivan Pregelj, Ernest 
Tomec, Alfonz Gspan, Milan Gro
šelj, Ivan Grafenauer in drugi. Tem 
profesorskim likom sledijo opisi Go- 
ričnikovih-Artačevih sošolcev in pri
jateljev. Več kot polovica teh fantov 
ni dočakala konca vojne. Padli so kot 
žrtve okupatorja ali revolucije, ostali 
pa so se povečini razkropili po ce
lem svetu. Vsi so bili veliki idealisti, 
za svoje ideale so bili pripravljeni tu
di žrtvovati svoja življenja. Kdor ni 
doživel groze tistega časa, ne more 
razumeti tedanjega dogajanja: s tem 
razmišljanjem se zaključuje prvi del 
knjige.

Drugi del ima naslov Na robu domo
vine. Po koncu vojne je Nace Gorič- 
nik-lvan Artač uvidel, da "svoboda ni 
za vse": preveč družin je zaman ča
kalo na vrnitev svojih domačih, o ka
terih je izginila vsaka sled, ozračje pa 
je postajalo iz dneva v dan bolj duš- 
Ijivo. Tako se avtor znajde na Gori
škem, kjer se vključi v obnavljanje slo
venskega šolstva na zahodnem robu 
narodnega prostora. Lepi spomini se 
tudi tu prepletajo z bolečimi trenutki 
(novoletno pritrkovanje na Sveti Gori, 
razmejitev, izgon iz Gropade), zopet 
pa se nam živo materializirajo pred 
očmi liki nekaterih osebnosti. To so 
ljudje, ki so obnavljali slovensko šol- 

! stvo na Primorskem: Hubert Močnik, 
Mirko Rutar, Tone Kostnapfel, Domi
nik Hvalič, Ivan Theuerschuch, Jelka 
Demšar in številni drugi. Pripovedo
vanje se zaključuje z opisom zimske 
večerne zarje, ki pa tokrat morda na
poveduje lepšo prihodnost.

Knjigo Nebo je žarelo odlikujeta lep 
jezik in tekoče pripovedovanje. Da
našnji mlajši bralec, ki jo bo vzel v ro
ke, bo morda menil, da je napisana z 
zanosom, ki ga danes nismo vajeni 
in ki lahko tudi zveni čudno. Pri tem 
pa je treba upoštevati čas, ki je zazna
moval avtorja in številne druge rojake 
njegove generacije. Bil je to čas tra
gedij, a tudi čas navdušenega obnav
ljanja uničenega narodnega tkiva ter 
novega hrepenenja po življenju po 
toliko letih totalitarizm a, vojne in 

; smrti. Artačeva knjiga se uvršča v se
rijo pričevanj o slovenski polpretekli 
zgodovini, z njo pa je avtor postavil 
dvojni spomenik: prvič, to je spome
nik vsem njegovim sošolcem in prija
teljem, ki jih danes ni več oz. živijo 
razkropljeni po svetu. Drugič, to je 
spomenik vsem tistim, ki so po drugi 
svetovni vo jn i v težkih razmerah 
obnavljali slovensko šolstvo pri nas 
in ki so s tem - ne glede, kaj si lahko 
mislimo o njihovi politični in ideo
loški usmerjenosti - pripomogli, da se 
na našem koncu še govori in piše slo
vensko. S tem delom je prof. Ivan 
Artač potegnil črto in opravil obračun 
svojega življenja in delovanja pri nas. 
Obračun je lahko samo pozitiven, 
zato mu moramo biti hvaležni za vse, 
kar je pretrpel in ustvaril za nas, vk
ljučno s to zadnjo dragoceno knjigo 
spominov.

BRONASTA CANKARJEVA PRIZNANJA ZA ZAMEJSKE DIJAKE

POTOVANJE V SVET 
BESEDE

Z mladostniškimi in svežimi glasovi so člani Mladinskega zbo- 
ra Glasbene matice prisrčno uvedli večer v četrtek, 6. junija, na 
katerem so bila podeljena bronasta Cankarjeva priznanja za za
mejske dijake.

Po nastopu novonastalega pevske
ga zbora, ki ga vodi Aleksandra Per- 
l °t, je zbrane pozdravila še predsed- 
n|ca Slavističnega društva Trst-Gori- 
ca-Videm Lojzka Bratuž. V svojem na
govoru je izpostavila pomen Can
karjevega tekmovanja, ki povezuje 
slovenske šole v zamejstvu s Slovenijo 
ln nagrajuje trud in skrb za gojenje 
Materinega jezika, kar je v našem pro
storu še kako pomembno. Bratuževa 
se je v imenu društva toplo zahvalila 
trem založbam, ki so prispevale knjiž
ne nagrade: Goriški Mohorjevi druž- 

'< Mladiki in Založništvu tržaškega 
,lska. Pred številnimi dijaki nižjih in vi

šjih srednjih šol, ki so se zbrali v dvora
ni Zadružne kraške banke na Opčinah, 
je nato nastopila istrska pesnica in pro
fesorica slovenskega jezika Alferija Br- 
žan. Predstavila je svojo drugo pesni
ško zbirko Uc/ kapca du murja, ki vse
buje pesmi, napisane najprej v istr
skem narečju, nato pa prevedene v slo
venski in italijanski knjižni jezik. Svoje 
razmišljanje je Alferija Bržan uvedla 
s tematiko popotništva, katero so di
jaki letos spoznavali med pripravami na 
tekmovanje, in uporabila to metaforo 
za dijake, ki se odpravljajo na potova
nje v svet besede. Želela jim je, da bi 
odkrivali znani in neznani svet, a da bi 
se od tam vedno vračali v svoje slo

vensko okolje, k slovenski besedi. Br- 
žanova se je tudi odločila za potova
nje, a v bližnje kraje, k svoji domači 
pokrajini, k domačim ljudem in doma
čemu narečju. Pesnica je zbrano pub
liko zelo očarala predvsem z občute
nim prebiranjem svojih poezij v doma
čem narečju.

Besedo je nato prevzela Vera Tuta 
Ban in poudarila velik uspeh letošnje
ga tekmovanja, na katero so se v za
mejstvu prijavili kar 104 tekmovalci (69 
iz Trsta, 35 iz Gorice); od teh se je veli
ko število udeležilo vsedržavnega tek
movanja v Ljubljani in tam doseglo dob
ro uvrstitev. Tutova je zbranim najprej 
prebrala imena in uspeh posameznikov 
na vsedržavnem tekmovanju, nato pa 
prešla na nagrajevanje bronastih priz
nanj tistim dijakom, ki so dosegli 65 ali 
več točk na šolskem tekmovanju v za
mejstvu. Ob koncu je izrekla še bese
do zahvale mentorjem, ki skrbijo za ma
terinščino, saj "večje je obvladanje 
jezika, boljše in lažje se lahko izražamo, 
kar je v današnjem svetu komunikacije 
še posebej pomembno", kot je pouda
rila Vera Tuta Ban.

Naj ob koncu navedemo še imena 
nagrajencev bronastih Cankarjevih 
priznanj: za 1. stopnjo: Kaja Koren, La
ra Devetak, Nina Corbatti, Dana Čan
dek, Martina Ferro Casagrande, Alen
ka Verša, Jaruša Majovski, Vasilij Kan
te, Matteo Richiardi, Federica Micus- 
si, Veronika Milič, Jan Sossi, Irene Fer
ro Casagrande, Aleksandra Gregori, 
Matej Nadlišek, Tereza Pertot. Marco 
Castellani, Irene Costariol, Gregor Na
nut, Ivana Nanut, Tomaž Pahor, Sara 
Cocetta, Joahim Nanut, David Sanzin, 
Aljoša Jarc. Za 3. stopnjo: Martina Ri
chiardi, Tjaša Korelc, Ljuba Sancin, Je
lena Šaina, Enrico Chendi, Urška Da
neu, Mitja Oblak, Alja Sturman, Sonja 
Covolo, Ivana Sobani, Kristina Fran- 
dolic, Tjaša Nanut, Tanja Zorzut, Anna- 
lisa Manfreda, Ana Domeniš, Cristina 
Marussi, Rosana Poberaj, Petra Kobal. 
Za 4. stopnjo: Eva Krmec, Stefano Čok, 
Verena Čaris, Gabrijel Beličič, Vesna 
Hrovatin, Meta Starc, Deborah Vitez, 
Cristian Lavrenčič, Mateja Černič, 
Martina Cumin, Valentina Leghissa, 
Janina Cotič, Stefania Mosetic.
—  i)C )

BORIS PAHOR DOBITNIK NEMŠKE 
LITER MINE NAGRADE

NAGRAJENA 
NEKROPOLA
V petek, 7. junija, se je v nemškem 

turističnem mestu Baden-Baden zbra
lo 35 nemških literarnih kritikov, ki skozi 
vse leto poročajo o knjižnih novostih 
po nemškem radiu Sudvvestrundfunk. 
Iz izbora najboljših romanov, ki so v 
minulem letu izšli v nemškem jeziku 
pri raznih založbah, so izbirali delo, ki 
naj bi prejelo literarno nagrado (pode
ljuje jo omenjeni radio). Glasovanje, 
kot poročajo, je bilo tajno in rezultat je 
pokazal, da je žirija ocenila za najboljše 
literarno delo, ki je izšlo lani v nemšči
ni, prevod romana Nekropola tržaške
ga pisatelja Borisa Pahorja. Nekropo
lo, ki je v prevodu izšla pri založbi Ber
lin Verlag, je pisatelj napisal leta 1967, 
v nemščino pa je očitno odlično pre
vedla gospa Mirella Urdih Merku'.

Pisatelj Boris Pahor pa je ob tej vesti 
tako ocenil dogodek: "Moj komentar 
bi bil dvojen. Prvo presenečenje, nam
reč, ki sem ga doživel ob nemškem pre
vodu Nekropole, je bilo presenečenje, 
kako so knjigo sprejeli. S kakšnim spo
štovanjem in s kakšnim zanimanjem, 
kar je bilo v resnici nenavadno. Niti v 
Franciji nisem tega doživel, niti v New 
Yorku. Izšlo je, če se ne motim, okoli 
35 raznih poročil po nemških časnikih. 
To mi je v veliko zadoščenje, ker to 
pomeni, da bo nemška mladina vsee
no nekaj imela od tega mojega dela. 
Vesel pa sem tudi, ker se z izidom pre
voda nekako ponovno pojavijo v spo
minu ljudi tisti, ki se niso več vrnili.

Ob tem, da sem nagrado dobil z 
nemške strani, pa se mi zdi, da je sploh 
treba priznati, da je nemški narod sicer 
dosti hudega naredil, a da ima na dru
gi strani tudi neko zavest in da pred vso 
Evropo in pred vsem svetom tudi pri
znava napake in s tem menjuje svoj 
kurz. Nemcem torej priznavam to, kar 
se, na žalost, ne dogaja pri nas, pri itali
janski kulturi in politiki.

V tem smislu čutim zato po eni stra
ni osebno zadoščenje, a na drugi strani 
tudi zadoščenje za našo tržaško sloven
sko literaturo in mesto, ki ga lahko ta 
književnost dobiva tudi na ta način. Ob 
vsem tem veselju pa moram obenem tu
di priznati, da sem zelo prizadet, da se 
v tako slabo luč spravljamo sami sebe, 
ker ne znamo reagirati na žalitve in na 
popačenje zgodovine, kot se nam do
gaja s strani sedanjih rimskih oblasti."

Katarza, ki jo  vedno znova 
opažamo v nemškem narodu 
in zlasti v kulturnih krogih, 
kaže tudi na določeno 
življenjsko voljo postavljanja 
novih temeljev. Nekropola je  
roman, ki kljub hudim in 
mračnim zadevam, o katerih 
pišete, kaže na neko svetlobo, 
napoveduje neko vero, pot v 
prihodnost. A li je  še prisotna 
med nami ta življenjska volja? 
Pri Nemcih je to reagiranje zelo 

opazno in ima skorajda značaj sploš- 
nosti. Kako se bo ta pojav v prihodno
sti poglobil in razširil, ne morem vede
ti. Kar se pa tiče nas samih in naše naro
dne skupnosti, pri tem pa ne mislim 
samo na našo stvarnost tukaj na Trža
škem, ampak na celotno narodno skup
nost, ocenjujem mnoge dogodke teh 
dni kot zelo žalostno in nečastno rav
nanje naših oblasti. Tukaj pri nas je po
lomija, kar se tega tiče. Velika škoda 
je, da je bila za časa Titove Jugoslavije 
zanemarjena narodna zavest, kar smo 
po svoje doživljali in še doživljamo tudi 
pri nas, kar pomeni, da tisti, ki so bili 
vzgojeni v tisti dobi, danes nimajo te 
zavesti, pa tudi če so ministri. To je 
velikanska tragika za nas. Še slabše je 
to, daje človek globoko demoraliziran.

A vseeno upam, da bo mogoče mla
dina nekoč sama spoznala, da na ta na
čin ne moremo nikamor in da se bomo 
po tej poti pogubili. Vstop v Evropo pa 
bo popolnoma negativen, če gremo v 
takem duhu naprej."

Pisatelju Borisu Pahorju ob tej na
gradi čestitata Goriška Mohorjeva dru
žba in uredništvo Novega glasa.
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N A B R E K N I G LA SBEN A M A T IC A  /  OB K O N C U  ŠOLSKEG A LETA D AN  O D P R T IH  VRAT

POLEMIK NAJ BO 
ZDAJ KONEC

IVAN ŽERJAL

BOGATA IZBIRA GLASBENEGA 
IZOBRAŽEVANJA MLADIH

F O TO  KR O M A

Medtem ko je nova desno
sredinska občinska uprava v 
občini Devin-Nabrežina zače
la s svojim delom, polemik zno
traj sil leve sredine noče biti 
konca. V središču pozornosti 
je bil v zadnjih dneh zlasti 
sporni letak krajevne sekcije 
Slovenske skupnosti, ki je kro
žil v času volilne kampanje 
med občani Devina-Nabreži- 
ne. Letak vsebuje ostre kritike 
na račun leve sredine in zlasti 
stranke Levih demokratov, o- 
koli njega pa je nastala prava 
zagonetka, saj kaže, da zanj ni 
vedelo ne pokrajinsko vodstvo 
stranke in niti tajništvo krajev
ne sekcije. Kakorkoli že, zade
va o tem letaku je samo prilila 
olja na ogenj polemik med SSk 
in ostalimi partnerji leve sre
dine, ki največ očitkov name
njajo prav slovenski stranki, po
leg nje pa tudi Stranki komu
nistične prenove.

Razvoj dogodkov v Nabre
žini torej močno vpliva na med
strankarske odnose na pokra
jinski ravni, pri čemer bi deja
li, da ni mogoče kriviti samo 
ene strani. Res je sicer, da so 
v nabrežinskem primeru pre
vladali nepripravljenost na is
kren pogovor in personalizmi, 
a za to ne gre kriviti samo ene 
strani. Lahko tudi ostro kriti
ziramo izbire SSk (zlasti na 
krajevni ravni), ne pozabimo 
pa, da tudi slovenska stranka 
ima močne argumente in da 
je bila v času prejšnje uprave 
v bistvu potisnjena v kot (v 
občini, kjer je imela dolga de
setletja praktično glavno be
sedo), skoraj s skrito željo, da 
jo  izrinejo iz leve sredine ali 
pa da jo  celo uničijo. Vseka
kor bi bilo dobro, da bi v Na
brežini zdaj končali s polemi
kami in začeli s konkretnim 
političnim delom v vrstah opo
zicije. Čas je, da se predstavni
ki opozicije iskreno pogovo
rijo in da izdelajo, kljub slabi 
krvi, skupne smernice petlet
nega političnega delovanja.

Volitve v Devinu-Nabrežini 
pa naj bodo tudi šola za politi
čno delovanje in medstrankar
ske odnose na pokrajinski rav
ni. Pri tem bi pripomnili, da 
mora leva sredina nekako po
novno razmisliti o svojem od
nosu do slovenske narodne 
skupnosti na Tržaškem. O tem 
je bilo veliko lepih besed o bo
gastvu, ki ga predstavlja manj
šina, o pomenu večkulturno
sti, zaščitnega zakona idr., be
sedam pa večkrat niso sledila 
konkretna dejanja. Na zadnjih 
občinskih volitvah v Trstu je bi
lo število Slovencev na kandi
datnih listah leve sredine zni
žano, nekateri predstavniki le
ve sredine (pustimo zdaj ime
na) so prihajali na dan z izjava
mi o krajevni polpretekli zgo
dovini, ki so bile za slovenski 
del tržaškega prebivalstva naj
manj nerazumljive, če že ne 
žaljive. Levosredinski partne
rji so SSk v boju proti Scajolo- 
vemu odloku o osebnih izkaz
nicah v bistvu pustili na cedi
lu, namesto da bi enotno na
stopili proti krivičnim  pote
zam italijanske desnosredin
ske vlade. Slišati je bilo celo 
negodovanje na račun "prav- 
dačev", pozablja joč, da na 
vsedržavni ravni leva sredina 
med glavnimi vprašanji pou

darja prav pomen neodvisnosti 
sodstva in pravne države. Tudi 
kar se tiče vidne dvojezičnosti, 
tudi na simbolih volilnih list, 
na Tržaškem šepamo. Kakšna 
razlika z Gorico, kjer je Marjeti
ca imela trojezični italijansko- 
furlansko-slovenski volilni sim
bol, na katerem je bil tudi znak 
lipove vejice SSk! Glede tega 
nas Goričani lahko marsikaj na
učijo. Malo več poguma v tem 
smislu s strani leve sredine res 
ne bi škodilo. Izbira politične
ga tabora je bila navsezadnje 
opravljena že pred leti, zato bi 
stranke morale stati za vred
notami, ki jih razglašajo. Prizna
nje slovenske prisotnosti na 
Tržaškem pa danes - upamo - 
ni nobeno strašilo, ki utegne 
odbijati t.i. "zmerne" volivce. Ta
ke vrste volivci so verjetno že 
pred časom izbrali svojo pot.

Vsemu temu navkljub pa 
ostaja veljavna tista, po kate
ri mora znotraj SSk priti do 
razčiščenja glede poglavitnih 
smernic političnega delovanja 
in pristojnosti strankinih orga
nov in sekcij. Le z jasnimi od
nosi in kompetencami je nam
reč možna učinkovita politič
na akcija, in to v dobro sloven
ske stranke ter vseh ostalih po
litičnih sil leve sredine.

MATJAŽ RUSTJA

V ŠTIVANU O MARIJINIH 
PODOBAH NA PRIMORSKEM

Kakor sonce skozi gled gre, 
glaž se ne razbije: 
glej, tako je rojen 
Jezus od Marije.
Starodavna kitica Marijine 

pesmi je bila v soboto, 8. junija, 
vodilo kulturnega večera, ki so 
ga v župnijski cerkvi v Štivanu 
priredili župnija sv. Janeza Krst
nika, župnijska otroška skupina, 
ženski pevski zbor Devin in Cer
kveni pevski zbor Devin. Navad
no so taka srečanja prirejali ob 
koncu šmarničnih pobožnosti, 
letos pa so zaradi obveznosti 
prestavili dogodek za teden dni. 
Gost večera je bil umetnostni 
zgodovinar Marko Vuk, ki je s 
predavanjem in diaprogramom 
predstavil Marijine podobe na 
Primorskem skozi čas.

Večerje uvedel Cerkveni zbor 
Devin pod vodstvom Hermana 
Antoniča, kateremu je sledil 
splet recitacij in pesmi skupine 
domačih otrok pod vodstvom 
Olge Tavčar in ob glasbeni 
spremljavi Lucije Tavčar, Sare 
Magliacane ter Marje Feinig. 
Skandiranje Marijin ih poezij 
goriške rojakinje Ljubke Šorli in 
pesmi znanega slovenskega sk
ladatelja Franceta Gačnika je 
ustvarilo posebno vzdušje in pri
meren uvod v osrednji del pro
grama.

Umetnostni zgodovinar in 
višji kustos Goriškega muzeja na 
Kromberku Marko Vuk, doma iz 
Mirna pri Gorici, je dolgoletni

V teh dneh potekajo števil
ni zaključni nastopi in akade
mije gojencev Glasbene mati
ce. Šolsko leto se tako bliža kon
cu, koncertna dejavnost pa se 
je prav pred kratkim zaključila 
z nastopom Slovenskega okte
ta v Kulturnem domu. Pri Gla
sbeni matici pa so konec šol
skega leta izkoristili za informi
ranje javnosti o šolskih dejav
nostih in o izbiri predmetov.

Tako je prejšnjo sredo, 5. 
t.m., stekel na Glasbeni matici 
t.i. Dan odprtih vrat. Otroci, 
starši in drugi prijatelji glasbe 
so ob tej priložnosti imeli mož
nost seznaniti se s poukom šte
vilnih glasbil, pogovarjati se z 
učitelji in spoznati neslutene 
lepote in zadoščenja, ki jih po
nuja svet glasbe. V ta namen 
je bila tiskana tudi posebna 
dvojezična zgibanka z naslo
vom Igraje, ki v zgoščeni obliki 
ponuja najosnovnejše in for
macije o šolskih dejavnostih na 
Glasbeni matici. Pri vodstvu 
šole so bili s pobudo karseda 
zadovoljni, zlasti z njenim po
tekom v dopoldanskih urah, ko 
so stavbo CM v ul. Montorsi- 
no v Rojanu obiskale številne os
novne šole (skupno je GM ta do
poldan obiskalo okoli 250 ot-

prijatelj našega zamejstva (in tu
di našega tednika). Med drugim 
je leta 2000 uredil in sodeloval 
pri sestavi imenitne knjige Umet
nost 20. stoletja na Goriškem in 
v Posočju, ki je izšla pri Goriški 
Mohorjevi družbi. Leta 1996 pa 
je s skupino sodelavcev uredil na 
Sveti Gori Marijanski muzej, za 
katerega skrbijo frančiškani. Ob 
rednem muzejskem delu pa je 
pripravil vrsto katalogov (I. Čar
go, T. Kralj, A. Černigoj, L. Spa
cal...), med katerimi še posebno 
omenjamo barvni kataložni vod
nik Podoba Marije skozi čas - iz 
primorskih zbirk.

Vuk je v posegu izdelal zani
miv prikaz najpomembnejših u- 
podobitev Matere Božje od Sv. 
Višarij do Istre, kjer se kar vrstijo 
božje poti in stare Marijine cer
kve (vse pražupnije v Posočju so 
bile npr. posvečene Marijinemu 
Vnebovzetju). Odgovor na to po
sebnost celotnega slovenskega 
etničnega prostora moramo is
kati daleč nazaj v času, ko je Og
lejski patriarhat že od svojega 
nastanka posvečal posebno po
zornost prav Marijinemu čašče
nju.

Najstarejšo ohranjeno Mari
jino podobo na Primorskem da
tiramo osemsto let nazaj. Komaj 
nekaj centimetrov visok bronast 
relief, ki upodablja Mater Božjo 
brez Deteta, so našli pri Grgarju 
pod Sveto Goro, umetnostni 
zgodovinarji pa ga vključujejo v 
tok beneško - bizantinske umet
nosti. V pregledu za obdobje 
srednjega veka je Vuk omenjal 
predvsem Brda in zgornjo Vipav-

rok). V popoldanskih urah je bil 
obisk manj množičen, a pri GM 
menijo, da so dosegli cilj po
bude, ki je bil v tem, da se usta
nova v večji meri približa jav
nosti ter staršem in otrokom. 
Dan odprtih vrat seje zaključil 
v zgodnjih večernih urah, ko so 
prisotni prisluhnili krajšemu 
koncertu letošnjega diploman
ta iz harmonike Igorja Zobina.

Kateri pa so predmeti, ki se 
na GM redno poučujejo? To so 
solopetje, harfa, klavir, violina, 
viola, čelo, viola da gamba, klju
nasta in prečna flavta, oboa, kla
rinet, saksofon, trobenta, pozav-

sko dolino, ki sta pravi zakladni
ci Marijinih upodobitev, predv
sem kipov. Gotika je v našem 
prostoru pustila globoko sled, 
najpomembnejše pa je, da sta 
tako gotika kot renesansa zav
zeli celoten slovenski prostor, ki 
je tudi v umetnosti pokazal svoje 
etnične meje. Poleg izdelkov 
umetnostnih šol in delavnic pa 
lahko zasledimo tudi kmečke 
sakralne upodobitve, v obdobju 
baroka in poznejših časov tudi 
slike podobarjev, ki so izraz do
mačega čutenja in okolja.

Marko Vuk je zaključil pre
gled z modernejšimi pristopi 
slavnih Tominca, Kralja in Gor- 
šeta, poseg pa je sklenil z mislijo, 
ob kateri je vredno postati z 
največjo pozornostjo: cerkve in 
sakralni objekti na Primorskem

na, rog, harmonika, kitara, tol
kala. Individualen pouk teh in
strumentov je dvakrat na te
den, poleg tega pa je ponujen 
tudi brezplačen skupinski pouk 
stranskih predmetov: teorije in 
solfeggia, harmonije in glasbe
ne zgodovine. Ravno tako brez
plačno je skupinsko petje in 
igranje v otroškem in mladin
skem pevskem zboru ter v raz
nih komornih in orkestralnih 
zasedbah (to so godalni, har
monikarski, kitarski in pihalni 
orkester). GM ponuja tudi izred
ni tečaj diatonične harmonike, 
v sodelovanju z Zvezo sloven-

skrivajo pravo bogastvo umet
nin, ki zahtevajo primernega 
preučevanja, katalogiziranja in 
valorizacije.

Ob koncu sta nastopila še 
kitaristka Sara Magliacane in 
ženski zbor Devin pod vodst
vom Hermana Antoniča.

LEPA OTROŠKA PRIREDITEV
V DEVINU

Iščemo hišico v čudežnem 
kraju,

kjer se godijo le lepe reči, 
kjer na podstrešju se skrivajo 

zgodbe
v vrtu za hišo pa sadje zori. 
Tako je vabila uvodna pesem 

Otroškega pevskega zbora Lad
jica v pravljični svet Skrivnostnih 
zgodb babičinega podstrešja. 
Devinski zbor je v nedeljo, 9. 
junija, uspešno zaključil letošnjo

skih kulturnih društev in godba
mi pa oddelek za pihala in trobi
la. Vodstvo šole pa načrtuje še 
oblikovanje oddelkov za balet, 
jazz glasbo ter za predšolski 
glasbeni pouk za najmlajše.

Šolsko leto 2002/2003 se 
bo na Glasbeni matici pričelo
16. septembra (za novovpisa- 
ne že 9. septembra), trajalo pa 
bodo 18. junija 2003. Pouk bo 
potekal na sedežih v Trstu, Go
rici in Špetru ter na podružni
cah v Nabrežini, Saležu, na Pro
seku, Opčinah, v Lonjerju, Bo- 
Ijuncu, Dolini, Miljah, Dober
dobu, Sovodnjah, Štandrežu, 
Čedadu, Žabnicah in Ukvah. 
Konec novembra bo jesenski, 
konec februarja spomladanski, 
po 18. juniju pa poletni izpitni 
rok. Poleg rednih internih na
stopov pa so v načrtu tudi jav
ne zaključne akademije, sode
lovanje z ostalimi glasbenimi 
šolami Primorske, Slovenije in 
Avstrije, sodelovanje na Mozar
tovih dnevih v Polhovem Gra
dcu ter sodelovanje pri raznih 
prireditvah in proslavah v ožji 
in širši okolici. Najboljši učen
ci bodo tudi imeli možnost se 
udeležiti raznih tekmovanj v 
Italiji, Sloveniji in drugje.

sezono z glasbeno pravljico, ki 
je pokazala celoletno delo, nav
dušila starše in vse občinstvo ter 
pospremila otroke v začaran 
svet pravljic, kateremu žal danes 
posvečamo vse manj pozorno
sti. Knjiga pravljic, ki so jo otro
ci našli na babičinem podstrešju, 
jim je predstavila Žabjega kralja, 
Sneguljčico, zgodbo o ubogem 
čevljarju, o Kekcu in Piki Noga
vički; pospremila pa jih je tudi
v glasbeno bogastvo naše na
rodne in tradicionalne pevske 
zakladnice. Prepletanje igrane 
(nastopilo je nad trideset otrok) 
in pete besede je pokazalo ve
liko življenjsko moč zbora (vodi 
ga Olga Tavčar), ki je tokrat pri
bližal otrokom tudi nastopanje 
na odru.

PREJŠNJI KONEC TEDNA V ŠTIVANU IN DEVINU

"KAKOR SONCE SKOZI GLAŽ GRE..." 
IN "SKRIVNOSTNE ZGODBE 
BABIČINEGA PODSTREŠJA"

F O TO  KR O M A
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TRŽAŠKA

P O R O Č ILO  O IZLETU

S KLUBOM PRIJATELJSTVA 
PO HRVAŠKI ISTRI (2)

N AD A MARTELANC

V veliki sobani smo posedli, 
pridružili so se nam semeniš- 
čniki in začela se je ura moli
tve pred kosilom. Ni trajala ce
lo uro. Pred začetkom molitve 
nam je ravnatelj mag. Janez 
Oberstar na kratko povedal, 
kako je to semenišče nastalo. 
Sorazmerno je še zelo mlado, 
saj ima enajst let. Prvo leto je 
bilo semeniščnikov samo se
dem, stanovali so po družinah 
in se s kombijem vsak dan vozi
li na teološko fakulteto na Re
ko. Drugo leto jih je bilo pet
najst in so se vozili v šolo na 
Reko z dvema kombijema. Ta
čas so dobili na razpolago os
tanke neke stare kasarne. Upo
rabna je bila samo tista soba, 
kjer je sedaj zasilna kapela. Bo
žja previdnost pa je poskrbe
la, da so prejeli milijarde vred
ne darove iz Italije in iz Nemči
je. Tako so lahko popravili in 
preuredili ostale dele vojašnice 
in vrt. Tretje leto so lahko že 
imeli šolo v domačih prostorih. 
Z deli še nadaljujejo. V glav
nem s podporo "novčiča ubo
ge vdove" - to se pravi, s skrom
nimi prispevki stalnih in občas
nih dobrotnikov.

Pravo začudenje pa je zav
ladalo med nami, ko nam je rav
natelj začel predstavljati seme- 
niščnike: ta je s Filipinov, ta dva

Južne Amerike, oni je iz Če
ške, eden iz Ukrajine, nekateri 
!z p°ljske itd. Tudi iz Slovenije 
in Italije. Nekateri iz Italije so 
res pravi Italijani, iz Italije pa je 
tudi naš David, ki je Slovenec. 
Večina je Hrvatov, kot se za 
hrvaško škofijo spodobi. Vsi 
semeniščniki se morajo dobro 
naučiti dveh jezikov: hrvaščine, 
ker morajo biti na razpolago 
hrvaškemu škofu za potrebe v 
hrvaški škofiji; italijanščine, ker 
je ta povezovalni jezik med taki
mi semenišči. Teh je po celem 
svetu 46. To so mednarodna mi- 
stjonska semenišča. Semenišče 
v Pulju nosi ime Biskupsko (ško
fijsko) misijsko sjemenište "Re- 
demptoris Mater".

Ko je ravnatelj končal, je po- 
vabil enega od semeniščnikov, 
naj začne z "molitvami". Moli
tve? To je bil en sam slavospev. 
Poklicani je vzel kitaro in zapel 
v hrvaščini in čisti mladi glaso- 
V| ostalih semeniščnikov so 
odpevali, seveda v hrvaščini. Te 
tako prisrčno pete molitve so 
nas vse globoko ganile, šle so 
nam zares do srca. To je bilo 
cisto res edinstveno doživetje.

Zdaj je v semenišču 38 se- 
meniščnikov. Vsi niso bili priso
tni, ker so bili po župnijah za 
Pomoč ali kje drugje. V teh do
brih desetih letih je že izšlo iz 
tega semenišča 19 duhovni- 
k.°v- Nekateri delujejo v isti ško
f i j i  nekateri drugod po svetu, 
npr. v Srbiji, Bosni...; eden celo 
v Kanadi. Izprosil si ga je toront- 
ski nadškof kardinal A lo jz ij
^nibrožič.

ODKRIVANJE
Za n im iv o s t i  p u lja

Popoldne je stopil na naš 
avtobus tudi David in nam raz
kazoval puljske zanimivosti. 
Samo nekatere seveda, kajti 
Puljska zgodovina je zelo mno- 
Spvrstna. Začne se že tam ne
kje pred 40.000 leti, vsaj ostan
ke iz tistih časov so našli. Kot 
naselje pa je Pulj nastal v 2.

stol. pr. Kr. in so ga ustanovili 
Histri. Ime je že nekako iz ti
stih časov in pomeni mesto ali 
izvir. Največ zanimivosti smo 
videli iz rimskih časov. Najve
čja je seveda arena. Rimljani so 
si popolnoma podvrgli Histre 
v drugi polovici 1. stol. pr. Kr. 
in odtlej je Pulj dobival vedno 
večjo važnost. Leta 395 je Pulj 
prišel pod oblast Vzhodnega 
rimskega cesarstva, bizantin
skega. Za Rimljani so tu vlada
li razni osvojevalci. V 6. in 7. 
stol. so se začeli naseljevati tu
di Slovani, in sicer Hrvati. Ti so 
poselili v glavnem okoliške kra
je. Leta 788 so v Istri zavladali

Franki. Od 12. stol. dalje so tu 
vladale Benetke in Benečani so 
izropali marsikatero dragoce
nost (marmornate stebre, sar
kofage, mozaike itd.). Habsbur
žani so zavladali leta 1797. Le
ta 1850 so začeli graditi veliko 
ladjedelnico. Za delavce so 
zgradili lepe hiše. To smo videli 
iz avtobusa. Videli smo tudi 
stolnico in zelo lepo Marijino 
cerkev. Za Avstrijci so, kot je 
znano, v Istri vladali Italijani, 
nato po drugi svetovni vojni Ju
goslovani. Pulj spada zdaj pod 
Hrvaško.

Za kratek čas smo se ustavi
li v letoviškem delu Pulja, na

polotoku Stoja, kjer so najpo
gumnejši stopicali v morju. Na
to smo se odpeljali do Limske- 
ga zaliva, ki je bil lep in zani
miv. To je nekak kanjon, poln 
raznolikih rastlin in živali, ker 
ima svojevrstno klimo. Ima 
mnogo podtalnih vrelcev vo
de. Zato lahko tu gojijo ribe in 

! školjke.
Med vračanjem v Trst smo 

po poti od daleč pozdravljali 
razne istrske kraje. V Trst smo 
prispeli točno ob določeni uri, 
ob dvajsetih, sicer trudni, a za
dovoljni z lepim in zanimivim 
izletom.

 -  (KONEC)

PROSEK /  VRSTA LEPIH POBUD

SODELOVANJE BIRMANCEV 
IN PRVOOBHAJANCEV

V naši župniji imamo letos 
lepo število otrok, ki se dokaj 
vestno pripravljajo na prejem 
prvega sv. obhajila in birme, kar 
se bo zgodilo prihodnje leto. Pr- 
voobhajanci si nabirajo versko 
znanje ob sredah, birmanci pa 
ob četrtkih, vendar pa se pripra
va ne konča pri tem. Poleg ver
skega pouka, se v župnijski dvo
rani preizkušajo tudi v risanju in 
ročnih delih, seveda vse v per
spektivi liturgije.

V postu so iz papirja izdelali 
60 cm visoko velikonočno jaj
ce, ki so ga na prvo postno ne
deljo postavili pred križ v prez
biteriju in vanj ves postni čas 
vestno metali denar, ki so si ga 
prihranili s tem, da so se neče
mu odrekli. Seveda so njihov 
zgled velikodušno posnemali 
tudi odrasli. Denar pa je bil na
menjen lačnim po svetu.

Aktivno so sodelovali tudi pri 
ustvarjanju Božjega groba, ki je 
bil letos res nekaj posebnega: 
poln simbolike, ki te je nujno 
pritegnila k razmišljanju. Jajčne 
lupine so napolnili z zemljo in 
posadili pšenico in ječmen, iz 
njih pa naredili napis Pax, ki je 
stal ob vznožju groba.

Živimo v času, ki je zazna
movan z individualizmom. Da 
bi se naši otroci naučili tudi al
truizma, smo z njimi po Veliki 
noči obiskali dom za ostarele 
v Naselju sv. Nazarija, kjer že 
štiri leta živi g. Marija Milič, ki 
je dolga desetletja vestno skr

bela za našo proseško cerkev, 
za kar smo ji iz srca hvaležni.

: Otrok in njihovih daril je bila 
zelo vesela, kar se je videlo tudi 
v njenem veselem in sprošče
nem pogovoru z otroki.

V naši župniji se nahaja tudi 
Skupnost družina Opčine, kjer 
prebivajo handikapirane ose
be. Sklenili smo, da jim  bomo 
posvetili en popoldan in jim 
prinesli malo sonca v njihovo 
velikokrat osamljeno življenje. 
Otroci so ponovno vzeli v roke 
škarje, svinčnike in barvice ter 
naredili zanje lep lepak. Tako 

I se je kopica 20 otrok z župni
kom Jožetom, g. Magdo in ne
katerimi starši oz. nonami le
pega sončnega popoldneva 

I odpravila na Božje polje v Sku
pnost. Sprejel nas je g. Carlo z 
ženo Gino. Otroci so jima izro
čili lepak z darili. Okoli nas pa 
se je zbrala vsa "družina", ki 
prebiva v tej skupnosti. Go

spod Carlo jim je povedal veli
ko o njihovi skupnosti, o njiho
vih težavah in potrebah. Pou
daril je pomen odprtosti do han- 
dikapiranih oseb. Gospa Gina 
pa je poskrbela tudi za želod- 

| čke in grla naših otrok.
Doživet in poln presenečenj 

pa je bil tudi Materinski dan - 
12. maj. Nedeljska sv. maša je 
bila še prav posebno slovesna, 
med njo pa so otroci peli, reci
tirali, brali berila in prošnje za 
vse potrebe. Gospodu Jožetu 
pa so z zanimanjem prisluhni 
li ne samo odrasli, ki so napol- 

| nili cerkev, ampak tudi o troc i.
; Po zadnji mašni prošnji so naši 
nadebudneži okrasili Marijin 
oltar s kito, spleteno iz nagelj 
nov, mame pa obdarili s cvetli 

1 co. Po blagoslovu je v zahvalo 
naši nebeški Materi zadonela 

j Marija skoz' življenje, nakar 
I smo se še slikali.

■js

OBVESTILA

ZBOR JACOBUS Gallus pri 
Glasbeni matici v sodelovanju 

Umetnostnim in kulturnim 
centrom Skerk prireja Svečani 
zaključni koncert ob koncu se
zone. V petek, 14. junija, ob 
20.30 v galeriji in atriju Cen
tra Skerk v Trnovci št. 15. Na 
sporedu bodo umetne pesmi 
na Kosovelovo besedilo in slo
venske ljudske pesmi. Vljudno 
vabljeni!

DRUŠTVO FINŽGARJEV dom 
m Društvo slovenskih izobra
žencev vabita v petek, 14. ju
nija, ob 20.30 v Finžgarjev dom 
na Opčinah, Dunajska 35, na 
večer Frike in gubance, Kako so 
kuhale naše none - Predstavitev 
knjige receptov iz slovenske Be
nečije. Spregovorili bodo: Gior- 
gio Bankič in avtorja knjige Ve
sna Leskovic in Dino Del Medi
co. Ob prijetnih beneških me
lodijah in dobri kapljici bo po
kušnja beneških dobrot.

GLASBENA MATICA v sode
lovanju s Slovenskim kultur
nim društvom Barkovlje prire
ja celovečerni koncert komor
nih in opernih arij. Nastopile 
bodo Sara Jablanšček, Matejka 
Bukavec in Dana Furlani, go
jenke prof. Eleonore Jankovič, 
napoveduje Rossana Paliaga, v 
soboto, 15. junija, ob 20.30, 
vhod v dvorano iz ulice Bona- 
fata 6.

DRUŠTVO SLOVENSKIH izo
bražencev vabi v ponedeljek,
17. junija, na večer, posvečen 
drugemu zborovanju tržaške 
Cerkve. Pristoni bodo člani 
koordinacijskega odbora zbo
rovanja. Srečanje bo v Peter
linovi dvorani, Donizettijeva 
3, z začetkom ob 20.30.

KRIŠKI TEDEN 2002-80-let- 
nica SKD Vesna. Torek, 18. ju
nija, ob 21. uri v Domu Alber
ta Sirka Harmonija pesmi in 
očarljivost kriške noše: otvori
tev razstave kriških narodnih 
noš ob nastopu Žpz Vesna; če
trtek, 20. junija, ob 21. uri na 
dvorišču osnovne šole: Dario 
Fo - Markolfa, farsa v izvedbi 
SKD Prešeren iz Boljunca; so
bota, 22. junija, ob 21. uri pod 
nogometnim igriščem: kon
cert skupine Skartizani, pred- 
skupina Fiberglas; nedelja, 23. 
junija, ob 21. uri na Kocjano
vem borjaču: predstavitev knji
ge Vesne Guštin Ogenj na ka
mnu, sledi Kres Pri Procesiji ob

nastopu skupine Mlade note; 
torek, 25. junija, ob 21. uri na 
dvorišču osnovne šole: Sreča iz 
Salomonovega oglasnika, ko
medija KD gledališka skupina 
Dekani; četrtek, 27. junija, ob 
21. uri v Domu Alberta Sirka: 
koncert MPZ Vesna in Okteta 
Sraka iz Štandreža.

KLUB PRIJATELJSTVA vabi 
na družabno srečanje, ki bo v 
četrtek, 20. junija, ob 16. uri v 
ul. Donizetti 3. Zabaval nas bo 
harmonikar.

SVETOIVANSKA SLOVENSKA 
župnijska skupnost, Marijin 
dom in Sloveska prosveta ob 
podpori Zadružne kraške ban
ke vabijo ob priložnosti praz
nika župnijskega zavetnika na 
koncert Mešanega pevskega 
zbora Hrast iz Doberdoba, ki 
bo v četrtek, 20. junija, ob 
20.45 v župnijski cerkvi pri Sv. 
Ivanu.

ODBORNIKI SLOVENSKE Vin- 
I cencijeve konference bodo v 
juniju na razpolago v uradu v 
ponedeljek, 24. junija, od 15. 
do 17. ure.

SLOVENSKA PROSVETA, v 
sodelovanju z Radijskim od
rom, prireja Teden gledališke
ga nastopanja za otroke od 8. 
do 14. leta starosti. Teden bo 
potekal od 24. do 28. junija v 
jutranjih urah v Finžgarjevem 
domu na Opčinah. Število mest 
je omejeno. Informacije in vpi
sovanja na tel. št. 040 370846 

j  (od9.do17ure)a li040211551 
(v popoldanskih urah).

BLED IN Brezje vabita! Tja in 
še v Kranj in na Vrbo prireja 
Klub prijateljstva izlet v četrtek,

; 27. junija. Na Brezjah bo maše
val škofov vikar msgr. Franc Von
čina. Vpisovanje v trgovini For- 
tunato v ul. Valdirivo 23 v Tr
stu do 20. junija oz. do zapolni
tve mest. Pojasnila na tel. štev. 
040 639949 (Bole), 040 43194 

' (Martelanc) in 040 225468 
(Puntar).

DAROVI

ZA CERKEV v Nabrežini: Div- 
jak-Paulina 40 evrov; srenja 35; 
Raza 10; Radovič 30; G.C. 50; 
ob poroki Job-Giombi 50; Gru
den 40; v spomin na Mirkota 
Radoviča 50; Callirotti SO; Ju
dita in Boris Pertot v spomin 
na Giovannija Callirottija 50; 
Zandomeni v spomin na Bogo
mila Paskulina 25; bolniki 40; 
N.N. 30; birmanci 50 evrov.

NABREŽINA: TUDI BOGU 
HČER IN SINA!

Prvo sv. obhajilo in sv. bir
ma sta pomembni verski doži
vetji za mladostnike, družine 
in župnijo. Goriški nadškof Di
no De Antoni je pri sv. birmi v 
nedeljo, 2. junija, poudaril zla
sti pomen botrov v nadaljnjem 
življenju. Zahvala naj gre tudi 
katehistu Emilu Radetiču za 
pripravo birmancev s prakti
čnim udejstvovanjem vere. Pre
teklo nedeljo, 9. junija, pa smo 
poromali na vedno bolj obi
skovano božjo pot na Kure-

šček pri Ljubljani. Župnik Košir 
je razložil zanimivo in tragično 
zgodovino Marijine božje po
ti: orisal je lepe in težke dogod
ke, spregovoril pa je tudi o iz
rednem pomenu fresk umetni
ka Lojzeta Čemažarja v pred
dverju. Ob tej priložnosti smo 
obiskali tudi Vrhniko s Cankar
jevim Klancem in podoživljali 
njegovo življenje ob temeljitem 
predavanju vodičke. Ogledali 
smo si tudi Tehniški muzej Slo
venije v Bistri, ki vabi in poučuje 
številne obiskovalce, bb

SLOVENSKI VISOKOŠOLSKI SKLAD S. TONČIČ

P R O D A J A  V I L O  Z  V R T O M  

V  U L .  D E I  P O R T A .
Izhodiščna cena: 390.000,00 evrov.

In fo rm a c ije  in  ponudbe  do 27. ju n i ja  na naslov: 
B. KURET - TRST,

UL. CELLINI 2, tel. 040 365260

9
ČETRTEK, 
13 . JU N IJA  
2002
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O B Č A N I P R A Z N O V A L I N O V E G A  Ž U P A N A

GORICA SE SPREMINJA
Mišljenje Goričanov se spreminja. O tem je 

prepričan novi goriški župan Vittorio Brancati, ki 
je prejšnji ponedeljek za las premagal Guida Pet- 
tarina. Na balotaži je namreč prejel 10.314 gla
sov (50,07%), poraženec pa komaj 28 manj, in 
sicer 10.286 (49,93%).

Volivci, ki so bili sicer številnejši v prvem kro
gu, so pokazali, da jih stvarno zanimajo konkret
ni programi in resen namen prenoviti goriško obči
no. Brancati je očitno marsikoga prepričal s svojo 
doslednostjo in sposobnostjo združevanja. Zla
sti smo z zgodovinskim uspehom lahko zadovolj
ni vsi goriški Slovenci, saj nas je Brancati od vse
ga začetka želel ob sebi v Marjetici. To se mu je 
obrestovalo, saj so prav naši volivci prinesli koali
ciji veliko glasov in si tako med drugim zagotovili 
sedem občinskih svetovalcev, ki so: Božo Tabaj, 
Bernard Špacapan, Mara Černič, Silvan Primožič, 
Aleš VValtritsch, Nataša Paulin in Marjan Sošol.

Veliko ljudi, tudi Slovencev, se je zbralo v po
nedeljek popoldne, poldrugo uro po zaprtju se
dežev, pred občinsko palačo. In ko seje izvedelo, 
da je zmagal Brancati, so številni pozdravili ne
pričakovani preobrat z bučnim ploskanjem in vz
klikanjem gesel, medtem ko so se nekateri mrki 
in razočarani obrazi po krajši začetni napetosti 
počasi oddaljevali... Navdušena in vedno večja 
množica je sprejela Brancatijev prihod z nepopi
sno srečo in pravim praznikom na cesti pred obči
no in na dvorišču. Sam novi župan je navzoče po
vabil na ljudski praznik zvečer na Travniku. Tu se 
je kasneje res zbrala ogromna množica, ki je v 
veseli druščini nadaljevala praznik dolgo v noč in 
komentirala izide. Tudi na Travniku je bilo veliko 
Slovencev iz vse pokrajine. To je bil praznik ljudi, 
Goričanov, ki se z navdušenjem odpirajo novim 
perspektivam našega ljubega mesta.
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PREDSTAVITEV "BELEGA PRIRO ČNIKA"

UTRIP NAŠE POLITIČNE 
STVARNOSTI

čnik z naslovom Narodnopolitič
ni seizmograf (sicer brez oznake, 
da je to prvi del), ki je prinašal - 
poleg drugega gradiva - pred
sedniška in tajniška poročila z 
deželnih kongresov stranke od 
leta 1975 do 1992. V drugem de
lu publikacije pa so zbrana poro
čila od 8. kongresa leta 1994 do 
zadnjega kongresa, ki je bil de
cembra 2001. Knjiga je seveda 
politična, je dodal Jevnikar, saj 
je njen jasni cilj ohranitev in raz
voj naše narodne skupnosti. Pri 
prebiranju pa lahko vsakdo za
čuti utrip življenja naše skupno
sti v zadnjem, prehodnem deset
letju, ki so ga tako močno zazna
movala prizadevanja za zaščitni 
zakon in zajamčeno zastopstvo 
v izvoljenih telesih, zahteve po 
pluralizaciji znotraj naše zamej
ske skupnosti in iskanje skupne
ga predstavništva, odnosi med 
matico in zamejstvom, iskanje 
primernih povezav v volilnih pre
izkušnjah itd. Našo stranko je z 
besedo "seizmograf" označil v 
letu velikega potresa v naši deže
li (1976) Mitja Ribičič, ki je imel 
pri tem v mislih občutljiv poka
zatelj, ki reagira, ko je kaj naro
be. Aparat sicer samo zaznava, 
je pristavil Jevnikar, SSk pa želi 
od vedno biti dejaven subjekt, 
ki predlaga in gradi.

Za Jevnikarjem je s tehtnim 
problemskim posegom nastopil 
Martin Brecelj, deželni tajnik 
SSk v letih 1994-98. Na glas je 
razmišljal o tem, kaj je hotel po
vedati slovenski politik, ko je 
pred dobrimi 25 leti označil SSk 
za narodnopolitični seizmograf, 
in ali je stranka to še danes. Če
prav je bila SSk od vedno samo
stojna politična organizacija, so 
se razmere v teh letih spremeni
le in nekako omejile njeno delo
vanje; pomislimo samo na volil
no reformo, ki onemogoča manj
šim strankam samostojno politi
čno nastopanje na volitvah. Tako 
se je SSk opredelila za zavezni
štvo z levo sredino, kar se je izka
zalo za preudarno izbiro. "M i
slim, da se SSk kljub temu ni od

povedala avtonomnemu preso
janju dogodkov," je rekel Bre
celj, saj je še dalje ohranila kri
tičen odnos do koalicij in part
nerjev ter znala biti do njih tudi 
ostra, kar izhaja iz objavljenih 
poročil. Po Brecljevem mnenju 
pa bi znalo volilno povezovanje 
v času okrniti to samostojnost, 
kar je resen problem.

Drug aspekt, ki ga je Brecelj 
postavil pod drobnogled, je 
vprašanje globokih sprememb v 
organiziranosti manjšine: SKGZ 
se je spremenila in deli svojo 
"krovnost" s SSO. Osebno je go
vornik zelo pozitivno ocenil to 
sodelovanje, ki pa odpira vpra
šanje, ali je SSk odveč. Po Bre
cljevem mnenju igra stranka še 
vedno odločilno vlogo, in to za
radi svoje bistvene politične raz
sežnosti. Tretji vozel, ki ga je ana
liziral, pa je demokratizacija in 
osamosvojitev Slovenije, od ka
tere si je marsikdo pri SSk pri
čakoval kaj več, a je ostal razoča
ran. Se vedno lahko namreč u- 
gotavljamo, da rojaki v matični 
domovini nekam slabo poznajo 
naše realno stanje.

Na koncu je Martin Brecelj 
še poudaril, da stranka verjame 
v samostojno politično nastopa
nje. To razume kot zagovarjanje 
pravice, da SSk sodeluje pri po
litičnih izbirah kot subjekt, ne pa, 
da želi pri tem nadvladati nad 
drugimi in zastopati samo lastne 
interese. Kot taka je SSk nena
domestljiv dejavnik v življenju 
naše narodne skupnosti v Italiji.

Kot smo že omenili, se je raz
prava kmalu vnela. Na dan je pri
šel, kot je bilo pričakovati, poraz 
na upravnih volitvah v devinsko- 
nabrežinski občini, pa tudi dvom 
glede tega, koliko glasu in samo
stojnosti lahko imamo znotraj 
Marjetice. Nekdo je ugotavljal, 
da se naša identiteta razkraja, da 
doživljamo potrese in pretrese, 
ki nas vedno močneje ogrožajo. 
Nekdo drug se je zagnal proti 
krovnima organizacijama, češ 
da nista bili poklicani, da se u- 
kvarjata s politiko. Velika veči
na navzočih pa je bila mnenja, 
da je v tem trenutku sodelovanje 
edini možni porok, da se začne 
učinkovito razmišljati o skupni 
manjšinski strategiji. Prihodnost 
je v složnosti in ne v razdorih, ki 
nas šibijo, je bilo še rečeno. "Mo
del je Gorica, Nabrežina je po
raz za celotno manjšino," je pri
bil predsednik SKGZ Rudi Pav
šič. Kam nas lahko privede loče
vanje, če nočemo skupno raz
pravljati in sodelovati? Se ve, v 
povezanosti je moč, je dodal 
predsednik Sveta slovenskih 
organizacij Sergij Pahor.

To so nekateri izmed izzivov, 
pred katerimi stoji naša narod
na skupnost. Jim bomo znali biti 
kos? Kako?

' DPD
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ZNAMENJA
Poleg omenjenih odborni

kov so pri uresničitvi velikega 
podviga sodelovali tudi msgr. 
Ivan Trinko, M irko Mazora, 
prof. Mirko Filej, Pavla Rijavec, 
prof. Dragotin Butkovič, Maks 
Komac, Marjan Komjanc, Jože 
Vošnjak, Zora Piščanc, Hedvika 
Kavčič, Kati Kerševani, Fani 
Brajnik, Jože Vižintin, Herman 
Srebrnič, Bogomil Brecelj, prof. 
Lojzka Bratuž, prof. M artin  
Kranner, Doles Fortunat, msgr. 
Alojzij Novak, Stanko Stanič, 
Benedikt Kosič in Viktor Pra
šnik. Vsak od teh in še vsi skriti 
dobrotniki imajo dolgo in zani
mivo zgodbo ter zasluge, za ka
tere smo jim iz srca hvaležni.

Ko danes proslavljamo 40- 
letnico Katoliškega doma, ki se 
je po obnovitvi 1.1996 preime
noval v Kulturni center Lojze 
Bratuž, se klanjamo tudi spomi
nu goriškega skladatelja in ne
dolžne žrtve fašističnega nasi
lja Lojzeta Bratuža, kateremu je 
bila posvečena letošnja priredi
tev ob Prazniku slovenske kul
ture. Danes je njegov doprsni 
kip našel primerno mesto ob 
Mirku Fileju, ki je umrl 10. ju
nija 1962, samo nekaj mesecev 
po odprtju Katoliškega doma. 
Vsestransko delovanje prof. Fi
leja je tesno povezano z Do
mom in njegov duh še vedno 
živi v mešanem zboru Lojze 
Bratuž in moškem Mirko Filej, 
ki imata sedež v prostorih Kul
turnega centra. (...)

Ker me na profesorja Fileja 
vežejo lepi spomini kot marsi
koga izmed vas, dovolite mi, da 
prikličem v spomin njegovo pri
jazno, elegantno, živahno in na
smejano podobo. Bil je že po 
značaju zelo družaben, poln 
navdušenja, ki ga je znal čudo
vito posredovati tudi drugim. 
Spominjam se, kako nas je po 
prihodu v Gorico vsaj enkrat te
densko obiskal s svojim velikim 
prijateljem Viktorjem Prašni
kom. S sestro Vereno sva se ve
dno veselili njunega prihoda. 
Verena, ki je bila zelo majhna, 
mu je vsakokrat podarila risbi
co, na kateri je bil njegov nepo
grešljivi avto Topolino, s kate
rim se je vozil širom po Gori
škem, od društva do društva in 
navduševal pevce za skupne na
stope. Dobro je razumel, da se 
s skupnimi močmi lahko veliko 
ustvari.

Naj se povrnem k nepozab
nim zimskim večerom, v tesni 
sprejemnici naše hiše na Sol
kanskem polju, v kateri se je 
snoval kvartet violin. Še mi zve
nijo profesorjeve bodrilne bese
de, namenjene očetu in gospo
du Viktorju: "Dajmo, fantje, ko 
bomo dovolj pripravljeni, bomo 
zaigrali z gospo Ljubko Šorli, ki 
dobro obvlada violino, a že dalj 
časa ne igra več nanjo." Da se 
je Šorlijeva učila violine pri Ro- 
dolfu Lipizerju, sem izvedela iz 
knjige Pogovori srca, kakor tu
di, da je ena najlepših Filejevih 
pesmi Nekje v gorah nastala na 
besedilo Ljubke Šorli. Kvartet 
violin ni nikoli nastopil, ker se 
je prof. Fileju nit življenja prehi
tro pretrgala. (...)." S temi in 
drugimi drobci je dr. Marilka 
Koršič z močjo obudila lik prof. 
Fileja kot ključne osebnosti v 
kulturnem razcvetu dela gori- 
ških Slovencev v težkih letih sre
di 20. stoletja.

KONCERT
Duhovniku, skladatelju in 

poliedričnemu prosvetnemu 
delavcu prof. Fileju so se odgo
vorni pri Kulturnem centru Loj
ze Bratuž hoteli pokloniti s kon

certom njegovih pesmi, ki je bil 
takoj po odkritju kipov v polni 
veliki dvorani Centra. Prvi je sto
pil na oder krepki moški zbor 
Mirko Filej, ki ga z veliko vne
mo vodi Zdravko Klanjšček. Po 
nekaj spremnih besedah Jana 
Leopolija in Valentine Pahor o 
Filejevem življenju je zbor za
pel sedempesmi; tri na besedi
lo Ljubke Šorli, tri na besedilo 
Milke Hartman in eno ljudsko 
priredbo. Filej je bil goreč duho
vnik in plodovit skladatelj; skla
dal je tudi nabožne pesmi. Dve 
je izvedla odlična mlada sopra
nistka Alessandra Schettino ob 
klavirski spremljavi Cristine 
Campanello. Na koncu pa je še 
pet Filejevih pesmi odpel me
šani zbor Lojze Bratuž pod vo
dstvom Bogdana Kralja. Ta zbor 
je ustanovil prav Bratužev uče
nec Filej in ga vodil do svoje 
smrti. Zbor ohranja zavidljivo 
kakovost še danes, ko v njem 
prepevajo izbrani pevci več ro
dov iz širše Goriške. To je doka
zal tudi z nedeljskim nastopom, 
ki je sklenil kulturni večer.

Praznik se je v veselem in pri
jetnem vzdušju nadaljeval v te
lovadnici ob Čentru.

SPOMINSKA MAŠA
Smisel koncerta, ki je osvetlil 

zlasti glasbeno ustvarjalnost 
prof. Mirka Fileja, je poglobila 
in dopolnila v ponedeljek, 10. 
t.m., večerna maša v cerkvi sv. 
Ivana v Gorici v spomin na po
kojnika, ki je umrl prav na ta dan 
pred 40 leti, in na vse dobrot
nike Katoliškega doma. To je pri

preprosti in doživeti maši, ki jo 
je ob somaševanju msgr. Cve
tka Žbogarja, g. Marjana Mar- 
kežiča in g. Marjana Kožlina 
daroval p. Mirko Pelicon, pou
daril msgr. Oskar Simčič v ho- 
miliji. Filej ostaja živ v spominu 
tistih, ki nadaljujejo njegovo 
poslanstvo, je podčrtal vikar za 
slovenske vernike v goriški nad
škofiji in sovaščan prof. Fileja, 
saj sta se oba rodila v Medani. 
Msgr. Simčič je z živo besedo 
obudil nekaj spominov na čase, 
ko je sam ministriral pri Filejevi 
novi maši, in na svojo novo ma
šo, ko je vodil pevski zbor prav 
prof. Filej. Njegov prihod v Go
rico je bil velika milost za našo 
"razkropljeno skupnost", je še 
rekel msgr. Simčič, saj je znal 
s svojim pogumom in vedrim 
ter družabnim značajem zdru
ževati ljudi in jih navduševati. 
V časih, ko so bile meje zapr
te, je znal najti pot do koroških 
Slovencev in vzpostavil plodne 
stike z njimi. Za to in drugo mu 
moramo biti hvaležni; naj bo 
vzor vsem, ki nadaljujejo nje
govo delo. "Pesem je izraz ve
selja; pesem je izraz ljubezni." 
To sta tudi pri sveti daritvi še 
enkrat lepo pokazala mešani 
zbor Lojze Bratuž na koru in 
moški zbor Mirko Filej v stran
ski ladji, ki sta tudi s tem praz
nikom petja in življenja mo
gočno obudila prisotnost prof- 
Fileja v skupnosti in cerkvi, kjer 
je sam opravljal svojo duhov
niško službo.

FO TO  B I J M BACA

Krožka Virgil Šček iz Trsta in 
Anton Gregorčič iz Gorice sta v 
sredo, 5. t.m., priredila v komor
ni dvorani KC Lojze Bratuž v Go
rici srečanje ob izidu zadnjega, 
35. belega priročnika, ki nosi na
slov Narodnopolitični seizmo
graf- II. del in podnaslov Doku
menti o samostojnem političnem 
nastopanju Slovencev v Italiji 
1992-2001. Prireditelja sta goto
vo zelo dobro premislila, zakaj 
sta organizirala predstavitev 
knjige o zamejski politiki prav v 
Gorici in prav v tednu pred od
ločilno volilno preizkušnjo. Sam 
urednik priročnika Ivo Jevnikar 
je namreč že v začetku svojega 
posega pojasnil, da je želel biti 
večer spodbuda našim ljudem, 
da bi nastopali in razmišljali po
litično, saj je pošteno politično 
delo "nekaj pomembnega in 
dragocenega". Verjetno pa si 
pobudniki niso pričakovali, da se 
bo po predstavitvi knjige vnela 
tako razgibana in poglobljena - 
vsekakor koristna - razprava o 
ključnih problemih političnega 
delovanja naše zamejske narod
nostne skupnosti.

Prisotne je uvodoma pozdra
vil predsednik krožka Virgil Šček 
Rafko Dolhar, ki je goriške so
mišljenike pozval, naj poskrbijo 
za primerno dokumentiranje 
goriške polpretekle zgodovine, 
saj ni bilo o političnem delu na 
Goriškem že dolgo nič objavlje
nega. Nato je nekaj predstavit
venih besed spregovoril novoiz
voljeni goriški občinski svetova
lec Bernard Špacapan. Sloven
ska skupnost, je rekel, je nekak 
pokazatelj tega, kar se dogaja v 
naši zamejski skupnosti. V zad
njem desetletju se je v naših lo- 
gih marsikaj zgodilo in že se je 
zdelo, da bodo razni potresi za
kopali tudi edino slovensko za
mejsko politično stranko. "In 
vendar SSk danes ne le živi, am
pak se vedno bolj potrjuje." O 
belem priročniku je spregovoril 
njegov urednik in nekdanji de
želni tajnik (v letih 1986-94) Ivo 
Jevnikar. Že 1.1993 je izšel priro-
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S O C IA L N O  DELOVANJE V LAŠKEM

DRUŠTVO TRŽIČ DEJAVNIK TUDI 
V ITALIJANSKEM PROSTORU

BERNARDKA RADETIC

Društvo Tržič, ki ima v statu
tu tudi cilje socialne narave, je 
zadobilo svojo vlogo v tem smi
slu tudi v mestnih italijanskih 
krogih. Vabljeno je bilo namreč 
k sodelovanju s krajevno Karitas 
pri izpeljavi tridnevne prireditve 
za priseljence z naslovom Praz
nik narodov; namenjen je bil sku
pinam ljudi, ki so se zadnje čase 
- predvsem zaradi dela - preseli
li v Tržič. Mislim na prebivalce 
iz Bangladeša, Severne Afrike, 
Senegala, Albanije, Romunije...

Tridnevni praznik se je začel 
6. junija z otvoritvijo razstave slik 
dijakov srednjih šol za nagrado 
lustulin v oratoriju sv. Mihaela, 
kjer je župnik don Dario nago
voril prisotne ter razložil namen 
razstave in tridnevne prireditve. 
Odbornika za kulturo in šolstvo 
prof. Stefano Piredda in Silvia 
Altran sta v kratkem nagovoru 
izrazila zadovoljstvo nad to po
budo ter se zahvalila za nenado
mestljivo vlogo, ki jo odigravajo 
Karitas in prostovoljna društva.

V istih prostorih je zvečer bila 
okrogla miza o problemih prise
ljencev, ki jo je vodil videmski žu
pnik Pierluigi Dipiazza. Ob njem 
so sedeli predstavniki iz Bangla
deša, Albanije, Senegala, Romu
nije, ki so preprosto, a zelo učin
kovito povedali svoje izkušnje v

iskanju boljšega življenja. Ome
niti velja tudi mnenje predstojni
ka mestne osnovne šole, ki je ja
sno in glasno poudaril, da je 
prav, da ti "novi" učenci ohrani
jo svoj jezik, kulturo in navade, 
saj bi v drugačnem primeru ne 
bili osiromašeni samo oni, pač 
pa vsi meščani. Dal je na razpo
lago pomoč, da bi se to tudi u- 
dejanjilo. Pameten in odprt člo
vek, ki se zaveda, da je v različ
nosti bogastvo in za to tudi dela.

Grenak priokus pa smo do
bili, ko seje pri nedeljskem kosi
lu iz kuhinj iz Bangladeša, Indije 
itd. znana politična osebnost 
obregnila oh nas in obžalovala, 
da med jedmi ni tudi čevapčičev, 
ker je prepričana, da so sloven
ska jed. To naj bi bil dodatni do
kaz, da slednja ne loči Sloven
cev od priseljencev. Če pomisli
mo, da tudi v njej teče sloven
ska kri...!

V soboto, 8. junija zjutraj, se 
je praznik narodov nadaljeval v 
Občinskem gledališču, kjer so 
dijaki srednjih šol imeli svoj pro
gram na temo solidarnosti in 
spoštovanja bližnjega. Gosti iz 
centra za "priseljence" so zai
grali Coli kraj, nakar je sledilo na
grajevanje "nagrada lustulin" 
(lustulin je bil deček, ki se je pred 
dobrimi 40 leti šel zdravit v Ame
riko, a je kmalu umrl. V njegov 
spomin so starši zapustili dedi-

OB 10O-LETNICI PEVSKEGA IN GLASBENEGA DRUŠTVA

ZBORNIK GLAVA IN SRCE

PLEMENITO DEJANJE IN OBISK NA UREDNIŠTVU

"SPOŠTOVANI P. DANILO LISJAK"

" Otroci župnije sv. Janeza 
Krstnika iz Devina, Stivana in 
Medje vasi smo v postnem času 
organizirali misijonski sejem. 
Izdelali smo vrsto velikonočnih 
daril, s pomočjo katerih smo 
nabrali 325,00 evrov. Pošiljamo

vam jih  prek uredništva Nove
ga glasa, v katerem smo prebra
li o vašem misijonu v Kongu.

Prisrčen pozdrav vam in va
šim otrokom 

N ADA, ZALA, MATIJA, LUCIJA, 
V ID ,  MARKO , D O M E N , MATEJ, 

MAJLA, ERIK, ELISA, UC. O LG A ”

k r e s n a  n o č
v JEREMITIŠČU

Jeremitarji vabijo v petek, 
21. junija, na kresno noč v svoj 
lepi in prijazni kraj. Ob 20.30 
bo med starimi zidovi ob kape
lici odprtje likovne razstave del 
domačinke Sonje Maligoj. Za 
glasbeni uvod bo poskrbel mla
di violinist Joahim Nanut. Čla
na štandreške dramske skupine 
Majda Zavadlav in Božidar Ta- 
baj se bosta ob 21.30 predsta
vila z vedro igro Konec pravljic 
ali ..., ki sta jo prvič uprizorila 
na letošnjem Prazniku špargljev 
v Standrežu. Ko se bo stemni
lo, bo zogorel kres, za katere
ga napovedujejo, da bo največji 
in da bodo njegovi plameni se
gali skoraj do neha. Seveda 
bodo domačini poskrbeli, da 
nihče ne bo žejen in lačen v prvi 
poletni noči.

BOGATO DELOVANJE 
ZBORA HRASTA 
OB KONCU SEZONE

MePZ Hrast se pripravlja na 
pester zaključek sezone. Pod 
vodstvom Hilarija Lavrenčiča 
se bodo doberdobski pevci 
predstavili v bližnji okolici s pro
gramom, ki bo vključeval pe
smi iz nabožnega, polifonske- 
ga in ljudskega repertoarja.

V nedeljo, 16. junija, bo do
berdobski pevski zbor sodelo
val pri mašniškem posvečenju 
nekdanjega pevca Maria Pice- 
cha v Krminu. Skupaj z zborom 
alpincev Julia, v katerem je pel 
Picech, bodo Doberdobci so
oblikovali obred s tremi pesmi
mi. Naslednji dan, v ponedeljek 
17. junija, bodo Doberdobci 
peli v Sevcah. Na povabilo 
ronškega odbornika za kultu
ro se bo MePZ Hrast predsta
vi' publiki s celovečernim kon
certom. Pod Lavrenčičevim 
vodstvom bo zbor izvedel pro- 
gram, ki bo vključeval polifon- 
ske in nabožne skladbe.

V četrtek, 20. junija, bodo 
Doberdobci gostovali v Trstu. 
Društvo sv. Ivan bo v istoimen
ski cerkvi priredilo celovečerni 
koncert, ki ga bo oblikoval do
berdobski pevski zbor. Publiki 
bodo pevci predstavili sklop 
nabožne glasbe in ljudskih na
pevov iz Benečije, Primorske in 
Istre. V petek, 21. junija, bodo 
doberdobski pevci peli v opa
tiji v Rožacu. Poseben glasbe
ni večer bodo oblikovali z zbo
rom Roberto Portelli iz Mariana.

Sezona se bo za pevce zbo
ra Hrast sklenila 11. julija. 
Takrat bodo doberdobski pevci 
na povabilo goriškega nadško
fa msgr. De Antonija sodelovali 
na slavnostni svečanosti ob 
250-letnici goriške nadškofije v 
Ogleju, a č

REMO DEVETAK

Izidi volitev so pokazali, da je 
enotna lista leve sredine Oljka s 
Predsedniškim kandidatom 
Oiorgiom Brandolinom že v pr
vem krogu zmagala z absolut- 
no večino glasov, prejela jih je 
i^-221. Tekmec Pola svoboščin 
° i  Bert pa je prejel 28.768 gla
sov, ostali skupno z listo SKP 
21.566 glasov. Slovenci so na
to p ili na listah: Alex Pintar (Fl), 
Boris Tanko Pavšič (SL), Andrej 
Oergolet (DE), Boris Pintar

FO TO  BU M BAC A

V ponedeljek, 10. junija, je bil 
v prostorih Pokrajinskega muze
ja na goriškem gradu koncert ob 
100-letnici "Pevskega in glasbe
nega društva", ki ga je priredil 
SCGV Emil Komel. Na sporedu 
je bila tudi predstavitev zbornika 
Glava in srce, ki objavlja celo vr-

(SKP). Na enotni listi Oljke je bil 
izvoljen David Grinovero.

Ob zaključku pregleda do
godkov, ki so se vrstili od prvih 
pokrajinskih volitev iz leta 1951, 
ne moremo mimo tega, da se 
vprašamo, zakaj je v 60. letih Bo
ris Krajger svetoval Slovencem, 
ki so se prepoznali v Osvobodil
ni fronti, ko so razpustili svojo 
samostojno politično organi
zacijo Demokratično fronto Slo
vencev v Italiji (DFSI), naj pri
stopijo v italijanske vsedržavne 
stranke. Prepričan sem, da bi se

sto prispevkov o slovenski glasbi 
oz. glasbenem delovanju na Go
riškem v zadnjem stoletju. Zbor
nik so predstavili predsednik 
SCGV dr. Damjan Hlede, ravna
telj šole prof. Silvan Kerševan ter 
sodelavca muzikolog Alessandro 
Arbo in glasbeni kritik Jože Štucin.

razvoj dogodkov za slovensko 
narodnostno skupnost v Italiji 
drugače odvijal.

Ne trdim, da Slovenci bi ne 
nastopali na vseslovenskih lis
tah, kajti to je človeški nagon, ki 
stremi po nečem novem, ne sme 
pa biti umik pred odgovorno
stjo, ki jo imajo do materinega 
jezika in do skupnosti. Ko nasto
piš na neslovenski listi, se mo
raš zavedati svoje istovetnosti, 
posebno kadar razvoj dogodkov 
to zahteva, tudi proti volji svo
jega vodstva. V tem pogledu je 
povezovanje z listami oz. stran- 

I kami nujno zaradi pravil volilne
ga sistema in končnih volilnih izi
dov, za izvolitev slovenskih sve
tovalcev, kot je še bolj nujno ve 

! čje povezovanje slovenskih kan
didatov, ki nastopajo v italijan
skih strankah, s svojimi volivci.

—  KONEC

ščino in odtlej se že vrsto let or
ganizira ta natečaj, ki ima za na
grado denarni prispevek).

V nedeljo, 9. junija, seje praz
nik začel z mašo v stolnici, ki jo 
je daroval misijonar s Slonoko
ščene obale Flavio Zanetti. V av
ditoriju sv. Mihaela je nato ob 
uri kosila imel nagovor župan 
Gianfranco Pizzolitto; poudaril 
je, kako smo vsi mi vsak dan v 
našem govoru nehote "rasisti"; 
navedel je tudi nekaj osebnih 
primerov. Hvaležno se je nato 
obrnil do organizatorjev hvale
vredne pobude in ne nazadnje 
do številnih priseljencev, ki so 
skuhali in nato razdelili vsem pri
sotnim svoje kuharske speciali
tete. Sledil je kratek nagorov g. 
Ruggera Di Piazze, direktorja 
goriške Karitas, ki je priseljen
cem obljubil pomoč, da udeja
njijo svoje pravice, ki ne smejo 
postati prosjačenje, saj, citiram: 
"Pravice so pravice in zanje ni 
potrebno prosjačiti". (Te besede 
so primerne tudi za nas Sloven
ce! Če bomo prepričani tudi sa
mi o tem, bomo tudi mi imeli 
drugačen pristop do "višjih" in 
seveda želi drugačne uspehe!)

Veselo vzdušje se je nadalje
valo do noči, saj je ves popoldan 
potekal na sončnem travniku, 
kjer so se "novi" someščani izka
zali v petju, glasbi in plesu.

V koncertnem delu večera pa 
so nastopili Carlo Corazza (kla
vir) s Heidnovimi variacijami v 
f-molu, Martina Gereon (kitara) 
s skladbami Sora in Giulianija, 
Simone Bais (klavir) pa z Beetho
vnovo Sonato v d-molu op. 31 
št. 2. Program je sklenil violinist 
Peter Gus s prvim stavkom Men- 
delssohnovega koncerta v e-mo- 
lu op. 64 (pri klavirju Valentina 
Pavio).

To je bil vseskozi lep prikaz 
letošnjega delovanja SCGV, ki 
se itak še javlja z raznimi zaklju
čnimi nastopi v Kulturnem cen
tru LB oz. na podeželju.

Prav je, da se tudi v glasbe
nem oziru ohranja bogata slo
venska ustvarjalna in poustvar
jalna dediščina na Goriškem oz. 
v zamejstvu sploh.
-------------------a b

MUŠKA MINJEŠTRA, 
KROMPIR POD ZVONAN  
IN ŠE KAJ

Za vse, ki se z veseljem vrtijo 
okrog štedilnika, bo v četrtek, 
13. trn., v KC Lojze Bratuž zani
miv večer. Na dvorišču pod lipa
mi bodo ob 20.30 predstavili no
vo publikacijo receptov iz Bene
čije. Trdo vezana knjiga, ki jo je 
izdala zadruga Most, nosi naslov 
Dežela trike in guhance, kako so 
kuhale naše none. Recepti so na
pisani v beneškem narečju in 
italijanščini. O knjigi bodo spre
govorili Giorgio Bankič in av
torja Vesna Leskovic in Dino Del 
Medico. Večer bo potekal ob 
melodijah diatonične harmoni
ke Stefana Cendona, ter ob po
kušnji tipičnih jedi in dobre ka
pljice. V primeru slabega vreme
na bo predstavitev v baru Kul
turnega centra. Vabljeni!

OBVESTILA

DIDAKTIČNO RAVNATELJI 
C0 ul. Brolo v Gorici vabi šport
na društva in kulturne ustano
ve, da predstavijo do 15. junija 
t.l. ponudbe in programe, ki jih 
bodo učitelji vključili v šolske 
vzgojno-izobraževalne načrte.

LICENCI IN učitelji osnovne 
šole Josipa Abrama vas vljud
no vabimo na odtvoritev razsta
ve likovnih izdelkov, ki bo v po
nedeljek, 17. junija, ob 18.30, v 
prostorih OS v Pevmi.

DRUŠTVO JADRO in Ženski 
pevski zbor vabita na svetoivan- 
sko kresovanje, ki bo v četrtek, 
20. t.m., od 20.45 dalje. Druža
bni večer bo na plaži v Lido 
Staranzano. Nagradili bomo 
najlepše vence.

MLADINSKI ZBOR Vrh sv. Mi
haela organizira enodnevni iz
let v magični svet vrtiljakov, iger 
in veselja za male in velike v 
Gardaland v ponedeljek, 24. 6. 
Inf.: Nerina, tel. 3331706760.

OD 18. DO 25. avgusta 2002 
bodo na gradu Dobrovo dnevi 
Violončelo in glasba. Poletna šo
la, posvečena violončelu ob vio
lini in fagotu, je namenjena o- 
trokom, mladim in vsem ljubite
ljem klasične glasbe. Tečaj vodijo 
mladi uveljavljeni glasbeniki. Na

sporedu bo poleg individualnih 
lekcij, komorne glasbe, koncer
tov, srečanj s priznanimi umet
niki poskrbljeno tudi za razve
drilo. Informacije: (00386) 041 
413507, cellomusica@email.si 
(Staša Peršolja).

OD 10. junija do 30. avgusta 
stopi v veljavo poletni urnik go
riškega sedeža SSO. Urad ho 
odprt od ponedeljka do petka 
od 9. do 13. ure. Sedež bo za
prt od 12. do 16. avgusta.

Kulturni center Lojze Bratuž 
se iskreno zahvaljuje vsem, zbo
rom in posameznikom, ki so 
pomagali pri pripravi lepo uspe
lega nedeljskega praznika.

DAROVI

ZA CERKEV sv. Ivana: name
sto cvetja na grob dragega Sal- 
veja Furlana svakinji Karmela in 
Jelka ter svak Jožef 40,00 E.

ZA CERKEV na Peči: Gizela in 
Katerina Stanzani namesto 
cvetja na grob Anastazije Ob- 
Ijubek 50,00 E.

ZA ZAVOD sv. Družine: name
sto cvetja na grob pok. Danila 
Paolettija druž. Bruno Marassi 
50,00 E.

K U L T U R N I  CENTER LOJZE B R A TU Ž  
Z A D R U G A  M O S T  - Č E D A D

vabita na večer
FRIK E IN  G U BA N C E

KAKO SO KUHALE NAŠE NONE 
Predstavitev knjige receptov iz  slovenske Benečije

Spregovorili bodo Giorgio Bankič in avtorja knjige 
Vesna Leskovic in Dino Del Medico 
Ob prijetnih beneških melodijah in dobri kapljici bo 
pokušnja beneških dobrot.

Kulturni center Lojze Bratuž 
Pod lipami v četrtek, 13. junija 2002, ob 20.30

' 962-2002

P O D  L IP A M I
DRUŽABNO SREČANJE ČLANOV IN PRIJATELJEV 

DRUŠTEV IN USTANOV KULTURNEGA 
CENTRA LOJZE BRATUŽ

Kulturni center Lojze Bratuž 
Sobota, 22. junija 2002, ob 20.30

IZ POLPRETEKLE ZG O D O VIN E

GORIŠKA POKRAJINSKA 
UPRAVA IN SLOVENCI 
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SVETOVNI SLOVENSKI KONGRES  
SLOVENIAN W ORLD CONGRESS  

CONGRESSO M ONDIALE SLOVENO  
KONFERENCA ZA ITALIJO

v sodelovanju z ZVEZO BENEŠKIH IZSELJENCEV 
in goriškim krožkom ANTON GREGORČIČ

yas vabi na

PRVO SREČANJE SLOVENCEV  
IZ ITALIJE

v nedeljo, 23. junija 2002,
v Bardu (Lusevera) v Gornji Terski dolini (Alta val Torre) 

v videmski pokrajini (Udine).

PROGRAM:

- 10.30: maša v župni cerkvi v Bardu (Lusevera), ki jo  bo, ob 
somaševanju, daroval domači župnik dr. g. Renzo Caligaro. Sodelo
vala bosta domači Bardski orkester in glasbena skupina Akord iz 
Podgore (Gorica) pod vodstvom dirigenta dr. Mirka Špacapana;

-11.30: predstavitev nove knjige Iz dežele frike in gubanice, ki sta 
jo spisala podpredsednik italijanske Konference SSk Dino del Medi
co in soproga Vesna Leskovic;

-12.15: skupni aperitiv z briško kapljico in pozdravi organizatorjev, 
bardskega župana, oblasti in zastopnikov Slovencev iz raznih italijan
skih krajev (Milan, Turin, Rim, Trento, itd.);

- 13.: kosilo (Za dobre beneške jedi bodo poskrbeli člani Zveze 
beneških izseljencev).

Sledil bo narodno zabavni program, za katerega bodo poskrbeli:
- Pevska skupina Akord iz Podgore (Gorica) pod vodstvom diri

genta dr. Mirka Špacapana;
- Mali tamburaški orkester iz Števerjana (Gorica)
- Goriški inštrumentalni ansambel.

Menimo, da boste lahko preživeli bogat in srečen dan v tem lepem 
goratem koščku naše domovine. Ogledali si boste lahko tudi Etno
grafski muzej, ki mu je vodič domačin in znani narodno kulturni dela
vec prof. Viljem Černo.

Toplo vabljeni! Nasvidenje.
Bardo, 25. maja 2002

ZA PRIJAVE IN INFORMACIJE:
Fax: + 39 0481 522601
Tel.: + 39 0481 530692 (dr. Karlo Bresciani)

+ 39 0481 884160 (Franka Padovan)
+ 39 0481 521951 (Marjan Terpin)

Za slovenski kongres 
Konferenca za Italijo 
predsednik Marjan Terpin

P R E J E L !  S M O

POD PODGORSKIM 
ZVONIKOM

V nedeljo, 19. maja, se je  v 
Podgori pri Gorici lepo iztekla 
svečanost v spomin na pred krat
kim preminulega Stanka Kuštri
na, velikega borca in zavedne
ga Slovenca. Moški pevski zbor 
Paglavec, mešani pevski zbor 
Podgora in moški pevski zbor 
Akord so junaku posvetili nekaj 
značilnih pesmi, nato pa se 
skupno udeležili zakuske, ki jo  
je  pripravilo Prosvetno društvo 
Podgora. Družabnost, ki je  po
tekala v župnijskih prostorih, sta 
vnovič napojila slovenska pesem 
in bratstvo. Najbolj so zadonele 
Pobra timija, Triglav in Pesem XIV. 
divizije. Prostore so nazadnje za
pustili veseli in nasmejani obrazi.

Medtem ko so nekateri Pod
gorci po zakuski pospravljali dvo
rano, je  v prostor planila srdita 
Italijanka (ženska srednjih let), 
ki ni skrivala svojih protisloven
skih čustev.

Njena jeza je namreč izhaja
la iz dejstva, da je bila dvorana 
že prej zasedena z ostanki minu
le zakuske, namenjene italijan
skim prvoobhajancem, ki so dvo
rano zapustili že dopoldne ali 
zgodaj popoldne. Ugnal nas je  
namreč dež in zakusko, ki smo 
morali pripraviti na odprtem, 
smo kasneje bili primorani izvr
šiti v notranjih prostorih. Seve
da smo zaradi tega najprej poči
stili ostanke prejšnje zakuske in

tisto, kar je  ostalo dobrega, spra
vili na gotovo. Skratka, dragim 
italijanskim materam smo pri
hranili gotovo uro dela. Srdita 
ženska je  vseeno izpovedala vso

I svojo nestrpnost (naj povemo 
tudi, da je nek njen bližnji sorod
nik član stranke Movimento so
ciale fiamma tricolore) do Slo
vencev in zagrozila dotičnim, 
da nimajo kaj početi v župnij
skih prostorih, da si Slovenci pri
svajamo vedno več, da smo Slo
venci nevoščljivi in da naj raje 

; pojdemo v dom, kjer ima sedež 
j  moški zbor Paglavec. Naši so se 
seveda branili rekoč, da nam je  
prostore zagotovil gospod žup
nik in da smo torej kriti in da je  
drage gospe grožnja le glas vpi- 

\ jočega v puščavi.
; Morda je  žensko spravila na 
kolena udarna Pesem XIV. divi
zije in ostali naši hiti? Seveda je  
gospa izbrala napačno pot, ker 

j je  na ta način izkazala vso svojo 
nekulturno st.

Slovensko gibanje kot običaj
no tudi tokrat najstrožje obsoja 

j  take in podobne izpade, za to bo 
novico širilo vsepovsod, obenem 
pa bo tudi podpiralo in stalo ob 
strani žrtvam tega napada.

Lojze Bratuž, po katerem je  
poimenovan trg pred dvorano, 
si prav gotovo ne zasluži takih 

j besed. Prav tako se ne smemo 
izneveriti spominu vseh tistih, 
ki so se borili za naše pravice in 
so pri tem dali največ, kar so 
imeli - svoje življenje.

ZA SLOVENSKO GIBANJE 
T O M A Ž  ŠPACAPAN

BENEŠKA SLOVENIJA

NA INTERNETU O SLOVENSKI BENEČIJI

SPLETNE STRANI O TIPANI 
IN NADIŠKIH DOLINAH

Kulturno društvo Naše vasi iz 
Tipane je nastalo leta 1977, nje
no delovanje pa je postopoma 
utihnilo. Lansko leto se je v obči
ni našla nova skupina ljudi, 
ki je prijela za delo in oživila 
organizacijo, ki si prizadeva 
za ohranjanje in spozna
vanje slovenske kulturne in 
jezikovne specifike Tipane in 
Terske doline nasploh. V 
zadnjem razdobju so tako 
uresničili marsikatero do
mačo in zanimivo iniciativo, 
pomembno so prispevali k 
družbenemu in kulturnemu 
življenju v vasi ter dali nove
ga elana skupnosti, v kateri že 
nekaj časa lahko zasledimo po
membne premike v smeri pre
bujanja slovenske zavesti. Letos 
so ponovili tudi tečaj slovenske
ga jezika, vodi ga domačin pro
fesor Viljem Černo, ki gradi na 
domačem slovenskem narečju 
kot prehodni stopnji do knjižne
ga slovenskega jezika. Tečaj 
bodo zaključili ta teden s poseb
no slovesnostjo v petek zvečer.

O društvu Naše vasi tokrat 
pišemo tudi zato, ker so od ne
davnega dosegljivi tudi na sve
tovnih spletnih straneh. Odprli 
so namreč okno na internet, 
njihov naslov je nekoliko dolg in 
zapleten, velja pa si ga izpisati: 
digilander.iol.it/barbaraB73/ 
nasevasi/intro.htm. Na več stra
neh odgovorni pri društvu nudi
jo informacije o organizaciji, nje
nih namenih in pobudah, ob

tem pa si lahko vsi obiskovalci 
ogledajo lepe fotografije iz ti- 
panskega območja. V statutu in 
na prvi predstavitveni strani dru

štva jasno piše, da je organizaci
ja nastala za ohranjanje in valo
rizacijo slovenskega kulturnega 
bogastva te zemlje ter da si pri
zadeva za sodelovanje s podob
nimi tovrstnimi ustanovami v 
luči medsebojnega spoznavanja 
in preseganja psiholoških in fi
zičnih pregrad. Na posebnih 
straneh se lahko zagledamo tudi 
v samo delovanje društva, ki bo 
konec meseca junija priredilo iz
let na Bled in v Škofjo Loko, na
trpan program pa imajo tudi za 
poletne mesece z organizacijo 
pobud, pri katerih ima slovenska 
beseda pomembno vlogo.

Ker smo že pri spletnih stra
neh o slovenski Benečiji, velja o- 
meniti tudi posebno okno za 
Nadiške doline, o katerem smo 
sicer že večkrat pisali, in sicer or
ganizacijo, ki jo poznamo z ime
nom Lintver, in ki je z istim ime

nom prisotna tudi na spletnih 
straneh. Na omenjenih straneh 
lahko preberemo res veliko zani
mivosti o slovenski Benečiji, za 
aktualne informacije skrbi ted
nik Novi Matajur, medtem ko je 
v številnih poglavjih na razpola
go tudi bogato gradivo o kultu
ri, običajih in ljudskem izročilu 
te zemlje. Strani bogatijo tudi za

nimive fotografije. Ob sa
mih straneh pa deluje tudi 
istoimenska organizacija, ki 
je v zadnjih tednih poskrbe
la za vrsto srečanj o sloven
ski kulturi in njenih ljudeh z 
naslovom Naše korenine. 
Na njih so znani prosvetni 
delavci in raziskovalci pri
sotnim predavali o po
membnih zgodovinskih 
momentih, kulturnih do
godkih in uglednih oseb

nostih te zemlje. Tako je profesor 
Viljem Černo spregovoril o Slo
vanih in o njihovem preseljeva
nju v te kraje, Ellero Elpidio je o- 
risal osebnost gospoda Evgena 
Blankina ter spregovoril o obdob
ju, v katerem je živel in deloval, 
Giorgio Banchig pa je poglobil 
obdobje od 7. do 9. stoletja.

Ob tem velja tudi poveda
ti, da deluje od 11. t.m. na 
svetovnem spletu tudi stran 
www.natisone.info, ki nudi in
formacije o Nadiških dolinah oz. 
Čedadu in najpomembnejših 
srečanjih, ki se v njih prirejajo. 
Spletno stran je omogočil Gal 
Nadiških dolin, da bi tudi na tak 
način spodbudil turistično po
nudbo območja s posredova
njem informacij vsem tistim, ki 
tudi oddaljeni se lahko seznanijo 
z bogastvom naše zemlje.
— 1 SP

MITTELTEATRO MLADIH
Mladi iz petih držav srednje

evropskega prostora so se prej
šnji teden, točneje od 3. do 7. 
junija, udeležili posebnega že 
sedmega gledališkega srečanja 
Mittelteatro, ki so ga priredili v 
Čedadu v gledališču Ristori. Pri
bližno osemsto mladih dijakov 
iz Avstrije, Nemčije, Slovenije, 
Romunije in seveda Furlanije- 
Julijske krajine se je na odru 
predstavilo s svojimi deli ter 
bogato tradicijo, ob tem pa je 
srečanje oziroma festival mla
dinskih gledališč predstavljajo 
pomembno priložnost za med
sebojno spoznavanje med mlaj
šimi generacijami. Dijaki so 
namreč prebivali pri sovrstnikih 
v Čedadu, kar je dalo pobudi 
še naknaden pečat. Med skupi
nami, ki so se udeležile festiva
la, so bili tudi otroci dvojezične
ga šolskega središča iz Špetra.

V SPOMIN NA RINA 
MARKIČA

V soboto, 15. junija, se bo
do na Lesah v grmiški občini 
spomnili 20. obletnice smrti 
priljubljenega duhovnika go
spoda Rina Markiča. Ob 20. 
uri bodo poimenovali trg vasi 
po njem, sledila bo v farni cer
kvi predstava Kaplan Martin 
Čedermac po istoimenskem 
romanu Franceta Bevka in v 
izvedbi dramksega odseka PD 
Standrež. Pobude prirejajo v 
sodelovanju s KD Ivan Trinko 
iz Čedada. Spomin na gospo
da Markiča je v slovenski Be
nečiji še živ, posebno v žup
nijah Lese in Kozca, kjer je 
duhovni vodja delal s polno 
paro in spodbujal organizacije 
in iniciative, ki so še danes pri
sotne in dejavne.

GLOSA JURIJ PALJK

O tistih posvetih, ki jih  ime
nujemo tudi kongrese, simpo
zije in še kaj znamo o njih reči!

Gre za tiste posvete, ki jih  
je  iz dneva v dan več in danes 
niti poštenega hotela ne moreš 
več odpreti, ne da bi hotel ob
vezno tudi imel kongresno so
bo z vsemi vragolijami, ki se za 
sodoben kogresni prostor se
veda spodobijo.

Danes se o nobeni stvari ne 
da več govoriti na normalen, 
navaden način. Še pred nekaj 
le ti so preprosto sklicali raz
širjeno sejo, na kateri so neka
teri ljudje nekaj povedali, dru
gi so potem na glas njihove be
sede razmislili, tretji so pote
gnili zaključke in četrti pripra
vili zapisnik. Danes temu ni več 
tako. Nihče noče več hoditi na 
preproste seje in zato imamo 
simpozije, posvete, kongrese; 
še najbolje pa seveda je, če so 
mednarodni. Tako lepo se sliši, 
če se zapiše, da je  posvet med
naroden! Potem n iti ni važno, 
če se tega posveta udeleži sa
mo en človek iz tujine. Glavno 
je, da je  posvet mednaroden!

Danes obstaja tudi kongre
sni turizem. Prav ste prebrali. 
Kongresni turizem je  danes 
druga najbolj donosna veja tu
rizma in pride takoj za indivi
dualnim turizmom, ki bi ga po 
slovensko lahko poimenovali 
kar počitnice. Se pravi, da se 
danes s prirejanjem kongresov, 
posvetov in simpozijev da od
lično zaslužiti. Drugo vpra
šanje seveda je, kaj se na po
svetih in kongresih seveda go
vori.

Zdi se, da to n iti ni tako po
membno in ničesar ter nikogar 
tudi ne zafrkavamo, če zapi
šemo, da je  pravzaprav važen 
sam simpozij in ne to, kaj se

O POSVETIH
j na posvetu govori. Da pa bo 
absurd, nesmisel še večji, velja

I tudi zlato pravilo, da je  temelj- 
' na naloga vsakega posveta, ki 
je  pomemben in nekaj nase da, 
predvsem ta, da se na njem u- 
deleženci dogovorijo predv
sem o tem, kdaj bodo imeli 
naslednji simpozij. Seveda se 
boste nasmehnili in rekli, da 
sem misel potegnil iz knjige 
Murphyjevih zakonov, kar bi po 
svoje lahko bilo tudi res, le da 
smo kak Murphyjev zakon po 
svoje priredili. Pa vseeno to zla
to pravilo kaže na to, da smo 
ljudje s prirejanjem posvetov šli 
vseeno predaleč in vsaka stvar, 
ki je  pretirana, ki je  prepogo
sta, ki izgubi svoj namen, je  se
veda odvečna.

Tudi zato bomo brez nepo
trebne polemike zapisali, da je  
posvetov preveč, da tudi Slo
venci, ki živimo v Italiji, prireja
mo preveč posvetov, katerim 
zares največkrat še sami orga
nizatorji ne vemo, ne vedo na
mena. Rekli boste, da najbrž 
pretiravam, a ni tako. Zgodi se 
namreč, da moram kot časni
kar slediti kakemu posvetu in 
mi je  že takoj in že na samem 
začetku posveta jasno, da bo- 
mo-bodo na njem spet otepali 
prazno slamo in sejali že sto
krat presejane in povedane 
stvari, take, katerih smo že vsi 
siti, smo jih  že tisočkrat slišali, 
jih  vseeno ponavljamo, jim  niti 
ne verjamemo več in b i seveda 
zato ne bilo potrebno prirediti 
še enega posveta o njih. Gre 
za tiste znane stvari, o katerih 
na posvetih govorimo vsev
prek, jih  vedno znova ponavlja
mo in to počnemo največkrat

samim sebi in to po načelu, da 
jih  ponavadi govorijo tisti, ki jih  
napišejo, jih  potem preberejo 
in nato nekje v časniku obja
vijo in potem največkrat tudi 
sami - preberejo. Pa ne mislite, 
da se samo zafrkavam! Jasno, 
da sem posplošil, a velikokrat 
so naši posveti velikanske luk
nje v vodo in pogrevanje tople 
vode, so pravzaprav nesmisel
no početje, ali, kot bi rekel moj 
nekdanji šef: ",Bolje bi bilo, če 
bi šparali sapo za zadnjo uro!" 

■ Kruto? Smešno?
N iti ne, če pomislimo, da se 

pri nas, a tudi drugod, govori 
[ vedno o istih stvareh in to poč- 
nemo-počnejo vedno eni in isti 
ljudje.

Gre za staro in oguljeno laj
no, ki n iti ne igra več, ne slabe 
muzike in ne dobre, samo ne
kaj še hrešči, no ja, včasih tudi 

! zacvili. Toda zdi se, da je  vsee
no pomembno na lajno igrati. 
Za mlajši rod, ki ne ve več, kaj 
je  lajna, naj povemo, da je  to 
bil glasbeni zabojček z vrtečo 

j  se ročico, ki jo  je  nekdo vztraj
no vrtel, da je  lajna oddajala 
vedno isto melodijo, p ri tem je  
gledal nekam predse ali v zrak 
in so ga imenovali ljudje laj
narja, kar ni bilo najlepše in 

, zato tudi danes reči, da nekdo 
goni vedno eno in isto lajno, 
ni najlepše.

Je pa tako, da je  najbrž igra
ti na lajno v gluhi toži še naj
težje in tudi tu smo dolžni po
vedati mladim ljudem, da je  
gluha loza kraj, kjer se nič ne 
sliši, nič ne govori in predvsem 
pa tam nič ne odmeva. Prepro-

I sto: gluha loza je  kraj, v kate
rem lahko rečeš vse in ničesar,

a nazaj ne boš dobil nobene
ga odgovora; ne takrat, ko boš 
kaj rekel in seveda ne takrat, 
ko ne boš ničesar rekel. Zato 
je  jasno, da je  igrati na lajno v 
gluhi lozi zares grozno početje, 
ki mu skorajda ni primerjave v 
svetu.

Morda je  prav ta naša gluha 
loza kriva, da v nji ne odmeva 
več noben zaključek z nobene
ga posveta, ne z domačega in 
ne z mednarodnega seveda. 
Lajne smo že itak vsi siti in po
svetov tudi. Na slovitega nem
škega misleca Wittgensteina, 
ki je  nekoč lepo zapisal, da naj 
se o tem, o čemer se ne more 
govoriti, molči, smo seveda po
zabili in zato vseeno pridno  
prirejamo posvete in igramo 
tam na lajno. Viža je  stara in 
oguljena, roka nam vseeno sa
modejno teče in n iti to nas ne 
moti, da ponavadi na teh po
svetih poslušamo sami sebe, si 
gledamo v oči med enakimi in 
potem  skrušeno odhajam o  
zvečer utrujeni domov in se 
vprašujemo o smislu lastnega 
početja.

Prijatelj Marko Tavčar, ki je  
Kraševec in zato precej "ze
meljski", ker je  zemlja na Kra
su dragocena stvar, ob takih 
priložnostih navadno reče: “O, 
čudovito, zares čudovito! Zdaj 
smo rešili vse, smo rešeni. Smo 
slišali in bomo prebrali! Zdaj 
moramo seveda delati! Zato 
bomo seveda sami delali na- 
prej."

Kot smo delali do sedaj, bi 
še sam dodal.

Res je: razlika med posveti 
in stvarnim življenjem je  v vsak
danjem in vztrajnem delu.

To seveda prozaično zveni, 
a je  veliko.
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SLOVENIJA

AME RI ŠK I  VELEP OSL ANIK M O L I ,  DA BI BILA SLOVENIJA SPREJETA V NATO V N O V I  G O R I C I  IN G O R I C I

DO PARLAMENTARNIH POČITNIC PREDVSEM 
SPREJEMANJE EVROPSKIH ZAKONOV

JESENI MEDNARODNA 
KONFERENCA O IZZIVIH EL

MARJAN DROBEŽ

V Sloveniji se še nista pole
gli razburjenje in razočaranje 
zaradi neuspeha slovenske dr
žave na svetovnem nogomet
nem prvenstvu, strokovnjaki 
pa še zmeraj razpravljajo o pre
piru med selektorjem repre
zentance Srečkom Katancem 
in nogometno "zvezdo" Zlat
kom Zahovičem in ugibajo, če 
je bil ta incident poglaviten 
vzrok za poraz v odločilni tek
mi z Južno Afriko. Toda politika 
se mora po nogometni evforiji 
pričeti soočati s pomembnimi 
vprašanji, ki bodo bodisi obli
kovala ali pa sooblikovala pri
hodnost Slovenije. Gre, deni
mo, tudi za pričakovanja in ugi
banja o tem, kdaj bi bila Slove
nija nemara lahko sprejeta v EU.

O pogajalskem procesu in 
roku vključitve v evropsko po
vezavo so namreč nastali novi 
pridržki. Komisar za širitev Giin- 
ter Verheugen opozarja na ne
varnosti širjenja desničarskih 
teženj v posameznih državah 
članicah, ki imajo do vključe
vanja novih članic razne pomi
sleke. Zaradi tega bi morda 
ponovno "odprli" nekatera po
glavja pravnega reda EU, za ka
tera je veljalo, da je o njih že 
dosežen sporazum z državami 
kandidatkami. Če bi volivci na 
Irskem tudi na novem (že dru
gem) referendumu ponovno 
glasovali zoper EU, bi bil pro
ces širitve za dalj časa zaustav- 
)en. Lahko se zgodi, da bodo 
pogajanja med EU in država
mi kandidatkami o zadnjih 
treh poglavjih, regionalnem 
razvoju, proračunu in kmetij
stvu, ki se nanašajo na finanč
na razmerja med povezavo in 
kandidatkami za članstvo, ne

uspešna oz. se bodo zavlekla. 
Tudi v tem primeru bi bili roki 
za zaključek pogajanj oz. za 
sprejem držav kandidatk v član
stvo prekoračeni.

V Sloveniji sicer realistično 
spremljajo zmeraj nove težave 
pri vključevanju v EU, toda še 
vedno delujejo v smislu pogo
sto ponovljenih zagotovil, da 
bodo prve nove članice v EU 
sprejete v začetku leta 2004. 
Katere države bodo to, naj bi 
sporočili na vrhu držav članic 
oktobra letos. Tedaj bo Evrop
ska komisija (vlada) tudi obja
vila tradicionalna letna poroči
la o pripravljenosti držav kan
didatk za članstvo v EU.

Državni zbor bo svoja zase
danja do 15. julija, ko se bodo 
pričele poletne parlamentarne 
počitnice, posvetil skoraj iz
ključno sprejemanju t.i. evrop
skih zakonov. To bodo predpi
si z raznih področij, s katerimi 
se bo Slovenija prilagodila prav
nemu redu EU. Potrebno bo 
sprejeti kar 97 zakonov, sicer 
do konca leta 2003. Do 14. sep
tembra letos pa bo morala vla
da evropski komisiji v Bruslju 
sporočiti svoje dosežke na za
konodajnem in drugih podro
čjih, da jih bo evropska komi
sija (vlada) lahko uvrstila v že 
omenjeno poročilo o napred
ku držav kandidatk za vključi
tev v povezavo. Slovenija po 
prepričanju vlade po stopnji in 
obsegu priprav za sprejem v 
EU prednjači pred drug im i 
kandidatkami, kar je z laskavo 
izjavo potrdil bavarski ministr
ski predsednik Edmund Stoi- 
ber, sicer kandidat opozicije za 
novega nemškega kanclerja. 
Po sestanku s slovenskim pre
mierjem dr. Janezom Drnov
škom, 7. t.m., v Miinchnu, je iz

javil: "Zelo prijetno je videti, ka
ko dobro se razvija Slovenija, 
in ugotavljati, kako dobro se pri
pravlja na članstvo v EU. Vaša 
država od vseh kandidatk naj
bolje izpolnjuje pogoje za član
stvo v tej povezavi. Zato je tik 
pred sprejemom. Mi, torej Miin- 
chen in Ljubljana, pa imamo že 
dolge najboljše in popolnoma 
neproblematične odnose".

NOV POIZKUS ODPRAVE 
ZASTOJA PRI SPORNIH 
VPRAŠANJIH S HRVAŠKO

Kar zadeva priprave na 
vključitev Slovenije v drugo in
tegracijo, namreč v politično in 
obrambno zvezo NATO, v jav
nih občilih in nasploh v javno
sti še zmeraj potekajo sooče- 
naj med privrženci in nasprot
niki omenjene povezave. Za 
vključitev Slovenije v zvezo 
NATO se je izreklo tudi vseh 
šest do sedaj znanih kandida
tov za novega predsednika dr
žave. Veleposlanik ZDA v Slo
veniji JohnnyYoung je v interv
juju, objavljenem v novi števil
ki Naše družine, mesečne pri
loge tednika Družina, o sloven
skem članstvu dejal: "Glede 
Slovenije sem optimističen in 
imam veliko pričakovanj. Ka
kor že veste, tega tudi ne skri
vam. Molim, da bi bila Slove
nija sprejeta v NATO. Mislim, 
da bi ji to koristilo. Ne gre za 
vprašanje, da trenutno ni voj
ne, za kar smo lahko hvaležni, 
razmišljati je treba o prihodno
sti. Misliti moramo o prihodno
sti, to je onstran tega trenutka. 
Slovenija je demokratična, svo
bodna in pravična ter spoštuje 
pravni red, zato se mi zdi, da 
je njena prihodnost blizu zahod
nim demokracijam, in njena nav
zočnost v NATU bi to le še u- 
trdila. Bil bi neznansko zadovo

ljen ob vstopu Slovenije v zve
zo NATO. Če bo do tega prišlo, 
seveda ne bom prevzemal iz
ključne zasluge za to, ampak 
si bom lahko delil zasluge sku
paj z drugimi. Če ne bo uspe
lo, si bom moral deliti poraz''.

Predsednik slovenske vlade 
dr. Janez Drnovšek in zunanji 
minister dr. D imitrij Rupel sta 
napravila novo dejanje proti za
stoju pri urejanju spornih vpra
šanj med državama. Svojima 
sogovornikoma v hrvaški vla
di sta ob koncu prejšnjega ted
na poslala pismi z željami, da 
bi državi obnovili sodelovanje, 
skladno z željami, izraženimi 
na prejšnjih skupnih sestankih. 
Predsednika hrvaške vlade Ivi
co Račana in zunanjega ministra 
Tonina Piculo sta tudi povabila, 
naj ločeno obiščeta Slovenijo.

Odnosi med Slovenijo in Hr
vaško so slabi, tako da ne re- 

; šujejo nobene izmed spornih 
zadev. Med temi so državna 
meja na morju, ki ni določena, 
ter usoda jedrske elektrarne 
Krško. Slovenija bo poizkušala 
do konca junija v državnem zbo
ru zagotoviti potrditev (ratifika
cijo) obstoječega sporazuma o 
JE Krško, kar je skrajni rok za 
uveljavitev tega dogovora. Na 
Hrvaškem pa so začeli zbirati 
podpise z zahtevo po referen
dumu o omenjenem sporazu
mu in celo za zaprtje jedrske 
elektrarne. Ob tem bodisi v 
Zagrebu kot tudi v Ljubljani o- 
menjajo možnost, da bi Slove
nija odkupila hrvaški del jedr
ske elektrarne, s čimer bi odpad
li spori in stalna trenja med dr
žavama o statusu, vzdrževa
nju, stroških obratovanja in 
odlagališču radioaktivnih od
padkov.

V DVORANI  POKRAJINSKEGA MUZEJA

ČEDERMACI V KOPRU
M ILA N  GREGORIČ

Sredi maja 2002 je Koper go
stil dva pokončna in pogumna 
borca za pravice Slovencev v Ita- 
l'ji, in sicer beneška rojaka, du
hovnika, Boža Zuanello in mons. 
Marina Qualizzo, avtorja odmev
ne knjige Temna leta Benečije, 
k'sta bila zaradi srhljivih razkri
tij svoje knjige dolga leta pred
met politično motiviranega sod
nega pregona. Na večeru, v re
žiji Osrednje knjižnice Srečka 
Vilharja, Založbe Lipa in Kultur
nega kluba Istra iz Kopra se je v 
Prepolni veliki dvorani Pokra- 
linskega muzeja v Kopru zbral 
ves domoljubni Koper. Gosta 
sta na osebno prizadet način 
Predstavila žalostno zgodbo, 
kako je "demokratična" Italija 
z raznarodovanjem in ustrahova
njem uspela v povojnih deset
letjih skoraj povsem izkoreniniti 
slovenstvo iz Nadiških dolin in 
tako dosegla to, česar niti fašiz
mu ni uspelo. Ob objavi njune 
knjige je namreč širšo javnost 
Pretreslo spoznanje o večlet- 
nem povojnem delovanju tajne 
Paravojaške organizacije (ok
rog 7.000 mož), ki je pod pret- 
vezo varovanja obmejnega ob
močja pred morebitnim napa
dom komunističnih sil, v svoji 

rajno nacionalistični naravna

nosti, izenačevala slovenstvo s 
komunizmom ter potencialno 
nevarne prebivalce Benečije, 
predvsem Slovence, vključno z 
duhovniki, neprestano nadzoro
vala, zasledovala, klevetala, nad
legovala in še marsikaj druge
ga. Ob podpori domačega uči
teljstva, strank, lokalnih oblasti 
in celo določenih krogov zno
traj same Cerkve. In vso to dom
nevno domoljubno dejavnost 
je vsa povojna desetletja sprem
ljala načrtna, premišljena in 
dobro orkestrirana vojna medi
jev. Ilegalno vojsko plačancev so 
tvorili protikomunistično usme
rjeni "osopovci" (beli partizani), 
"partizani iz zadnjega vagona'', 
ki so se odporništvu pridružili 
zadnji trenutek, "da bi si s tem 
odkupili izgubljeno nedolžnost 
in zbrisali svojo fašistično pre
teklost" ter pripadniki kolabo- 
rantskih enot Salojske republike.

Cilji, ki si jih je ta mračna in 
nikomur odgovorna druščina 
zastavila, ter tarče, po katerih 
je tolkla, so bili premišljeno iz
brani in kažejo, da je šlo za na
črt, za katerim so stali skriti reži
serji, možgani in organizacija. 
Začelo se je s pospeševanjem 
emigracijskih tokov iz Benečije, 
kar je tamkajšnjo slovensko 
skupnost osiromašilo za njen 
najbolj vitalni del prebivalstva.

S sramotnim in polstoletnim 
odrekanjem slovenske identite
te prebivalcem Nadiških in so
sednjih dolin je Italija oropala 
tamkajšnje prebivalstvo sleher
nih manjšinskih pravic ter so 
tako ostali brez slovenskih vrt
cev in šol. Se več, Nadiške doli
ne je dobesedno preplavila z 
italijanskimi vzgojno-varstveni- 
mi ustanovami in šolami ter 
izvajala prek njih raznarodova
nje že v najnežnejših otroških 
letih. Organizirana je bila ofen
ziva proti "slovenskim delovnim 
mestom", to je proti odprtju to
varn, ki so se v Benečiji gradile 
tudi s slovenskim kapitalom. Ti
stih nekaj redkih otrok, ki so jih 
starši pošiljali v slovenske šole 
v Gorico in Trst, je "Organizaci
ja" javno linčala z objavljanjem 
njihovih imen v časopisih, kot 
da gre pri tem za kako kriminal
no dejanje. Izvajala je tudi na
pade na sleherno obliko sreče
vanja med Slovenci z obeh stra
ni meje, se upirala sprejetju za
ščitnega zakona, ustrahovala 
nosilce furlanskega gibanja itn. 
Se posebej žolčno se je spravi
la nad slovenske duhovnike, ta 
poslednji steber slovenstva, jih 
klevetala, preganjala in celo 
izvajala pritiske na cerkveno in 
posvetno oblast, naj jih odstra
nijo iz Benečije. Tako se je slo
venska skupnost Nadiških in so
sednih dolin, zdesetkana s sto
letno poplebiscitno asimilacijo

in kasnejšim fašističnim na
siljem, dobesedno sesula ob tem 
poslednjem udarcu. Ob tihem 
sostorilstvu matice, ki je ta doga
janja spremljala z veliko brezbri
žnostjo in celo prepričevala svo
jo javnost o domnevnih zelo 
dobrih odnosih z Italijo. Zato g. 
Qualizza opozarja v svojem 
uvodu, da predstavlja knjiga "Še 
zadnji izraz dostojanstva in sa
mozavedanja skupnosti, ki sicer 
tudi demografsko hitro izginja."

Z zbranim spremljanjem nju
nega nastopa in s pogostimi bur
nimi aplavzi seje Koper dostoj
no oddolžil poslednjima dvema 
beneškima Čedrmacema ter ji
ma dal čutiti, da nista sama ter 
da je primorska javnost zavzeto 
spremljala njuno Kalvarijo. V 
imenu prisotnih se jima je avtor 
tega sestavka, ki je organiziral 
in vodil večer, zahvalil za njuno 
pogumno in občudovanja vred
no dejanje. Kot se je tudi zahva
lil ostalim prisotnim zamejskim 
rojakom (prof. Samu Pahorju, 
Vandi Srebotnjak in Oskarju Pav
letiču) za njihov pogumni boj v 
obrambo pravic Slovencev v Ita
liji. Z obvezo, da tudi na naši stra
ni meje ne bomo več mirno gle
dali novih posilstev nad našimi 
rojaki v zamejstvu. Pri tem je še 
spomnil, da "kot smo mi njim 
potrebni, so tudi oni nam, saj 
nam vračajo domovinsko dušo, 
ki smo jo pomalem že izgubili."

Evropska hiša, to je organi
zacija civilne družbe v Novi Go
rici, je predlagala, naj bi v tem 
mestu in v sosednji Gorici od 
1. do 3. oktobra letos priredili 
mednarodno konferenco z na
slovom Realnost in izzivi Evrop
ske unije. Potekala bo v po
membnem obdobju, ko bo sko
raj končan proces vključevanja 
Slovenije v evropsko povezavo 
in bo pogodba o pristopu Slo
venije v EU že pripravljena.

Pobudo Evropske hiše v Novi 
Gorici so sprejeli in jo podprli naj- 
pomembnejši organi EU, Slo

venije, pa tudi Mestni svet v No
vi Gorici. Omenjene mednarod
ne konference se bo predvido
ma udeležilo 80 politikov in stro
kovnjakov z raznih področij, ki 
se ukvarjajo s procesi oblikova
nja EU, od teh naj bi jih bilo 50 iz 
tujine. Predvidevajo udeležbo 
znanih osebnosti iz evropskega 
parlamenta, evropske komisije 
(vlade) in iz držav članic EU. 
Konferenca bo potekala pod 
pokroviteljstvom predsednika 
evropskega parlamenta in pred
sednikov Slovenije ter Italije.
— —  M.

OB PETDESETLETNICI SMRTI SKLADATELJA 
IN D U H O V N I K A

VEČERI Z VINKOM 
VODOPIVCEM

h i-iW

Vinko Vodopivec (levo) s skladateljem Lojzetom Bratužem

Krajevna skupnost v Krom
berku in Zveza kulturnih društev
v Novi Gorici sta prireditelja 
niza t.i. večerov z Vinkom Vodo
pivcem. Gre za koncerte raz
nih pevskih zborov, ki v mese
cu juniju potekajo vsako sobo
to ob 21. uri v spominskem par
ku Vinka Vodopivca pred cer
kvijo Marije Tolažnice v Krom
berku. Prvi koncert je bil v sobo
to, 1. t.m., zaključni pa bo 29. t.m. 
na grajskem dvorišču gradu v 
Kromberku. Ta koncert bo pri-

OBVESTILA

REGUSKI ODBOR Nove Slove
nije v Slovenski Istri vabi na sve
to mašo za domovino, ki bo v so
boto, 15.junija,ob 16.00vMa- 
rijini božjepotni cerkvi v Strunja
nu. Maši sledi srečanje, na kate
rem bosta spregovorila Rožana 
Špeh (predsednica RO NSi) in 
Ivan Mamič (poslanec DZ RS).

V SOBOTO, 15. junija, ob 20.30 
bo na Mirenskem Gradu v dvo
rani Gnidovčevega doma kon
cert Miren poje. Sodelujejo mi
renski pevski zbori: Chorus'97, 
župnijski zbor sv. Jurija in Mo
ški zbor Miren. Sodeluje tudi 
MPZ Pergula iz sv. Petra (Istra).

POSLANSKI VEČER v Vipavi. 
Državnozborski poslanec Ivan 
Mamič vabi na poslanski večer 
s predstavitvijo izseljenske orga
nizacije Slovenija v svetu. Tema 
večera je vračanje argentinskih 
Slovencev v matično domovino. 
Zakaj se ne vračajo? Kje država 
ni storila dovolj? Kaj lahko po
samezniki naredimo za vrnitev? 
Gostje večera bodo predsednik 
SVS Boštjan Kocmur s sodela
vci in Slovenci, ki so se že vrnili 
iz tujine. Poslanski večer bo po
tekal v avditoriju Škofijske gim
nazije Vipava (Goriška 29) v 
petek, 21. junija, ob 20. uri.
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redil Primorski akademski pev
ski zbor Vinko Vodopivec pod 
vodstvom Gregorja Klančiča.

Prireditve in slovesnosti v 
čast znanega, skromnega, zelo 
delavnega in priljubljenega 
duhovnika oziroma župnika 
ter skladatelja v Kromberku, 
Vinka Vodopivca, se bodo na
daljevale jeseni. Duhovnik in 
pisatelj Jožko Kragelj je o njem 
napisal knjigo, ki je izšla z zbir
ki Graditelji slovenskega doma, 
ki jo  izdaja Založba Ognjišče 
v Kopru. Jožko Kragelj pa spo
minske zapise o duhovniku in 
skladatelju Vinku Vodopivcu 
ob petdesetletnici njegove smr
ti objavlja tudi v Oznanilih, ki 
so glasilo župnij na območju 
Nove Gorice. V enem od svojih 
zapisov navaja ugotovitve iz 
diplomskih nalog o Vinku Vo
dopivcu in njegovem delu, "da 
je ustvaril 1.218 skladb, ki so 
znane, toda ogromno število 
skladb se je izgubilo in najbrž 
jih nikoli ne bodo našli". Jožko 
Kragelj je tudi zapisal, "da se 
je Vinko Vodopivec v obdobju, 
ko je fašizem uničil vse, kar je 
bilo slovenskega in je bila slo
venska pesem v javnosti pre
povedana, zavedal svoje dolž
nosti: ohraniti slovensko pe
sem v cerkvi". Iz goriške kve
sture so leta 1930 poročali pre
fektu: "V preteklosti kot sedaj 
je bil goreč pobudnik sloven
skega iredentizma in s svojo 
široko izobrazbo ter poklicnim 
delom vplival na slovenski ži
velj. Vodopivec je skladatelj 
slovenskih nabožnih pesmi in 
s tem podpira iredentistično 
borbo ter poživlja navezanost 
na slovenski jezik. Ta človek je 
zmožen opravljati uspešno pro
pagando proti našim ustano
vam in režimu".

  M.
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ITALIJANSKO PRAVO

SE O VARSTVU 
AVTORSKIH PRAVIC 
PRI RAČUNALNIŠKIH 

PROGRAMIH
DAM JAN HLEDE

O problemu varstva avtor
skih pravic na računalniških 
programih smo že imeli nekaj
krat priložnost pisati. Dogo
dek, ki daje povod današnjemu 
pisanju, je razsodba 3. kazen
ske sekcije kasacijskega sodi
šča št. 15.509 z dne 24. aprila 
2002. Predmet razprave je v tej 
zadevi bilo torej vprašanje ka
zenskega varstva avtorskih pra
vic software-ja, posredno pa 
tudi vprašanje razmerja med 
členom  171-bis zakona št. 
633/1941, ki predvideva ka
zenske določbe za primere kr
šitve računalniških avtorskih pra
vic, s splošnejšim civilnoprav
nim varstvom, ki ga predvide
va člen 2, št. 8 istega zakona.

Avtorskopravna zaščita je bi
la raztegnjena na računalniške 
programe že leta 1992, ko je 
zakon št. 518 vnesel v enotno 
besedilo zakona o avtorskih pra
vicah precej novosti v zvezi s 
tem. Že ta izbira pa je bila dele
žna precejšnjih kritik, saj je bila 
takrat v teku (in je še danes) raz
prava o tem, ali naj bi bili raču
nalniški programi podvrženi 
avtorskemu pravu ali pravu in
dustrijskih izumov. Del pravne 
doktrine zagovarja namreč tezo, 
daje softvvare konceptualno bli
žji pojmu industrijskega izuma, 
ki je podvržen normam o paten
tih, kot pa raznim tradicional
nim oblikam intelektualnega 
dela, ki jih ščiti avtorsko pravo.

Te pojmovne nejasnosti je 
izraz tudi konkretna zakonska 
zaščita, ki jo  je uvedel omenje
ni zakon 518 z leta 1992. Člen 
2 namreč določa, da so zašči
teni "na katerikoli način izraže
ni računalniški programi, pod 
pogojem, da so izvirni in da 
predstavljajo rezultat avtorske 
intelektualne stvaritve." Zakon
ska določba pa iz te zaščite iz
recno izključuje "ideje in nače
la, na katerih temelji katerikoli 
element programa". To pome
ni, da gre za zaščito forme, v 
kateri je računalniški program 
izražen, ne pa tudi za zaščito 
njegove idejne vsebine. To bi

pomenilo, da lahko ideje, pra
vila, načela, na katerih temelji 
program, uporabi tudi kdorkoli 
drug pod pogojem, da na nji
hovi podlagi uresniči "drugač
no obliko" računalniškega pro
grama. To bi bilo tudi v skladu 
s splošnim avtorskim pravom, 
ki ne ščiti informacije kot take, 
pač pa le obliko njenega izraza. 
Drugi avtorji kljub temu trdijo, 
da je zaščita računalniških pro
gramov širša, saj zadnja določ
ba omenjenega 2. člena pravi, 
da je zaščiten tudi "pripravljalni 
material, ki je bil potreben za 
načrtovanje programa". Šlo naj 
bi torej za zaščito, katere pred
met ni samo rezultat, ampak tu
di postopek njegove realizacije.

Vse to pa se še zmeraj nana
ša le na civilnopravno raven za
ščite, ki za primer kršitve pred
videva posledice civilnopravne 
narave (odškodnina itd.).

V kakšnih primerih pa krši
tev pomeni tudi kaznivo deja
nje, ki je sankcionirano v skla
du s členom 171-bis zakona št. 
633/1941 ? Ta člen med drugim 
predvideva kot kaznivo dejanje 
zlorabno dupliciranje računal
niških programov, ki je izvede
no z dobičkonosnim namenom 
in je sankcionirano z zaporom 
od enega do treh let in z denar
no globo. Interpretacijski spor 
se v tem primeru vrti okrog poj
ma "duplikat", ki naj bi bil rigo- 
roznejši od podobnega pojma 
"reprodukcija", saj bi po prevla
dujočem tolmačenju pomenil, 
da je kazensko sankcionirana 
sama identična kopija progra
mov, ne pa tudi na katerikoli na
čin prirejen kopirani proizvod. 
Ravno o tej drugi varianti je raz
pravljalo sedaj kasacijsko sodi
šče, ki je potrdilo tezo prizivne
ga sodišča, češ da je v tem pri
meru šlo za "delno duplikacijo, 
ki je kazensko sankcionirana, 
če je duplicirani del funkcio
nalno avtonomen." Verjetno je 
ta interpretacija pravilna, saj teži 
po vsebinskem razumevanju 
zaščite, o kateri je govor, kljub 
zakonski dvoumnosti, ki izvira 
iz omenjenih razlogov.

V BANCI Dl  CIVIDALE - KMEČKI BANKI V GORICI

SPREJEM EKIPE GOVOLLEYA
Da je športni uspeh zelo do

bro reklamno sredstvo za spon
zorja, smo se lahko prepričali 
tudi na sprejemu deklet Govolle- 
ja v Banci di Cividale-Kmečka 
banka v Gorici. Vodstvo banke 
(v letošnji sezoni je bila kospon- 
zor Govolleja) se je namreč že
lelo zahvaliti igralkam in dru
štvenemu kadru za uspešno pr
venstvo in napredovanje v B/1 
ligo. Cilji društva pa so še bolj 
ambiciozni, kot je naglasil Ivan 
Plesničar. A liga ni nedosegljiva, 
potrebna pa je sinergija z ostali
mi odbojkarskimi sredinami, se
veda ob neprecenljivi pomoči 
sponzorjev. Sam predsednik če- 
dajske banke Pelizzo je podčrtal, 
kako je lahko združevanje moči 
porok za vse večjo uspešnost. To 
velja na športnem področju, kar 
potrjuje združitev Vala in Olym-

pie, drži pa tudi za gospodarske 
pobude. Spojitev Bance di Civi- 
dale in Kmečke banke v edini 
bančni zavod v F-Jk, ki ima še 
svoj center odločanja v deželi, 
teži namreč k uveljavljanju 
krajevnih stvarnosti. Zato je na
dvse razumljiva finančna po
moč odbojkarskemu društvu, ki 
spada v vrh krajevnega športa. 
Srečanje je uvedel predsednik 
Govolleya Grinovero. Sponzorja 
sta predstavljala še dr. K. Deve
tak in dr. D. Marvin. Tudi pred
sednik Pokrajine in Olimpijske
ga komiteja Brandolin je podčr
tal uspešnost goriškega športne
ga gibanja in skupnih projektov. 
Zahvalil se je vodstvu banke za 
pozornost z upanjem, da bi se 
sodelovanje nadaljevalo tudi v 
prihodnosti.

‘ - . v . '  :

JU NI JS K I  POSEGI  V O LJČ NI KU

NEVARNOST NAPADA 
OLJČNEGA MOLJA

V naših krajih v teh dneh 
cvetijo oljke. Kot je znano, so 
oljke vetronosne rastline, kar 
pomeni, da se oljka tem bolje 
oplodi, čim bolj je vreme suho 
in vetrovno. V novih nasadih 
sploh priporočajo na določeno 
število dreves glavne sorte po
saditi po eno drevo toskanske 
sorte pendolino, ki velja za zelo 
dobro opraševalko. V tem času 
bomo v oljčniku poskrbeli za 
dodatno dognojevanje z du
šičnimi gnojili, še zlasti če po
zimi ali v zgodnji pomladi ni
smo prim erno poskrbeli za 
gnojenje oljčnega nasada. Ne
kateri priporočajo listno gno
jenje, češ da na ta način rastli
ne prej dobijo potrebne hranlji
ve snovi, da se oplojeni cveto
vi začnejo čim bolje razvijati.
Pri listnem gnojenju lahko upo
rabimo že pripravljena tekoča 
gnojila, ki jih dobimo v prodaji 
pod raznimi blagovnimi znam
kami. Zlasti so priporočljiva ti
sta, ki vsebujejo tudi nekaj bo
ra. Lahko pa tudi uporabljamo 
navadno čisto dušično gnojilo, 
kot je urea v razmerju od 100 
do maksimum 150 gramov na 
100 litrov vode. Spet drugi me
nijo, da je bolj priporočljivo 
gnojenje pri tleh, ker se na ta 
način posredno tudi bolje raz
vije koreninski sistem, kar je na 
splošno za oljko zelo primer
no in koristno, tudi da bolje iz
korišča vlago v tleh v primeru 
sušnega vremena. V primeru 
dreves, ki so stara pet ali več 
let, bomo raztrosili okrog kro
šnje od 200 do 400 gramov 
dušičnega umetnega gnojila.
Količina je odvisna od veliko
sti in bujnosti drevesa. V se
danjem času bomo tudi dreve
som, zlasti starejšim odstranili

*  m

^  V V
Plodiči, ki jih je prizadel oljčni 

molj. Vidna je ličinka.

vse bohotivke in koreninske 
poganjke, ki bi odvzemali moč 
rastlini.

V oljčnem nasadu pa bomo 
v sedanjem času tudi opazovali 
možen napad t.i. oljčnega mo
lja. Ta škodljivec ima tri gene
racije. Prva generacija napada 
cvetove. Proti tej generaciji na
vadno ne ukrepamo. Samice 
druge generacije nato zalegajo 
jajčeca v komaj zasnovane plo- 
diče. Najraje izležejo jajčeca v 
male oljke, ko še ne dosegajo 
velikosti poprovega zrna. Prav

ta druga generacija je lahko še 
najbolj nevarna, ker poškodo
vani p lodiči nato odpadejo. 
Tretja genracija se izleže iz 
plodičev in ker imajo oljčni 
molji veliko naravnih sovražni
kov, zime ne preživi visok od
stotek tega molja. Vsekakor pa 
ta tretja generacija preživi je
sen in zimo na samih listih in 
mladih poganjkih. V tem času 
pa je škoda minimalna in zato 
sploh ne ukrepamo. Poseg je 
torej potreben le v primeru 
hujšega napada oljčnega mo
lja v času, ko se začenjajo plo
diči razvijati. Razumljivo je, da 
ni vsako leto napad oljčnega 
molja enako nevaren. Prav za
to je treba v času cvetenja opa
zovati nasad in ugotavljati ali 
med cvetovi opazimo nekak
šno razpredeno pajčevino, ki 
je posreden znak prisotnosti 
oljčnega molja. Na Tržaškem 
sicer spremlja prelet oljčnega 
molja posebna opazovalna 
služba, ki deluje v okviru po
krajinskega urada za zdravje 
rastlin in ki pri zbiranju podat

kov upošteva odstotek moljev, 
ki jih ujamejo s posebnimi fe
romonskimi vabami. Na osno
vi gostote ulova nato sveto
valna služba priporoča škrop
ljenje. V primeru, da odstotek 
ne presega praga škodljivosti, 
bomo ta poseg opustili. V boju 
proti oljčnemu molju se zelo 
uspešno lahko uporablja bio
loški pripravek, ki deluje na os
novi tako imenovanega bacil- 
lus thuringiensis. Gre za glivo, 
ki napade prebavni sistem ne
katerih vrst žuželk, tako da se 
slednje ne morejo prehranjeva
ti in zato propadejo. Možna pa 
je tudi raba nekaterih škropil, 
ki delujejo na osnovi dimetoa- 
ta. Vendar to niso selektivna 
sredstva in vsevprek uničujejo 
žuželke, se pravi tudi tiste ko
ristne, ki bi bile prisotne v oljč
niku med samim posegom.

35.000 OGROŽENIH  
VRST

Ob svetovnem letu gora, ko 
naj bi cela vrsta mednarodnih 
in državnih institucij po svetu 
skrbelo za ohranitev poselje
nosti gorskih področij, a tudi 
za ohranitev približno 35.000 
živalskih in rastlinskih vrst, ki 
jih spremembe klime in člove
ški posegi ogrožajo. Seveda 
seznami, ki jih vodi mednarod
na vvashingtonska konvencija 
za zaščito ogroženih živih bi
tij, upošteva globalno stanje, 
goratih področij v Aziji, se pra
vi celotno himalajsko pogorje 
s Tibetom vred, Kavkaz, alp
ski lok, Apenine in druga go
rovja v Evropi, afriške planine 
in sam Kilimandžaro ter Skal
no gorovje in Ande. Med og
roženimi vrstami so tudi živa
li, ki so tudi dragocene z go
spodarskega vidika. Gre npr. 
za vigogno in gvanako, ki spa
data k rodu lam in ju plenijo 
zaradi dragocene volne.

SLOVENIJA

NA ZASEDANJU V NO VI  GORICI V C EP O VA N U

PROTI ODLAGALIŠČU 
RADIOAKTIVNIH ODPADKOV 

NA GORIŠKEM
Agencija za radioaktivne 

odpadke v Sloveniji je s široko 
informativno in pojasnjevalno 
kampanjo začela iskati loka
cije, kjer bi poskrbeli za hram
bo radioaktivnih odpadkov, da 
le-ti ne bi ogrožali okolja in lju
di. Omenjeni odpadki nasta
jajo predvsem pri delovanju je
drske elektrarne v Krškem, pa 
tudi v industriji, medicini in pri 
raznih raziskavah. Veliko je niz
ko, srednje in visoko radioak
tivnih odpadkov. Po ugotovi
tvah in spoznanjih omenjene 
Agencije bi morali najprej po
skrbeti za nizko in srednje ra
dioaktivne odpadke. Le-ti po 
tristo letih postanejo nenevar
ni oz. njihova radioaktivnost po
stane primerljiva z naravnim o- 
koljem. Za ta čas pa jih je tre
ba varno odložiti, to je izolirati 
od okolja in živih bitij. To je 
mogoče doseči tako, da ome
njene odpadke obdamo z umet
nimi in naravnimi pregradami. 
Pravilna zasnova odlagališča, ki 
bi jo zagotovili z umetnimi pre
gradami, bi onemogočila širje
nje radioaktivnih snovi iz odpad

kov v okolje. Izbira primerne lo
kacije, ki bi služila kot naravna 
pregrada, pa bi dodatno pre
prečila stik vode z odpadki. A- 
gencija za radioaktivne odpad
ke je pripravila karto možnih ob
močij za iskanje lokacije za od
lagališče za celotno državo. Kar
ta je izdelana na osnovi geolo
ških lastnosti, ki zagotavljajo za 
odlaganje varno naravno okolje, 
namreč za vodo slabo prepu
stne kamnine. Po zagotovilu stro
kovnjakov se ne bodo spremi
njale v naslednjih nekaj sto le
tih, torej v obdobju, v katerem 
je radioaktivne odpadke treba 
izolirati od okolja in ljudi. Svet
nice in svetnike mestne obči
ne Nova Gorica je s podrobno
stmi iskanja lokacije za odlaga
lišče radioaktivnih odpadkov, 
na zasedanju, 5. t.m., prepriče
vala Margareta Jeraj-Kunc, pred
stavnica Agencije za radioaktiv
ne odpadke. Pri tem je pove
dala, da bi bilo območje, kjer bi 
se odločili za zgraditev oz. ure
ditev odlagališča deležno veli
kih državnih naložb za zgradi
tev potrebnih infrastrukturnih

objektov. Vznemirja in čudi to, 
da je Agencija za radioaktivne 
odpadke med možnimi loka
cijami odlagališča predvidela 
tudi območji v Vipavski dolini in 
na Trnovsko-banjški planoti. 
Svetniki so v razpravi opozorili, 
da Vipavska dolina spričo narav
nih danosti, razvitega kmetij
stva in velike poseljenosti zago
tovo ni primerno območje za 
odlagališče radioaktivnih odpad
kov. Povsem neustrezna je tudi 
Trnovsko-banjška planota, saj so 
tam viri vode za preskrbo porab
nikov v Novi Gorici, Gorici in 
drugod na Goriškem. Ti vodni 
viri bi ob morebitnem stiku z ra
dioaktivnimi snovmi, kar bi se 
lahko zgodilo, povzročili ka
tastrofo velikih razsežnosti, ki 
se je zdaj najbrž ne moremo 
dovolj predstavljati. Odklonil
no stališče zoper možno loka
cijo odlagališča radioaktivnih 
odpadkov kje v Vipavski dolini 
ali na Trnovsko-banjški planoti 
je že pred sejo mestnega sveta 
sprejel tudi njegov Odbor za 
zdravstvo in socialno varstvo.
———  M.

TOVARNA 
POHIŠTVA SPET 

OBRATUJE

Tovarna pohištva v Čepo- 
vanu, ki je zaradi izgube in 
slabega gospodarjenja bila 
dalj časa zaprta, spet obra
tu je. Objekte in p rem ično 
premoženje je odkupilo za
sebno podjetje Gonzaga-Pro 
iz Nove Gorice, ki izdeluje 
pohištvo in opremo za urade, 
otroške vrtce, šole in za knjiž
nice. Pri tem uspešno sodelu
je z italijansko družbo Gon- 
zagarredi v Mantovi.

V obnovljeni proizvodnji so 
zaposlili 22 delavcev, v prejšnji 
tovarni pa jih je delalo okrog 
50. Lastniki pa bodo zaposle
nost postopno lahko poveča
li. Možnosti za to so ugodne, 
saj gre za uspešno gospodar
sko družbo, ki bo letos us
tvarila okrog 450 milijonov to
larjev prihodka.

O  pom em bnosti tovarne v 
Čepovanu za ce lo tno Trnov- 
sko-ban jško p lan o to  sta na 
slovesnosti ob njeni otvoritv i 
govorila  tud i župan Mestne 
občine Nova G orica Č rtom ir 
Špacapan in predsednik Go
spodarske zborn ice Slovenije 
Jožko Čuk.

' M.
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S V E T O V N O  N O G O M E T N O  PRVENSTVO

SLOVENIJA: ZARADI MUHAVOSTI 
OB PRVENSTVO IN UGLED

ANDREJ CERNIC

Svetovno prvenstvo v nogo- 
meru se počasi preveša v drugi 
del, ko bo vsaka tekma odloča
la o "preživetju" posameznih 
ekip. Od 32 reprezentanc, ki so 
se uvrstile na svetovno prven
stvo, jih bo v tekmovanju osta
lo le 16. Številna moštva, ki so 
se na svetovnem prvenstvu 
predstavila v vlogi favoritov, so 
se za dosego drugega mesta v 
predtekmovalni skupini, ki še o- 
mogoča napredovanje v drugi 
del, morala potegovati celo v 
zadnji tekmi predtekmovanja, 
potem ko so si v prejšnjih tek
mah same zapravile možnost 
"mirnejšega bivanja" na Daljnem 
vzhodu. Tekme zadnjega kola 
predtekmovanja so na sporedu 
vse do petka, 14. junija, in do 
takrat bo seveda že vse znano, 
kdo se bo lahko še naprej veselil 
in kdo bo moral potrto kupovati 
povratne letalske karte.

Medtem pa so si pred začet
kom zadnjega kroga predtek
movanja bolj in manj priznani 
strokovnjaki po celem svetu be
lili glave s tem, kdo in kako bo v 
prihodnjih dneh krojil najpo
membnejše športno tekmova
nje na svetu. V teh razmišljanjih 
je veliko negotovosti in napove
dovanja in bolj malo gotovosti.

Slovenski harakiri
Ena izmed gotovosti na tem 

SP-ju je predčasna izločitev slo
venske izbrane vrste s tekmo
vanja. Med reprezentacami, o 
katerih se je v drugem kolu pred
tekmovanja najbolj govorilo, je

a vsekakor tudi slovenska. K 
temu žal niso prispevali rezul
tati, ki so bili precej skromni, 
marveč spor v slačilnici med pr
vim zvezdnikom ekipe Zlatkom 
Zahovičem in selektorjem Sreč
kom Katancem po prvi tekmi s 
Spanci. Povod za oster razdor 
v slovenskem taboru je bila Za
hovičeva zamenjava z Miletom 
Ačimovičem sredi drugega pol
časa. Ta poteza Srečka Katan
ca je bila le kaplja čez rob že 
tako načetega odnosa med pr
vo violino slovenskega nogo
meta in selektorjem. Posledice 
vsega tega bo mogoče dalj časa 
občutiti. Zelo verjetno je, da se 
Je s tem sporom dokončno sk
lenila slovenska nogometna 
2godba o uspehu.

Kronološko gledano, so se 
Polemike in ostri napadi v slo
venskem taboru kot jara kača

vlekli kar nekaj dni. Najprej so 
iz virov blizu reprezentance pri
curljale na dan zelo splošne in 
nepotrjene novice o nesporazu
mu, do katerega naj bi prišlo 
med Zahovičem in Katancem 
po tekmi s Španijo. Ko so v No
gometni zvezi Slovenije sprevi
deli, da spora ni mogoče prikri
ti, so priredili tiskovno konfe
renco, na kateri je slovenski se
lektor pojasnil svoj pogled na 
sporne trenutke po Zahovičevi 
zamenjavi. Sam je zatrdil, da je 
želel stvari pogoltniti, a se po 
njegovem mnenju tega ni dalo. 
Kritiziral je današnji nogomet, 
češ da imajo igralci svoje novi
narje, in potem začel pojasnje
vati, kaj se je v slačilnici prav
zaprav zgodilo. Na dan so tako 
prišle žalitve, pisane zgodbice 
o razlikovanjih med Ljubljanča
ni in Štajerci ter o denarni vred
nosti Šmarne gore. Zahovič se 
je na Katančevo verzijo odzval 
v intervjuju, v katerem je po
novno pojasnil svoje nezado
voljstvo s trenerjem. Dejal je, da 
ga je Katanec omalovaževal in 
da ni spoštoval ne njega ne soi
gralcev. Poleg tega je kritiziral 
Nogometno zvezo, češ da je 
tako vodena, da daje možnost 
samo eni izmed dveh sprtih 
strani, da se na tiskovni konfe
renci zjoče pred kamerami.

Slovenska krovna nogomet
na organizacija je spor skušala 
rešiti kar nekaj dni in pri tem 
ravnala nekoliko protislovno. 
Najprej je namreč zveza v so
zvočju z nogometaši in trener
jem odločila, da bo Zahovič za
radi športnih interesov sloven
ske reprezentance ostal v Kore
ji. Med tem je Katanec tudi izja
vil, da bo po sklepu SP-ja zapu
stil selektorsko mesto. Dan po 
tem pa je prišlo do nasprotne 
odločitve. Nogometna zveza je 
namreč štiriindvajset ur po Ka
tančevi konferenci odločila, da 
bo slovenskega zvezdnika "od
slovila". Afera je na reprezen
tante delovala zelo negativno, 
moreče.

To je bilo nadvse očitno na 
sobotni, drugi tekmi slovenske 
reprezentance na tem SP-ju. 
Varovanci selektorja Katanca 
so se srečali z južnoafriško re
prezentanco. V začetni postavi 
je muhastega Zahoviča zame
njal Ačimovič, v napadu pa je v 
prvi enajsterici namesto Oster
ca tekmo začel Sebastijan Ci- 
merotič, ki je bil proti Španiji

najprepričljivejši med Slovenci. 
Do spremembe je prišlo tudi v 
obrambni vrsti, v kateri je po
škodovanega Marinka Galiča 
zamenjal Muamir Vugdalič. Na
petosti zaradi prej opisanih do
godkov so se jasno odražale v 
igri slovenskih fantov. Uprizo
rili so eno svojih slabših pred
stav, odkar jih vodi Srečko Ka
tanec. V slovenski izbrani vrsti 
smo pogrešali zbranost in ob
časno celo voljo do igre in naj
manjšo mero motiviranosti. Že 
v četrti minuti igre so Južnoa
fričani prešli v vodstvo po napa
ki obrambe. Vseskozi so bili Slo
venci v podrejeni vlogi. Na
sprotniki so nadvladovali v vseh 
elementih igre. Vezna vrsta in 
napad sta bila ponovno ne
uspešni v grajenju igre. Cime- 
rotič, ki je v prvi tekmi sam spra
vil v škripce špansko obrambo, 
je bil na drugi tekmi nerazpo
ložen. Na splošno je bil napad 
neorganiziran, večkrat se akcije 
slovenskih nogometašev sploh 
niso zaključevale s strelom na 
vrata, ampak že veliko prej, ko 
so Južnoafričani uspešno pre
stregli slovenske žoge. Strnje
nost enajsterice, ki je odlikova
la slovenski prvi polčas proti 
Špancem, je bila na drugi tek
mi le lep spomin in neuresničlji
ve sanje. Obramba je bila na 
psu: poznala se je odsotnost 
Marinka Galiča, zelo očitno pa 
je bilo tudi splošno malodušje, 
ki je zajelo vso ekipo. V prvem 
polčasu je nekaj več pokazal le 
Džoni Novak na desnem krilu. 
Od tam so štartali redki sloven
ski napadi. Slovenija v prvem 
polčasu ni nikoli resno zaposli
la južnoafriškega vratarja, še 
manj, sploh ni nikoli streljala na 
nasprotnikova vrata. Kljub te
mu da bi morali slovenski repre
zentanti prevzeti pobudo v svo
je roke, so pasivno čakali na 
svoji polovici igrišča. Pokazali 
so omejenost v situacijah, ko 
morajo sami iskati pot do zma
ge in ni dovolj, da doseženi 
rezultat branijo. Poleg vsega 
tega je treba ponovno podčr
tati napetost, ki je v ekipi prev
ladovala zaradi afere Zahovič -  
Katanec. Zaradi ugovarjanja 
sodniku sta bila opomnjena 
kapetan Aleš Ceh in vezni igra
lec Miran Pavlin. Že v prvem 
polčasu je bil iz istega razloga 
izključen tudi selektor Srečko 
Katanec. V dvajseti minuti dru
gega polčasa so Južnoafričani

zadeli prečko, komaj na polo
vici drugega polčasa pa je Na
stja Čeh prvič zaposlil vratarja 
nasprotne ekipe. Slovenija je, 
skratka, prikazala zelo bledo 
predstavo v najpomembnej
šem trenutku: k temu je seve
da najbolj "pripomogel" oster 
spor v ekipi. Slovenije tako pra
vzaprav nista izločili Španija in 
Južna Afrika. Slovenija se je z 
neverjetnim harakirijem izloči
la sama.

Francozi domov
Medtem ko bo v petek, 14. 

junija, že jasno, kdo ostaja v 
Južni Koreji in na Japonskem, 
je po sklepu drugega kroga pred
tekmovanja situacija še zelo 
nejasna. Razen Brazilije in Špa
nije si še nobena reprezentan
ca ni zagotovila napredovanja. 
Favoriti pričakovanj svojih na
vijačev pogosto niso upravičili.

Največje razočaranje prven
stva predstavljajo seveda Fran
cozi. Potem ko so potegnili kraj
ši konec na uvodni tekmi proti 
Senegalu, si svetovni prvaki ni- 

; so več opomogli. Na drugi tek
mi proti Urugvaju so pokazali 
dokaj povprečno igro in v ne
zanimivih devetdesetih minu
tah brez golov remizirali proti 
Recobi in soigralcem. Zadnjo 
tekmo so morali varovanci tre
nerja Lemerrea proti Dancem 
odigrati na vse ali nič. Zmagati 
bi morali z dvema zadetkoma 
razlike. Prvič je na igrišče sto
pil zvezdnik Židane, ki pa soi
gralcem ni bil v zelo veliko opo
ro, ker ni še popolnoma okre
val od poškodbe. Les Blues so 
ponovno odpovedali, potegnili 
krajši konec tudi proti varovan
cem trenerja Olsna in se tako 
nepričakovano po samih treh 
tekmah poslovili od SP-ja. Pri 
Francozih je najbolj negativno 
izstopala neučinkovitost napa
da. Le-ta je bil glavna francoska 
hiba že na SP-ju leta 1998. Ta
krat so vlogo bomberjev izme
nično prevzeli vezni igralci (Zi
dane, Petit, Djorkaeff) in branil
ci (Blanc, Thuram). Letos so se 
Francozi predstavili z izredno 
prodornim napadalnim dvoj
čkom Henry - Trezeguet, ki bi 
moral zagotoviti obilico golov 
in lepe igre. V treh tekmah pa 
Francozi niso dosegli niti ene
ga zadetka. Od vseh ekip, ki so 
se na SP uvrstile, so Francozi 
poleg Saudske Arabije, najslab
še ekipe letos, edina reprezen
tanca, ki ni dosegla zadetka.

Naj ob tem spomnim, da v tre
nutku, ko članek nastaja, je 
Saudska Arabija odigrala le dve 
tekmi. V primeru, da bi Arabci 
v zadnji tekmi proti Ircem do
segli gol, bi bili Francozi edina 
reprezentanca, ki ji ni uspelo 
zatresti nasprotnikove mreže. 
"Neplodnost" francoskih napa
dalcev je celo ustvarila prece- 
dens v zgodovini SP-jev. Doslej 
se še noben svetovni prvak ni 
poslovil od najpomembnejšega 
nogometnega tekmovanja, ne 
da bi dosegel vsaj enega za
detka. Francozi bodo v kratkem 
verjetno korenito prenovili eki
po. Francoska nogometna zve
za bo verjetno najprej odstreli
la trenerja, prenova ekipe pa bo 
šla v smeri postopne pomladi
tve z vključitvijo mladih, ki na
stopajo v reprezentanci pod 
enaindvajsetim letom. V Južno 
Korejo in na Japonsko so Fran
cozi namreč odpeljali samo e- 
nega predstavnika mlajše gene
racije, obetavnega Cisseja, ki se 
je na zadnji tekmi proti Dan
cem v francoskem napadu edi
ni resnično izkazal.

Odločilno z Mehiko...
Pred tretjo tekmo svoje re

prezentance je zadrževal dih 
tudi ves Apeninski polotok. Tra- 
pattonijevi varovanci so "zadnji 
napor" predtekmovalnega kro
ga opravili v četrtek. Zanje je 
prišla v poštev le zmaga. Pred 
tekmo z Mehiko so namreč Ita
lijani nerodno in nepričakova
no izgubili proti Hrvatom. Rde- 
če-beli so po uvodnem porazu 
proti "rojakom Speedyja Gonza
lesa "v  očeh javnosti izpadli kot 
utrujena in nemotivirana ekipa 
"starčkov", v kateri sta senato
rja Prosinečki in Šuker le sim
bola največjega presenečenja 
svetovnega prvenstva v Franciji 
in nič več. Trener Jozič je pred 
tekmo z Italijani reprezentanco 
močno spremenil. Odločitve 
hrvaškega selektorja so se na 
koncu izkazale kot upravičene, 
saj so Hrvati igrali kot prerojeni 
in premagali Vierija in soigral
ce z dve proti ena. Trapattoni

je ponovno predstavil obramb
no ekipo s štirimi branilci, štiri
mi veznimi igralci, Tottijem kot 
"polšpico" in Vierijem edinim 
pravim napadalcem. Posledice 
take postavitve so bile takoj o- 
čitne: obramba Hrvaške je nam
reč trdnejša od ekvadorske. 
Vieri je bil ves prvi polčas osam
ljen v napadu in ni imel nobe- 

| ne možnosti, da bi resneje og
rozil hrvaškega vratarja. Poseb
no pozornost so Jozičevi varo
vanci posvetili Tottiju, ki je le 
redko prišel do žoge. Da je lah
ko organiziral italijanski napad, 
je moral Romin kapetan večkrat 
po usnje na sredino igrišča, ker 
so Hrvati onemogočili vse po
vezave med veznimi igralci in 
napadalci. Med Jozičevimi va
rovanci je posebno izstopal 
Niko Kovač, ki je bil vezni člen 
na sredini igrišča in je dejansko 
ustvarjal igro belo-rdečih. Ita
lijanska obramba je v prvem 
polčasu izgubila Nesto, a je pod 
vodstvom Cannavara dobro 
zadrževala napade Boksiča in 
Rapajiča. V drugem polčasu se 
je slika tekme popolnoma spre
menila. Italijani so začeli zelo 
napadalno in že v prvih minu
tah dosegli gol z Vierijem, ki ga 
je sodnik razveljavil. Tekma je 
bila kljub temu zelo izenačena, 
saj so tudi Hrvati nadaljevali z 
napadalno igro. Vieri se je, kot 
Totti, pomaknil nekoliko nazaj, 
da bi lahko dobil več "uporab
nih" žog. V drugem polčasu je 
nekoliko zaživela tudi italijan
ska vezna vrsta. Boljša igra je 
Italijane pripeljala v vodstvo z 
lepim zadetkom Vierija. S tem 
pa so se preobrati komaj zače
li: Italijani so namreč na polovi
ci drugega polčasa nekaj minut 
popolnoma "odklopili" in igrali 
kot najnaivnejša novinka na SP- 
ju. V treh minutah so si Hrvati 
priigrali tri stoodstotne prilož
nosti: dvakrat so bili uspešni, 
premagali vratarja Buffona in 
obrnili izid v svojo korist. Za 
prejete zadetke nosi delno od
govornost branilec Materazzi, 
ki je zamenjal poškodovanega 
Nesto. Svojo neizkušenost na 
mednarodnih tekmah je plačal 
z nekaj naivnimi napakami, ki 
so Hrvatom pomagali na poti 
do zmage. Italijani so se sicer 
po tekmi upravičeno pritoževali 
nad napakami glavnega in stran
skih sodnikov (slednji so razve
ljavili dva veljavna zadetka), 
kljub temu pa se je po tekmi 
med navijači in nogometnimi 
strokovnjaki že govorilo o novi 
katastrofi italijanskega nogo
meta v primeru predčasne iz
ključitve s SP-ja.
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1. ZENSKA D IV IZ IJA  GOVOLLEYA

gom, zaradi organizacijskih te
žav, kar dobro izkazale. Predv
sem volja do igre in do druženja 
sta bili sili, ki sta jih vodili naprej.

Trener Pavel Spazzapan je 
po zadnji tekmi izrazil zadovolj
stvo z dekleti, saj so na tekmah 
pokazale vedno najboljše. Se
zono bi lahko zaključile višje na 
lestvici, a veliko tekem so igra
le v okrnjeni postavi, ker so bile 
punce ob sobotah velikokrat de
lovno zasedene in zato je bilo 
treba večkrat prilagoditi šesto- 
rico. Želja po zmagi pa je bila 
vedno tako velika, da so se tudi 
kljub težavam dobro izkazale.

Po zaključenem prvenstvu 
želim dekletom lepe poletne 
počitnice, trenerju Pavlu pa, kije 
letos že začel priprave z moško 
C ligo skupaj z trenerjem Za- 
mojem, želim dobro delo in ve
liko uspeha v novi sezoni.
—    kd

ŠPORTNO ZDRUZENJE O LYM PIA V G O R IC I

LEPA ZAKLJUČNA PRIREDITEV

V telovadnici ŠZ Olympia v 
Gorici je ob koncu redne vadbe
ne sezone 1. t.m. potekala za
ključna prireditev društva. Pro
gram je otvoril predsednik Ivo 
Špacapan, ki je poudaril važnost 
dela z najmlajšimi, v primeru 
Olympie s predšolskimi otroki, 
ritmičarkami, orodnimi telovad
ci in malimi odbojkarji. Dejal je, 
daje le-tem treba nameniti čim- 
boljšo pozornost in temeljno 
podlago, da društvo v prihodno
sti pride do tako uspešnih (oz. 
še boljših) rezultatov, kot jih je 
Olympia letos dosegla na odboj
karskih igriščih. Špacapan je po
zdravil še goste iz Nove Gorice, 
ponoven dokaz sodelovanja z 
društvi onstran meje. Po urad
nem delu so se občinstvu pred
stavili prav vsi pripadniki šport

nega društva. V enournem pro
gramu, ki je obsegal kar 18 točk, 
se je pred nabito polno dvorano 
zvrstilo več kot 60 telovadcev.

Nastop so začeli najmlajši - 
skupina Gymplay, ki so pod vod
stvom trenerke Damijane pri
pravili prikaz akrobatskih ter pol- 
akrobatskih elementov. Trener
ka Mija je ritmičarke pripravila s 
tremi skupinskimi sestavami (va
ja s trakovi, z obroči in z žoga
mi). Občinstvo jih je pogosto na
gradilo z zasluženim aplavzom.

Sledil je nastop orodnih telo
vadcev. Pod vodstvom trenerja 
Tomaža so prikazali prvine na 
švedski omari ter na kanvvasu in 
pa serijo akrobatskih elementov 
(parter). Sledil je še prikaz dela 
sekcije minivolley (trenerka Va
nja) in pa deklet plesne skupine

Hip Hop. Gosta akademije sta 
bili skupina mažoretk Hit iz No
ve Gorice ter skupina Shovv 
Dance D.D. KŠD Briški grič iz 
Števerjana, katerih trud je publi
ka nagradila z burnim ploska
njem. Večer se je končal z dru
žabnostjo pozno v noč.

Ob koncu naj gre zahvala 
vsem, ki so pripeljali društvo do 
uspešnega zaključka: otrokom, 
staršem, trenerjem, odborni
kom in vsem, ki so kakorkoli pri
skočili na pomoč v sezoni. Po
sebna hvala radijski postaji Go- 
rizia 1, ki je poleg glasbeno-teh
nične pomoči za zaključno pri
reditev pripravila v mesecu maju 
oddajo, v kateri je Špacapan pre
dstavil delovanje društva. Tako je 
na akademijo privabila res ve
liko Goričanov, ki morda niso 
niti vedeli, da v Gorici obstaja 
in že 40 let deluje slovensko 
športno združenje Olympia.

USPEŠNO K O N Č A N A  SEZONA

Kot večina atletov so tudi 
dekleta 1. ženske divizije Govolle- 
ya za letošnjo sezono zakjučile 
s treningi in si zaslužile počitek.

. Igrale so: Erika Sfiligoi, Mo- 
n,Ca Carrara, Elena Benedetti,

Tiziana Severi, Sara Longo, Chia- 
ra Seculin, Mateja, Vanja in Ka
rolina Cernic, Martina Cumin in 
Kristina Corsi. Sezono so zak
ljučile na sredini lestvice. Dekle
ta so se z enotedenskim trenin
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OTROCI PRED POLETJEM

V G O R I Š K E M  K U L T U R N EM  D O M U V K U L T U R N EM  D O M U  V S O V O D N J A H Z A K L J U Č N A  PRIREDITEV VRTCA IZ UL. BROLO

STRAHOVI IN ZIVALICE 
UČENCEV IZ ROMJANA

CICIKLUB PREDSTAVIL 
"SLADKO" PRAVLJICO

MALČKI SO PLESALI, 
RECITIRALI IN PELI

Velika dvorana goriškega 
Kulturnega doma je bila v četr
tek, 30. maja, zvečer živahno 
prizorišče zaključne prireditve 
šolarjev, ki obiskujejo osnovno 
šolo v Romjanu. Starše in prija
telje so povabili na predstavo, 
v kateri je bil zaobjet prikaz 
celoletnega uspešnega poteka 
vzgojno-izobraževalne ponud
be njihove šole. Poleg redne
ga šolskega dela so namreč 
učenci s pomočjo delavne in 
priljubljene animatorke Vesne 
Tomšič odkrivali lepoto sloven
skega jezika v jezikovni delav
nici, skrivnostni odrski svet pa 
v gledališki. To, kar so spozna
li in se priučili v teh ustvarjal
nih urah ter kar so videli v igri
cah Polžkovega abonmaja in 
vse, kar sta jim  lepega ponudi
la branje knjig in priprava na 
Bralno olimpiado, so skušali 
pod Vesninin vodstvom strniti 
v zaokroženo, izvirno gledali
ško predstavo. Vključevala je 
namreč poleg govorjene bese
de oz. igralske plati tudi never
balno gledališko izražanje, ki je 
z gibi, kretnjami, v sodobnem 
slogu spregovorila gledalcem. 
Vesna je učence prepustila, da 
so tudi sami, po lastnih vzgi
bih ustvarjali in to tudi lepo pri
kazali. Tako so se ob primerni 
glasbeni podlagi zvrstili prvo
šolčki, ki so z ročnimi svetilka
mi in z maskami na obrazkih 
pripovedovali o čukih, ki pono
či ne spijo, saj je noč čas zabav
nih vragolij. Kako je Mihec pa
sel kravo, so z velikimi lepenka- 
stimi risbicami duhovito in iz
najdljivo ponazorili drugo-in 
tretješolci. Učenci četrtega in 
petega razreda pa so s scenski

mi oz. kostumskimi pritiklina
mi, ki so jim  dali najrazličnejše 
oblike, razgibano, nekateri vid
no teatralično, pripovedovali z 
verzi A. Rozmana Roze, kako 
hudo je, ko v temi noči strah 
zleze v otroško dušo. Prikaz so 
podkrepili svetlobni in glasbe
ni učinki, pa tudi scenska slika, 
saj so na črnem zastoru lebde
li čuki z velikimi očmi in fluo- 
rescentmimi perutmi in ogro
men strahec v dolgi beli tanči
ci z izbuljenimi očmi ter pre
teče odprtim i usti; drugi prav 
tako grozljivo-smešen je visel 
s sredine odra. Publika je izva
jalce nagradila s toplim aplav
zom. Ravnatelj KD Igor Komel 
je nastopajočim izročil pravlji- 
co-pobarvanko, a obljubiti so 
morali, da jo bodo med počit
nicami prebrali in jo odeli v čim 
bolj pisane barve.

Pod taktirko učiteljice Suzi 
Frandolič so zapeli še "himno" 
Dežela branja in pesmico Žol
na živa in žabec Žan. Obakrat 
so učence na o rff instrumente 
spremljali učitelji, tako da je 
Vesna še nje aktivno vključila 
v predstavo. Plesno-gibalna 
improvizacija, ki se je z odra 
vila po dvorani, je sklenila na
stop učencev.

Nazadnje je stopil na oder 
še zbor staršev, ki je pod vod
stvom Silvie Pirotti zapel tri 
pesmi v furlanščini, slovenščini 
in italijanščini. Angažiranost 
staršev, med katerimi je mno
go italijanskih, je res vredna 
pohvale. Vse priznanje zasluži 
seveda Vesna Tomšič, ker je z 
otroki veliko garala, da je do
segla take rezultate.

'■     IK

V SEDEJEVEM D O M U  V STEVERJANU

OBISK MOJCE 
POKRAJCULJE

V petek, 31. maja, se je v 
Sedejevem Domu v Steverjanu 
odvijala igrica Mojca Pokraj- 
culja. Za režijo in scenografijo 
je poskrbela Kristina Corsi, ko
stumografinja je bila Snežiča 
Černič, na klavir pa je igrala 
Martina Hlede.

Mojca (Costanza Frando
lič) si je v viharni noči oddah
nila po napornem dnevu in se 
odpravila spat. Toda lisica (Ali
če Mian), volk (Fabijan Muzič), 
medved (Nikol Dorni), zajček 
(Liza Terčič) in srnjaček (Mar
tina Maraž) so ji po vrsti trkali 
in prosili prenočišča ob sprem
ljavi pesmic. Mojca je vse spre
jela. Toda prebrisana lisica je 
ponoči naskrivaj polizala Moj
čin med. Drugo jutro, ko so 
ostali odkrili, kaj se je zgodilo,

so se spraševali, kdo je polizal 
strd. Volk je tedaj predlagal, da 
bi se sončili in da bi tako tiste
mu, ki je polizal med kapal ven 
iz ust. Toda vsi so zaspali. Lisi
ci je seveda med prilezel ven 
iz želodčka, toda ta zvitorepka 
je s stdjo namazala nič hude
ga slutečega zajčka. Ta je po
tem moral zbežati, ker so ga 
vse živali lovile.

Na koncu pa so vsi igralci za
peli moralo: "Tu zgodba se kon
ča, presneto žalostna zajčkova 
je usoda, toda od takrat vsem 
znana je resnica, zvita kot lisica!"

Polna Sedejeva dvorana 
mladih in starejših gledalcevv 
je pazljivo spremljala dogaja
nje in nagradila trud igralcev z 
veselim ploskanjem.

M O JC A  POKRAJCULJA

IVA KORSIC

V Kulturnem domu v Sovo- 
dnjah ob Soči uspešno deluje 
gledališki Ciciklub, ki seje lani 
že izkazal pred otroško publiko 
s prizorčkom Ostržek in Rdeča 
kapica se srečata na goriškem 
gradu v režiji mentorice Vesne 
Tomšič, zagnane gledališke ani
matorke. Letos so obiskovalke 
te otroške dramske skupine 
pod Vesninim navdušenim vod
stvom pripravile pravcato "ve
liko" pravljično igrico, in sicer 
delo Marthe Svvintz Kraljevi 
smetanovi kolački v slovenskem 
prevodu Barbare Šega. Premi
erna uprizoritev igrice je bila, 
ob podpori Zadružne banke 
Doberdob in Sovodnje ter ob 
sladkih kolačkih pekarne in 
slaščičarne Cotič iz Sovodenj, 
v dobro obiskanem domačem 
Kulturnem domu v soboto, 1. tm .

Vesna je tekst nekoliko pri
lagodila svojim malim igralkam, 
drugo- in četrtošolkam, ki so 
morale zasesti tudi "moške" 
vloge, saj, kot se zdi, dečkom 
ni dosti mar za gledališko us
tvarjanje. Deklice pa so se v tej 
umetnosti neverjetno dobro 
znašle. Imele so pač tako men
torico, ki je svoje odrsko znanje 
dobro vnovčila in svoje navdu
šenje do dramske zvrsti znala 
tudi učinkovito posredovati. Da 
so ji dobro sledile, je bilo zazna
ti iz celote: dobra je bila jeziko
vna, igralska, pa tudi dramatur
ška predelava igrice in njena zu
nanja podoba. Vloge so bile 
pretehtano dodeljene, po zmo
gljivosti otrok. Tako razvpita 
premierska trema se skoro ni 
dotaknila pridnih igralk. Pravlji
čna zgodbica, v kateri so glav
ni "junaki" smetanovi kolački, 
se dogaja na kraljevem dvoru.

V igrici nastopa enajst de
klic: Aleksija Antonič (2. r.) - 
kralj, Debora Marson (2. r.) - 
kraljica, Monica Marušič (2. r.)- 
princeska, Gaja Tomšič (2. r.) -

Artur, Carlotta Tomsic (4. r.) - 
čarovnica vseh čarovnic, Mar
tina Cocetta (4. r.) - čarovnica 
1, Valentina Nanut (4. r.) - ča
rovnica 2, Martina Kovic (4. r.) - 
čarovnica 3, Mateja Petejan (2. 
r.) - paž, Erika Tomšič (4. r.) - 
pek, Jessica Gergolet (4. r.) - 
glasnik. Če preletimo ličen gle
dališki listič, opremljen s foto
grafijo nastopajočih, ugotovi
mo, da so pravzaprav glavne 
vloge odigrale najmlajše člani
ce, ki so se čudovito odrezale. 
Zapomniti so si morale precej 
dolgo besedilo in biti skoro ves 
čas na odru. Pri tem so nas pre
senetile tudi z odrsko interpre
tacijo. Vesna je vložila v igrico 
res veliko truda, napora in tudi 
potrpežljive vaje, a prav goto
vo tudi ogromno veselja, saj 
prav radost izžareva iz te otro
ške predstave, ki je tudi scen
sko in kostumsko domišljeno 
izdelana. Scena je skupinsko 
delo: z dvema panojema in pre
stoloma predstavlja kraljevo 
dvorano, na hrbtni strani ista 
zaslona upodabljata teman ča- 
rovničin brlog. Bleščeči kostu
mi živih barv, delo oblikovalke 
Brede Bertalanič, odslikavajo 
bogata dvorna oblačila, temnej
ši pa mrke obleke čarovnic. Do
polnjujejo jih pokrivala in lasu
lje. Vesni je pri režiji pomagala 
mlada študentka Teja Pahor, lu
či je upravljal Denis Galliussi, 
tonski tehnik je bil Alex France- 
scotto, tehnik pa Slavko Tom
šič. S to odrsko postavitvijo se 
je Vesna izkazala za zrelo in do
miselno režiserko, ki je z dekli
cami, kot v pravem gledališču, 
naštudirala tudi razgiban po
klon in izbrala za posamezne 
trenutke primerno glasbeno 
opremo.

Omenimo naj še starše, ki so 
imeli veliko vlogo, ker so vztraj
no vozili otroke na vaje in jih 
podpirali v tej gledališki dogo
divščini.
— —  IK

SOVODNJE: STARSI IN 
OTROCI NA ODRU

Kulturni dom v Sovodnjah je 
v petek, 7. t.m., kar prekipeval 
od radovednih gledalcev, ki so 
se zbrali v njem, da bi si ogledali 
zaključno prireditev malčkov iz 
domačega vrtca. Letošnja je bila 
res enkratna. Pod naslovom Mal
čki in gosenica so se namreč na 
odru predstavili otroci in 14 star
šev z gospo Renato, predstavni
co neučnega osebja. Učiteljica 
Vera Češčut je pozdravila prisot
ne in ravnateljico Vero Caharijo 
ter gledalcem razkrila, da je za
misel za odrski nastop staršev 
vzniknila ob pustnem sprevodu. 
Uresničila pa se je na zavzetih 
vajah z Vesno Tomšič.

Odrske deske so najprej za
sedli mali cicibani, ki so zapeli 
in zarajali nekaj ljudskih in dru
gih otroških pesmic. Za njimi pa 
so se očki in mamice izkazali v 
plesnih gibih. Ko se je zaslišal 
glas harmonike Štefana Nanuta, 
je ozračje prešinilo nestrpno pri
čakovanje. Na odru so se pojavili 
starši in z vidno vnemo ter vese
lim razpoloženjem prikazali, ka
ko je zelo lačna gosenica poča
si razvila v čudovit pisanokrili 
metulj. Starši in seveda Vesna, 
ki je neobičajne igralce navdu
šila za plesno-igralsko preizku
šnjo, so bili za prepričljiv in pri
srčen prizorček deležni toplega 
odobravajočega ploskanja. IK

GORICA: SLOVO 
OD ŠOLSKIH KLOPI

V zadnjih dneh prejšnjega 
tedna so se na osnovnih šolah 
goriškega ravnateljstva zvrstila 
podeljevanja bralnih značk. Pe- 
tošolci so bili tudi letos deležni 
knjižnega daru Odbora staršev 
za spomin na petletno šolanje. 
Nakup znanstvenih knjig je o- 
mogočila Banka di Cividale- 
Kmečka banka, za kar gre zaslu
ga in zahvala staršev njenemu 
predstavniku Zdravku Kuštrinu.

Taka mala šolska slovesnost 
je bila na OŠ Oton Župančič v 
Gorici v soboto, 8. t.m. V šol
skem preddverju so se petošol- 
ci s skečem in pesmico poslovi
li od osnovnošolskih klopi. Na
to pa je, po podelitvi bralnih 
značk in mapic ter Vegovih na
grad, predstavnica Kmečke 
banke gospa Carmen Kocjančič 
izročila učencem Veliko knjigo 
znanja, dragoceni dar goriške
ga bančnega zavoda.

Po lepi navadi so se šolarji 
zahvalili Bogu za srečen potek 
šolskega leta v cerkvi sv. Ivana 
pri sv. maši, ki jo je daroval žup
nik Cvetko Žbogar. Učencem 
je v kratkem nagovoru pripo
ročil, naj med počitnicami ne le
narijo, naj radi segajo po knji
gah in pomagajo staršem ter 
naj ne pozabijo na Boga in naj 
se v vsakdanji molitvi pripo
ročajo angelu varuhu. IK

Otroci iz goriškega vrtca v u- 
lici Brolo, na nekdaj s polji pre
predeni Livadi, so v petek, 30. 
maja, že imeli prireditev ob 
koncu delovnega leta, čeprav 
bodo lahko, vsaj tisti, ki ne bo
do odšli na počitnice, še do kon
ca meseca v sproščenem pred- 
poletjem vzdušju obiskovali 
svoje učilnice.

Bližnja osnovna šola O. Žu
pančiča je za to priložnost od
stopila svoj lepi oder, da so ot
roci v primernem prostoru po
kazali staršem, nonotom, brat
cem... delček tega, kar so se 
med letom učili. Enkrat teden
sko je namreč zahajala k njim 
Vesna Tomšič in vsakič je z njo 
oživela glasbeno-gibalno-jezi- 
kovna delavnica, v kateri so se 
otroci sproščeno srečevali s ple
snim gibom, seveda primernim 
njihovim letom, pesmicami in 
glasbo, saj je bila kitara zvesta 
Vesnina spremljevalka, kar je 
otrokom še posebno ugajalo. V 
učiteljicah je imela spretna ot
roška animatorka trdno oporo, 
saj so redno ponavljale z otroki 
to, kar je z njimi ustvarjala. Zato 
uspeh na končnem nastopu ni 
mogel izostati kljub zgodnji po
poldanski uri, ko so veke otrok 
že trudne in spanec sili v oči.

Malčki so se na oder, na ka
terem je na belem ozadju bil 
pritrjen pisan vlakec, obdan z 
metuljčki, čebelicami in sijo

čim sončecem, "pripelja li" z 
mimično prikazanim vlakcem. 
Za tem se je začel pravi pro
gram, k ije  bil pripravljen tako, 
da so se enako izkazali otroci 
vseh treh letnikov. Najprej so 
skupno zapeli Lepo je  biti mu
ca ob klavirski spremljavi Sare 
Hoban, nato se je zvrstilo še 
lepo število znanih pesmic slo
venskih avtorjev, ki znajo tako 
prisrčno opisati značilnosti ži
valic. Vsakič, ko so morali za
peti, je Vesna z lahnim zvenom 
drobnih zvončkov ujela njiho
vo pozornost, da so ji pazljivo 
sledili in zavzeto peli. Nekaj 
pesmic so ob glasbeni oz. pev
ski podlagi Romane Kranjčan 
ljubko upodobili s plesnimi gi
bi v veliko radost gledalcev, ki 
so ganjeni zaploskali. Da bi 
bolje ponazorili svoje junake, 
je njihove drobne glavice ob
krožala simpatična maska muck, 
mišk, žab... Med petjem znane 
Če si srečen so prav veselo za- 
topotali z nožicami, v pesmici 
Hiško zidamo pa so se izkazali 
z raznolikostjo sočasnih gibov; 
zelo privlačno so tudi prikaza
li, kaj se dogaja v kadi, ko ni 
blizu mame.

Ko se je program izzčrpal, 
so večji obiskovalci vrtca - pr
vošolčki v prihodnjem letu - 
prejeli diplomo v spomin na le
po preživeta leta v vrtcu.

9. IN  10. ŠTEVILKA PASTIRČKA

CAS POCITNIC JE TU!
Šolsko leto je naokrog in po

čitnice s soncem, morjem, hri
bi... že vabijo na oddih v nara
vo. Prav ta, obžarjena s sončni
mi žarki, je tudi glavni vir nav
diha risbic, ki še zadnjič sprem
ljajo Pastirčkovo pošto. Tokrat je 
še posebno zanimiva. Vsebuje 
namreč nekaj le
pih zgodbic učen
cev iz Pevme, So
vodenj in Zgoni
ka, pa še druge 
prispevke šolarjev 
s tržaškega Krasa 
in goriških Brd.
Med pridnimi pi
sci je tudi Erik Si
vec, drugošolec 
OŠ iz Romjana, ki 
je letošnji zadnji 
dob itn ik  Pastir
čkove časnikarske 
izkaznice, in sicer 
za dopis Srečal sem Rdečo ka
pico. Čestitamo in le tako na- 
prej!

V mesecu maju so prvoob- 
hajanci prvič prejeli Jezusa v sr
ce; njim so namenjene goreče 
misli v verzih Berte Golob Po
zdrav Jezusu.

Pastirček se z učenci odprav
lja na počitnice in z njim se po
slavljajo vse rubrike, ki so mesec 
za mesecem v tem šolskem letu 
malim in večjim bralcem širile 
obzorja. Prijetno branje za prve 
počitniške dni bodo zgodba Ma- 
rize Perat o čarovnicah, ki so ho
tele postati vile, ekološko pouč
na risanka o Ja/c/ in lanu Jurija 
Opetnika, pesmici Deset let Zla
te Volarič in Oblak V. T. Arharja. 
Knjigo Kekec in Pehta Josipa Van
dota po priredbi A. Rozmana 
Roze pa bodo otroci na Pastirčko
vo priporočilo poiskali v knjižni

ci. Najmlajši bodo tam našli 
pravljico o fižolčku, ogeljčku in 
slamici, ki jo ponuja v branje Da
nila Komjanc hkrati z ilustracija
mi, ki čakajo barvne dopolnitve 
malih risarjev, kot tudi barčica 
Aleksandre Maraž, ki je že razi
grano zaplula v svobodne dni.

Podatki o prima
tih pa bodo ko
risten pripomo
ček pri urah na
ravoslovja tudi v 
prihodnjem šol
skem letu. Packa 
se otroci zlepa ne 
bodo znebili: spet 
je prisoten s svojo 
spakedranščino. 
Tisti, ki ne morejo 
prebiti niti minu
tke v brezdelju, 
bodo na Pastir
čkovih straneh od

krili, kako izdelati pravi katama
ran in senčno kapo iz preprostih 
materialov. SuperKuharHari vabi 
vse superkuharje na izvrstno 
jagodno kupo, ki bo osvežila 
grla v toplih poletnih dneh. Vneti 
navijači nogometa pa naj skrb
no preberejo in postavijo na vid
no mesto 260. Pastirčkovo stran, 
ker pod sliko maskot prinaša da
tume tekem B in G skupine. Pa
stirček bo z njimi navijal za Slo
venijo in Italijo.

Za konec obvestilo mladim 
nadebudnim slikarjem: Pastir
ček razpisuje natečaj za naslov
no stran 2002/2003 in pričaku
je izdelke na uredništvu do 1 -̂ 
junija. Vsa navodila v zvezi s tem 
so v zadnji, dvojni številki za me
sec maj in junij.

Veselo na delo in srečne p°~ 
čitnice!

' IK


